
معاون استاندار قم:

موانع پیش روی طرح های درمانی 
برطرف شود

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به مشکلات پیش آمده برای 
ساخت مرکز درمانی بخش فردو گفت: موانع و مشکلات این طرح و طرح های مشابه در 

استان باید شناسایی و به سرعت برطرف شود.
ابراهیم معتمدی در جلسه بررسی روند پیشرفت طرح ساخت مرکز درمانی فردو، با اشاره 
به ظرفیت های احداث مرکز درمانی در این بخش، بیان داشت: در استان اگر طرحی 
برنامه ریزی و سرمایه مورد نیاز تأمین شده باشد هیچ دلیلی برای جلوگیری از انجام آن 
وجود ندارد. وی در ادامه راهکار رفع مشکل طرح های نیمه تمام حوزه بهداشت و درمان 
را همکاری و اهتمام بیشتر دانشگاه علوم پزشکی دانست و افزود: بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی موظف است وضعیت یک هکتار زمین مورد نیاز دانشگاه علوم پزشکی جهت 
ساخت مرکز درمانی بخش فردو و اراضی واقع در بافت فرسوده آموزش و پرورش این بخش  
را پیگیری کند. معتمدی با تاکید بر رفع موانع پیش پای ساخت مرکز درمانی فردو گفت: 

حواشی محلی نباید سبب عقب ماندگی پروژه های عمرانی استان شود.
طبق مصوبه ۱۹ اردیبهشت ماه سال جاری هیات دولت، بخش های جعفرآباد و کهک 
در استان قم به  شهرستان ارتقا پیدا کردند. شهر کهک در جنوب استان قم قرار دارد و 
فاصله آن تا شهر قم حدود ۳۰ کیلومتر است و این شهرستان نیز از دو بخش مرکزی و فردو 
تشکیل شده  است. استان قم در حال حاضر دارای سه شهرستان قم، جعفرآباد و کَهَک و 

۶ شهر قم، جعفریه، کهک، سَلَفچِگان، دستجِرد و قنوات است. 
ضرورت پیگیری اجرای طرح ساماندهی بوستان غدیر

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم همچنین با اشاره به وضعیت ناایمن 
دسترسی به بوستان غدیر، بر ایجاد مسیر کندرو و تسهیل  مسیرهای دسترسی به این 

بوستان تأکید کرد.
معتمدی با اشاره به ظرفیت گسترش و اجرایی کردن کاربری های بوستان غدیر گفت: 
برای ایجاد امنیت رفت و آمد به بوستان غدیر باید قبل از راه اندازی کاربری های ناتمام 
در این بوستان تعداد دسترسی های آن  افزایش یابد. وی در ادامه با اشاره به مشکلات 
این بوستان، ایجاد و افزایش دسترسی را راه رفع سوانح و تصادفات جاده ای دانست و 
تاکید کرد: امنیت مسیر دسترسی به فضای سبز و تفرجگاه بوستان غدیر باید قبل از اتمام 
پروژه های ناتمام در بوستان تأمین شود تا شاهد افزایش تصادفات در این مسیر پر خطر 
نباشیم.   وی با بیان این که بوستان غدیر دارای بیش از ۳۰ کاربری مختلف می باشد 
گفت: باید از این کاربری ها به بهترین شکل ممکن برای ایجاد تاسیساتی در جهت رفاه 
و آسایش مردم استفاده شود.  معتمدی با تاکید بر ضرورت احداث شهربازی در بوستان 
غدیر، افزود: احداث مجتمع های تجاری و شهربازی در این بوستان منجر به ایجاد فضای 

سرگرمی و نشاط بیشتر برای شهروندان و زائرین خواهد شد.
 

استاندار قم :

عزم استان برای تسهیل فرآیند تولید  است
همزمان با روز ملی کارآفرینی، استاندار قم در نشستی با صنعتگران و کارآفرینان، 

مشکلات واحد های تولیدی استان را بررسی کرد.
براساس این گزارش ،کارآفرینان استان در این نشست که در محل یکی از واحد های 
صنعتی شهرک شکوهیه قم برگزار شد، به برخی مشکلات عرصه تولید از جمله مشکل 

تامین برق، کمبود زمین در شهرک های صنعتی و افزایش نرخ گاز بها را مطرح کردند.
استاندار در این نشست با تاکید بر تامین زیرساخت ها در شهرک ها و نواحی صنعتی 
زیرساخت هایی  تکلیف  باید  کننده  تولید  به  زمین  واگذاری  از  پیش  گفت:  استان 
همچون آب، برق، گاز و... مشخص شود و سرمایه گذار معطل پیچ و خم های اداری 

نشود.
سید محمد تقی شاهچراغی با اشاره به عزم استان برای تسهیل فرآیند تولید گفت: به 
منظور حل و رفع مشکلات واحد های تولیدی، کمیته های تخصصی ذیل ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید استان با شرکت دستگاه های دولتی و مشارکت بخش خصوصی تشکیل 
خواهد شد و بصورت ویژه مشکلاتی همچون برق، آب، گاز و... را در واحد های تولیدی 

بررسی خواهد کرد.
استاندار قم در ادامه معضل آب و برق را یکی از اصلی ترین چالش های پیش روی 
صنعت استان دانست و گفت: تصمیمات خوبی برای جبران کمبود ها در صنعت برق 
کشور اتخاذ شده، اما صنایعی که مصرف برق چندانی ندارند نیز می توانند با توجه به 

زمان بر ایجاد نیروگاه های جدید، خودشان نسبت به تامین برق اقدام کنند.
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اختصاص ۱۵۰ میلیارد تومان 
به فاز ۵ عمار یاسر

رییس جدید سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم:

تکمیل طرح های نیمه تمام با جدیت دنبال می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: پروژه احداث 
فاز پنج عمار یاسر از نظر تملکی و عملیات عمرانی پروژه 
تومان  میلیارد   100 بالغ بر  امسال  که  بوده  بزرگی  بسیار 
بودجه تملیکی و 50 میلیارد تومان عمرانی برای پیشرفت 
اشاره  با  حلوایی زاده  عباس  است.  پیش بینی شده  آن 
این  کرد:  اظهار  یاسر،  عمار  پنج  فاز  پروژه  اجرای  روند  به 

پروژه رینگ میانی درون شهری قم بوده که سالیان سال 
قبل  سال  دو  از  که  بود  مانده  ناتمام  آن  تملکی  بحث های 
به صورت  را  آن  تملکات  جدیت  با  شده  مصمم  شهرداری 
فازبندی به پیش ببرد. وی با بیان اینکه اولویت اول، بلوار 
معلم بود تا بتوانیم خروجی تونل غدیر را احداث و آن را قابل 
بهره برداری کنیم، تصریح کرد: از بلوار معلم تا کوچه های 
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آیت الله حسینی بوشهری مطرح کرد :

انتقاد از برخی موازی کاری ها و تعدد 
متولیان امور فرهنگی
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رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم خبرداد:

تزریق واکسن سرخک به اتباع غیرایرانی

 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بر تأمین بودجه، 
ارتباط  و  کرد  تأکید  جماعات  ائمه  از  پشتیبانی  و  محتوا 
نزدیک روحانیت و مردم را عنصری کلیدی در پیشبرد جهاد 

تبیین و خنثی سازی توطئه دشمنان دانست.

جماعات  ائمه  جمع  در  بوشهری  حسینی  الله  آیت 
استان قم با اشاره به اهمیت مقابله با تهدیدات فرهنگی 
در اجتماع، گفت: در هر منطقه از شهر باید کارگروه هایی 
تشکیل شود و همه مسئولین به میدان بیایند و با کمک و 

  

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به مشکلات پیش آمده 
برای ساخت مرکز درمانی بخش فردو گفت: موانع و مشکلات این طرح و طرح 
های مشابه در استان باید شناسایی و به سرعت برطرف شود. ابراهیم معتمدی 
به  اشاره  با  فردو،  درمانی  مرکز  ساخت  طرح  پیشرفت  روند  بررسی  جلسه  در 
ظرفیت های احداث مرکز درمانی در این بخش، بیان داشت: در استان اگر طرحی 
برنامه ریزی و سرمایه مورد نیاز تأمین شده باشد هیچ دلیلی برای جلوگیری از 
انجام آن وجود ندارد. وی در ادامه راهکار رفع مشکل طرح های نیمه تمام حوزه 

به لزوم اطلاع رسانی جامع و  با اشاره  رئیس کانون مربیان فوتبال استان قم 
کامل به جامعه به ویژه جامعه ورزشی برای انتخاب بهترین های ورزشی استان، 
گفت: ممکن است فردی در یک رشته در جهان حرف اول را بزند و همه او را 
بشناسند؛ اما تیم  دیگری ممکن است در استان در پایین ترین سطح و کمترین 
امکانات بهترین نتیجه را کسب کرده باشد اما کسی از آن اطلاع نداشته باشد.  
مهدی رضایی نژاد، پیشکسوت فوتبال قم، با اشاره به نقش مهم برگزاری مراسم 
های انتخاب بهترین ورزشکاران استانی اظهارداشت: یکی از عواملی انگیزشی 

معاون استاندار قم:
موانع پیش روی طرح های درمانی برطرف شود

رئیس کانون مربیان فوتبال استان قم :
انتخاب برترین های ورزشی والزماتی که باید رعایت شود
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محمدباقر قالیباف :
وضع گرانی ها در کشور غیرقابل 

دفاع شده است 

ئیس مجلس شورای اسلامی  
با بیان اینکه وضع گرانی ها در 
کشــور غیرقابل دفاع شــده 
اســت گفت: مجلس و دولت 
در کنار هم باید مشــکلات را 
حل کنند، چون مــردم برای 
حل مشکلاتشان فرقی بین 
مجلس و دولت قائل نیستند.

روز  قالیبــاف  2محمدباقــر 

دادستان کل کشور:
 بانک ها افراد سودجو را به قوه 

قضاییه معرفی کنند
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شیرزاد فعال سیاسی اصلاح طلب:
برخی دولتمردان هنوز در فضای 

انتخابات سیر می کنند

 دادســتان کل کشــور بــا اعــلام 
حمایت از فعالان اقتصــادی که با 
بانک هــا دچار مشــکل شــده اند، 
گفت: ایــن حمایت بــه هیچ  وجه 
شامل افرادی که تسهیلاتی گرفته 
و در جــای دیگــر هزینــه کرده اند 
نمی شــود؛ با قاطعیت با این افراد 
برخورد و بانک ها آنان را به دستگاه 
قضایی معرفــی کنند تــا برخورد 

یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: برخی از دولت مردان هنوز 
در فضای انتخابات سیر می کنند 
غیرکارشناســی  حرف هایشــان 
دربــاره  شــیرزاد  احمــد  اســت. 
در  رئیس جمهــور  صحبت هــای 
خصوص گرانی ها و مقصر دانستن 
دولت قبــل در ایــن زمینه گفت: 
معتقدم برخی دولتمــردان هنوز  7

ضرورت توسعه ظرفیت 
بخش کشاورزی

 به منظور پایداری تولیدات کشاورزی، این بخش به شدت 
نیازمند تزریق سرمایه جدید و جایگزینی در سرمایه های 

مستهلک است که لازم است تقاضا برای سرمایه گذاری در بخش کشاورزی با افزایش سطح 
درآمد کنشگران تقویت شود.

بخش کشاورزی در میهن عزیز ما، از توانمندی های اساسی برای ایفای نقش پیش ران 
توسعه ملی برخوردار است. ظرفیت های نرم افزاری و سخت افزاری بخش کشاورزی و منابع 
طبیعی، فرصت های فراوانی را برای ایفای نقش این بخش به عنوان محور پیشرفت کشور 
فراهم کرده   است.. سرمایه به عنوان یکی از مهم ترین نهاده های تولید، نقش و اهمیت 
شایانی در افزایش سطح تولید فعالیت های اقتصادی و ارتقای بهره وری سایر عوامل تولید 
دارد و به لحاظ نظری، سرمایه گذاری یکی از شروط لازم برای رشد و توسعه کشاورزی و تداوم 

تولید در این بخش است.
بر اساس آمار بانک مرکزی، میزان سرمایه گذاری در بخش کشاورزی به قیمت های ثابت 
سال ۱۳۹۰ از بیش از ۶ هزار میلیارد تومان در سال ۱۳۹۰ به ۳۸۲ میلیارد تومان در سال 
۱۳۹۶ کاهش یافته بود. به منظور پایداری تولید کشاورزی، این بخش به شدت نیازمند تزریق 
سرمایه جدید و جایگزینی در سرمایه های مستهلک است. برای افزایش موجودی سرمایه در 
بخش کشاورزی لازم است تقاضا برای سرمایه گذاری در این بخش با افزایش سطح درآمد 

کنشگران تقویت شود.
از سوی دیگر، به دلیل ماهیت درون زای بخش کشاورزی، انتظار می رود این بخش در 
شرایط نامساعد اقتصادی یکی از پایه های مقاومت اقتصادی کشور باشد؛ در یک دهه 
گذشته، باوجود اعمال شدیدترین فشارها بر اقتصاد کشور، بخش کشاورزی بر اساس 
شاخص رشد ارزش افزوده به قیمت ثابت سال ۱۳۹۰، بالغ بر ۴۶ درصد بزرگ تر شده است 
)بانک مرکزی ایران، ۱۳۹۹( ازاین رو، بخش کشاورزی، همواره پیش ران سایر بخش های 
اقتصادی کشور و گرانیگاه اقتصاد کلان به خصوص در شرایط بحرانی بوده و بهبود تاب آوری 
اقتصاد کشور را یاری کرده است. این در حالی است که بخش کشاورزی در مقابل شرایط 
طبیعی و اقلیمی به شدت آسیب پذیر است و همواره سعی بر این بوده که این مخاطرات 
حداقل تأثیر را بر پایداری این بخش، به عنوان رکن اساسی در تأمین امنیت غذایی داشته 

باشند.
علی رغم تلاش شایسته احترام و قدردانی جامعه کشاورزی ایران، نتایج ارزشیابی عملکرد 
دولت های پیشین، در خصوص تکالیف مندرج در اسناد بالادستی نشان می دهد که باوجود 
فرصت  های فراوان، ضرورت دارد به بسیاری از موارد کلیدی و پراهمیت پرداخت که برخی از 

این موارد که در گزارش مرکز پژوهش های مجلس نیز آمده، به شرح زیراست:
*  تحقق تکلیف بند »چ« از ماده )۳۳( قانون برنامه ششم توسعه مبنی برافزایش سهم 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی در کل سرمایه گذاری ها به میزان سالیانه حداقل ۲ درصد.
*تحقق تکلیف بند »ذ« از ماده )۳۳( قانون برنامه ششم توسعه مبنی بر اختصاص حداقل 
۱۵ درصد از متوسط تسهیلات اعطایی بانک های عامل غیرتخصصی کشور به بخش 

کشاورزی.
* موضوع مهم پنج برابر شدن شکاف عملکرد محصول راهبردی گندم در کشور، نسبت 
به متوسط جهانی در دوره ۱۹۶۱ الی ۲۰۱۷ که این شکاف در دانه های روغنی و جو نیز 
به ترتیب به میزان ۱۹۸ و ۹۰ درصد افزایش یافت موضوع رنج آوری است که با کشاورزی 

دانش بنیان و مشارکت دولت و مردم قابل  بهبود است.
می توان نتیجه گرفت که باوجود ظرفیت های نرم افزاری و سخت افزاری فراوان در بخش 
کشاورزی، وجود یک استراتژی مشخص برای توسعه کشاورزی و تعهد همه  جانبه نسبت 
به اجرای آن، مهم ترین عامل موفقیت این بخش در ایفای نقش کلیدی خود به عنوان محور 

پیشرفت کشور است.
قابلیت موجود و ارزنده کشور که در قامت کهن سال برنا و یادگار پیشینیان ارزشمندمان 
بوده، نهاد دیرپای بانک کشاورزی است که در همین سال مالی پیشین، نزدیک ۱۱۰ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات که بخش عمده آن مربوط به بخش مولد کشاورزی و تولید غذاست، 
پرداخت کرد. از جنبه حمایتی نیز شعب بانک در سراسر کشور، حدود ۱۷۰۰ میلیارد تومان 
از سود و متفرعات را با استمساک به بند »خ« ماده ۳۳ قانون برنامه ششم توسعه بخشوده 
از اقساط  از ظرفیت قانونی، نزدیک به ۲۶۰۰ میلیارد تومان  با بهره گیری  و درمجموع 
کشاورزانی که از ناملایمات اقلیمی، زیان دیده بودند را مشمول امهال داشت، از سوی دیگر 
اجرای ملی و عاملیت پرداخت قریب به ۳۳۰۰ میلیارد تومان غرامت به بیمه گذاران صندوق 
بیمه کشاورزی را از محل اعتبارات این صندوق کارآمد، در چارچوب موازین علمی و پذیرفتار 
فائو و بانک جهانی که سازوکار بیمه کشاورزی را برای مدیریت بخشی از ریسک های مالی، 

مفیدمی داند، به کار بسته است.
در پایان با توجه به ریسک های گوناگون بخش کشاورزی، امید است؛ همچون دولت های 
توسعه یافته جهان، افزون بر آنچه است، حمایت از بانک و بیمه کشاورزی، در کشور فزونی 

یابد.
 مدرس وپژوهشگر

رامین امینی زارع*
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حجت الاسلام و المسلمین رفیعی:

بی ثباتی قیمت ها موجب ناامیدی مردم می شود
دولتمردان به مسائل کلیدی جامعه بپردازندوازحواشی بپرهیزند

مدیران شایسته و کارآمد به کارگرفته شوند
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پاسداشت امید و گفت وگو
 بیش از ۴۰ سال او را می شناسم و با او زندگی می کنم 
معلمی است که در سالهای اولیه انقلاب بار مسئولیت 
تعلیم وتربیت فرزندان را از مدارس آغاز نمود واینک در 
کلاس های درس دانشگاه استادی فرهیخته و دوست 

داشتنی آغوش خود را برای دانشجویان و فرهیختگان دانشگاهی می گشاید و راهنمایی 
دلسوز و مشاوری امین، راه دانایی و آگاهی و امید اجتماعی را در دل آنان زنده نگه میدارد.
از قبیله خداشناسان و در زمره اندیشمندان مسلمان است اما از نوع اندیشی دینی یک 

لحظه غافل نمی شود و دین را راهنمای عمل زندگی می داند .
از مبارزین انقلاب است و در این مسیر سختی های فراوانی را متحمل شد اما هیچگاه از 
سفره انقلاب برای خود نان و نامی نخواست و بی ریا و بی تکلف و بدون هیچ مزد و منتی 
انجام سخت ترین ماموریت ها شب و روز نمی شناسد و با اندیشه پویا و قلمی توانا و ذهنی 
خلاق هر سختی را آسان و هر گره ای را باز و زبان گویای مصلحان دینی و اجتماعی و 

سیاسی می شود.
 دانا هست و آگاه ، کوشا هست و توانا، امیدوار هست و آینده پژوه ، محقق هست و روز 
آمد ، صبور هست و مهربان اهل گفت وگو هست  مدارا، نیک اندیش هست و خیرخواه، از 
یکسو به لایه های زیرین جامعه عمیق می شود و هرآنچه برجان و جامعه می گذرد کشف 
و از سوی دیگرحاصل تلاش خود را در عالیترین سطح جامعه عرضه می دارد، با مردم و به 
ویژه با دانشجویان و نخبگان پیوندی مستمر وناگسستنی دارد اما از تعامل گفت وگو وهم 

نشینی با حاکمان دریغ نمی کند ،
با آنکه اهل سیاست وتدبیر است اما هیچگاه اخلاق را از حوزه سیاست منفک نمی کند 
و همه اندیشه های سیاسی را به زبان اخلاقی والبته علمی به علاقه مندان عرضه میدارد .
اندیشه ای پویا وخستگی ناپذیر دارد و گفت و گو را تنها راه مبارزه با خشونت و نفرت و 
استبداد و ایجاد صلحی پایدار و زندگی مسالمت آمیز می پندارد و بر این مسیر سال ها 
اندیشید و به همراه مراد خویش برای تحقق وجهانی سازی ایده گفت وگوی تمدن ها از 

هیچ کوششی فروگذار نمی کند.
نامش به امید گره خورده است وامید را درهمه فراز و فرودهای زندگی و جامعه و سیاست 

و در اوج ناامیدی ها مشتعل می سازد .
این همه نوشتیم در وصف استاد گرانقدر و دوست و یار همیشه همراه ما دکتر هادی 
خانیکی عزیز است که اینک در بستر بیماری است و به دعای خیر همگان نیاز وافر دارد.

استاد خانیکی محققی برجسته، روشنفکری است نواندیش ، نویسنده ای است 
حکیم،  کنش گری فعال و توانا، تسهیل گری است کارآمد و اثربخش ، مربی است مهربان 

و دلسوز و سیاستمداری است اخلاقی،
هادی عزیز ما انسانی است مسئولیت پذیر و پرتلاش وخستگی ناپذیر که برای هر 
موضوعی اندیشه ای دارد و برای هرمسئله ای راه حلی و برای هرمعضلی گفتمانی نو 
دارد و هیچ کس از گفت و گو با او دست خالی برنخواهد گشت. همواره با چهره ای 
گشاده و اخلاق کریمانه و خلقی نیکو و راهکاری نو از هم نشینی با او لذت و از پاسخ ها و 

راهکارهای او بهره ای کافی و بارقه امید را دردل ها  شکوفا می سازد.
امید محصول اندیشه و عمل اوست و امید اجتماعی حاصل یک عمر تحقیق و مطالعه 

و تلاش او 
خدایا او را از همه بلایا و بیماری محفوظ بدار و امید را به همه ما و جامعه نیازمند به او 

برگردان.
امین و یا رب العالمین

باصدور پیامی صورت گرفت :

 قدردانی و تشکر بیت آیت الله صافی 
از رهبری، مراجع و مردم

 بیت مرجع فقید آیت الله صافی گلپایگانی از مراحم و الطاف مقام معظم رهبری و 
حضرات مراجع عظام تقلید، علما، مسئولان، عموم مردم در داخل و خارج از کشور به 

خاطر حضور پرشور در تشییع آن مرجع فقید تشکر کرد.
به گزارش مرکز خبر حوزه در این پیام آمده است: در واپسین روزهای ماه جمادی 
الآخرة، ماه منتسب به حضرت صدیقه طاهره سلام الله علیها، ارتحال غم بار و جانگداز 
مرجع عالیقدر و فقیه اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام، زعیم و پیشوای بزرگ 
شیعیان جهان، دلداده و دلسوخته حضرت ولیّ عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف، 
حضرت آیة الله العظمی آقای حاج شیخ لطف الله صافی گلپایگانی قدس سره، قلب 
امّتی را جریحه دار نمود و فقدان ایشان برای اسلام، ثلمه و خسارت سنگینی بود که 

جبران آن دشوار است.
پیام حاکیست: باید همواره در برابر مشیت و اراده الهی، تسلیم و خاضع بود و البته 
آنچه موجب تسلّی و آرامش قلوب مؤمنین در فقدان این مرد بزرگ و نادره دوران شد، 
لطف خاص الهی به آن لطف خدا و آرمیدن در روضه رضوان جنة الحسین علیه السلام 
در شب جمعه اول ماه رجب، شب لیلة الرغائب و ماه ریزش رحمت بیکران پروردگار 

بود.
پیام ادامه یافته است: بر خود وظیفه دانستیم که از همه دوستداران علم و فقاهت، مردم 
شریف مؤمن و ولائی ایران اسلامی و شهر مقدّس قم که با تشییع بی نظیر آن مرجع فقید 
جلوه ای پر معنا از پیوند عمیق مردم و مرجعیت را نشان دادند، بویژه ابراز لطف و محبت 
و همراهی شیعیان غیور کشور عراق در نجف اشرف و کربلای معلّی که آرام بخش آلام و 

تسلّی قلوب مؤمنین بود؛ قدردانی و سپاسگزاری داشته باشیم.
در این پیام آمده است: از مراحم و الطاف مقام معظم رهبری و حضرات مراجع عظام 
تقلید دامت برکاتهم، علما و اساتید حوزه های علمیه، اساتید محترم دانشگاه و رؤسای 
محترم قوای سه گانه جمهوری اسلامی ایران، مقامات، ارگان ها و نهادهای انقلابی 
و عموم مردم عزیز مسلمان که در مراسم تشییع  و اصحاب رسانه، هیئات مذهبی 
و خاکسپاری شرکت داشته و در طول این چهل روز و بعد از اربعین آن عالم ربّانی، در 
شهرهای مختلف ایران و در سایر کشورها، مراسم عزاداری و بزرگداشت بپا داشتند تشکر 

می نماییم.
پیام حاکیست: در خاتمه از درگاه خداوند متعال بهترین اجر و پاداش را برای همه 
مؤمنین و مؤمنات و برای آن فقیه مجاهد و مرجع ولائی، علوّ درجات در اعلی علیین 

را مسألت داریم.
آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع عظام تقلید ۱۲ بهمن  سال گذشته پس 
از عمری تدریس و تحقیق و تالیف آثار گوناگون فقهی، کلامی و حدیثی و همچنین 
عضویت در مجلس خبرگان قانون اساسی و عضویت در شورای نگهبان، در سن ۱۰۳ 

سالگی دارفانی را وداع گفت.
 

آیت الله حسینی بوشهری مطرح کرد :

انتقاد از برخی موازی کاری ها و تعدد 
متولیان امور فرهنگی

 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بر تأمین بودجه، محتوا و پشتیبانی از ائمه 
جماعات تأکید کرد و ارتباط نزدیک روحانیت و مردم را عنصری کلیدی در پیشبرد جهاد 

تبیین و خنثی سازی توطئه دشمنان دانست.
آیت الله حسینی بوشهری در جمع ائمه جماعات استان قم با اشاره به اهمیت مقابله با 
تهدیدات فرهنگی در اجتماع، گفت: در هر منطقه از شهر باید کارگروه هایی تشکیل شود 
و همه مسئولین به میدان بیایند و با کمک و پشتیبانی خود امام جماعات آن منطقه را 
یاری دهند. نباید امام جماعت به تنهایی در صف اول مبارزات فرهنگی رها شود و انتظار 

بهترین عملکرد را نیز از او داشته باشیم.
وی افزود: برخی از دستگاه ها باید خوراک محتوایی برای امام جماعت آماده کنند، 
برخی دیگر باید امکانات خود را به میدان بیاورند، برخی دیگر باید از اقدامات امام 
جماعت پشتیبانی کنند. صرف مطالبه گری از ائمه جماعات بدون اینکه لوازم کار 
کمبود  نداریم،  برنامه  کمبود  مساجد  در  ما  برد.  نخواهد  جایی  به  راه  شود،  فراهم 

پشتیبانی داریم.
وی ادامه داد: بودجه فرهنگی در این کشور کم نیست؛ اما نحوه توزیع آن بگونه ای 
است که خروجی لازم را ندارد. موازی کاری و تعدد متولیان امور فرهنگی سبب شده تا 

عملًا خروجی لازم از این بودجه را شاهد نباشیم.
امام جمعه قم، بر لزوم ارتباط نزدیک روحانیت و مردم تأکید کرد و ابراز داشت: در این 
پیچ تاریخی که مردم انتظاراتی از جمله مسائل اقتصادی و معضلات اجتماعی دارند و 
روحانیت را پاسخگو می دانند، روحانیت باید ارتباط خود را بیش از پیش با مردم تقویت 

کنند. مردم انتظار دارند که روحانیت از آن ها دفاع کنند.
ندارد.  ذاتی  مطلوبیت  مسئولیت  و  مدیریت  افزود:  جماعات  ائمه  به  خطاب  وی 
مسئولیت ابزاری است برای عمل کردن. اگر کسی مسئولیتی را پذیرفت باید تمام 
توان خود را برای انجام وظیفه خود، به کار ببندد. اگر کسی نمی تواند مسئولیتی را به 
درستی به انجام برساند، نباید آن را بپذیرد. ائمه جماعات باید با برنامه های مطالعاتی، 
خود را برای پاسخگویی به شبهات و انجام بهتر مسئولیت خود به عنوان امام جماعت، 

آماده کنند.

اخبار

حجت الاسلام و المسلمین رفیعی:

بی ثباتی قیمت ها موجب ناامیدی
 مردم می شود

 
سخنران حرم بانوی کرامت گفت: دولتمردان و روسای قوا وظیفه دارند کار مردم را 
اصلاح کنند چرا که گرسنگی ، کمبود شغل ، دغدغه بیماری و دارو و بی ثباتی قیمت 

ها باعث ناامیدی مردم می شود.
حجت الاسلام و المسلمین رفیعی روزیکشنبه بعد از نماز عصر، در ادامه سلسله 
مباحث تفسیر سوره عنکبوت در حرم بانوی کرامت اظهار داشت: طبق آیه ۶۰ سوره 
عنکبوت رزق بر عهده خداوند است و یک دغدغه از گردن انسان بر می دارد و در این آیه 
خطاب به مهاجرین تذکر داده شده است که خداوند روزی رسان است و نیازی نیست 

مهاجرین غصه رزق و روزی را بخورند.
وی، افزود: تمام ائمه معصوم با کار و فعالیت کشاورزی و اقتصادی به دنبال رزق مادی 
بودند و به دیگران نیز توصیه مکرر نموده اند که انسان باید به دنبال رزق و روزی حلال 

باشد.
حجت الاسلام و المسلمین رفیعی، یادآور شد: کم روزی شدن و فقر در جامعه دلایلی 

دارد که باید حتما مورد بررسی قرار بگیرد که انسان ها بتوانند ازآن ها جلوگیری کنند.
وی، افزود: اشکال در الگوی مصرف و بی برنامگی از دیگر دلایل فقر در جامعه است 
به گونه ای که عده ای از انسان ها همواره به دنبال استفاده از وسایل نو و تازه هستند 
و تمام البسه و… را استفاده می کنند و الگوی مصرف درستی ندارند. باید دقت داشته 
باشیم در بحث انرژی و مصرف آب و برق و گاز الگوی مصرف درستی داشته باشیم تا 

بعدا دچار بحران نشویم و سفره های زیر زمینی را خالی نکنیم.
سخنران حرم بانوی کرامت، خاطر نشان کرد: سومین دلیل فقر در جامعه طبق 
روایت، وجود معاصی در جامعه است که توسط انسان ها صورت می گیرد و این معاصی 

باعث می شود نعمات الهی کاهش پیدا کند.
وی، یادآور شد: توزیع ناعادلانه و عدم عدالت میان مردم، عامل چهارم فقر در جامعه 
است؛ زمانیکه حضرت علی علیه السلام مالک اشتر را به مصر فرستاد ابتدای نامه 
توصیه به چهار چیز نمودند که مسولین قوا باید به این توصیه ها دقت کافی داشته 

باشند.
استاد حوزه علمیه، خاطر نشان کرد: اخذ مالیات به شیوه صحیح، تامین امنیت 
کشور و جامعه، اصلاح امور مردم و آبادانی شهر ها چهار توصیه مهم حضرت به مالک 

اشتر است که باید دولتمردان و روسای قوا طبق این توصیه ها عمل کنند.
وی افزود: جای تاسف است کسانیکه شغل فرهنگی با ۵ ملیون درآمد دارند مالیات 

می دهد اما افرادی با درآمد میلیاردی فرار مالیاتی دارند.
دشمن باید همواره از مرزهای کشور دور باشد 

حجت الاسلام و المسلمین رفیعی، یادآور شد: دشمن باید همواره از مرزهای 
کشور دور باشد و دولتمردان و روسای قوا وظیفه دارند کار مردم را اصلاح کنند 
چرا که گرسنگی ، کمبود شغل، دغدغه بیماری و دارو و بی ثباتی قیمت ها باعث 
ناامیدی مردم می شود و حداقل انتظار مدرم از دولت این است که قیمت ها ثبات 

داشته باشد.
سخنران حرم بانوی کرامت، یادآور شد: چگونه است که دولت و مسئولین ریگی را 
در هوا می گیرند اما نمی توانند قیمت ها را تثبیت کند که این مسئله باعث می شود 

دولت دچار مشکل شود.
وی، افزود: یکی دیگر از دلایل فقر، سپردن اموال عمومی به دست کسانی هست که 
از نظر مدیریتی سفیه هستند و شایسته و کارآمد نبوده و با سوء مدیریت باعث اتلاف 

منابع مادی در جامعه می شوند.
حجت الاسلام و المسلمین رفیعی، خاطر نشان کرد: چند سال متوالی، مقام معظم 
رهبری شعار سال را بر مقوله اقتصاد انتخاب می کنند و توقع دارند دولت ها به این 

نابسامانی اقتصاد سامان بدهند.
کارشناس حرم بانوی کرامت، تاکید کرد: طبق روایت، تضییع اصول و مسائل کلیدی، 
درگیری و تمسک به فروع و حواشی ناچیز، سپردن کارهای بزرگ به افراد پست و عدم 
تکیه بر جوانان و حذف نخبگان از اموری است که باعث ناکارآمدی و واژگونی حکومت 

ها می شود.
تثبیت قیمت کالاهای  و  فرزندآوری، سقوط  پایان، گفت:ازدواج جوانان،  در  وی 
مصرفی مردم، جلوگیری از اختلاس و… تماما از اصول و مسائل کلیدی یک جامعه 
است که باید دولت مردان به این مسائل دقت کافی داشته باشند و خود و جامعه را از 

حواشی های ناچیز دور سازند.
  

رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت:

کمبودی از نظر واکسن در کشور وجود ندارد
 رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

گفت: در حال حاضر هیچ کمبودی از نظر واکسن در کشور وجود ندارد.
محمد مهدی گویا افزود: در روزهای اوج بیماری کرونا در ماههای مرداد و شهریور 
برخی  و  بودیم  کووید-۱۹  واکسیناسیون  در  جامعه  وسیع  مشارکت  شاهد   ۱۴۰۰
روزها بیش از یک و نیم میلیون تزریق واکسن انجام می شد ولیکن با افزایش پوشش 
واکسیناسیون نوبت های اول و دوم و کاهش موارد بیماری بویژه با فروکش نمودن موج 
ششم در طی ۲ ماه اخیر موارد مراجعه گروههای هدف به پایگاه های واکسیناسیون 
کاهش جدید داشته و تعداد مراجعین روزانه به حدود ۶۰ الی ۷۰ هزار نفر کاهش داشته 

است.  
وی اظهار داشت: در حال حاضر نزدیک به ۶۴ میلیون و ۳۰۰هزار نفر نوبت اول، ۵۷ 
میلیون و ۵۰۰هزار نفر نوبت دوم و ۲۶ میلیون و ۹۰۰ هزار نفر نوبت سوم دریافت کرده 
اند. گرچه پوشش نوبت اول و دوم در افراد در گروه سنی بالای ۵۰ سال بالای ۹۰ درصد 
و نوبت سوم نیز بالای ۷۵ درصد است ولیکن در گروههای سنی زیر ۴۰ سال و بویژه در 
گروه سنی ۵ تا ۱۲ سال شاهد بیشترین تعداد افرادی هستیم که هنوز برای دریافت 

نوبت های واکسن مراجعه نکرده و تاخیر دارند.
رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت تصریح کرد: مطالعات 
بین المللی انجام شده نشان دهنده این است که دریافت نوبت سوم واکسن، میزان 
بستری در بیمارستان به علت ابتلا به سویه جدید اومیکرون را تا بیش از ۸۰ درصد 
کاهش می دهد در حالیکه در سویه دلتا که قبلا در جهان رایج بود دریافت ۲ نوبت 
واکسن همین میزان ایمنی را ایجاد می نمود و برای محافظت علیه سویه اومیکرون 
نیاز به دریافت نوبت سوم واکسن است. لذا از عموم هموطنان دعوت می شود تا 
در اولین فرصت برای تکمیل برنامه واکسیناسیون خود علیه بیماری کرونا اقدام 

نمایند.
گویا در پایان گفت: در حال حاضر هیچ کمبودی از نظر واکسن در کشور وجود ندارد 
و انواع مختلف واکسن تولید داخل که همگی کارایی و اثربخشی بسیار مناسبی نشان 

داده اند در پایگاه های واکسیناسیون موجود است.

عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس:

 افزایش قیمت اینترنت مشکلات جدی 
برای کف جامعه ایجاد می کند

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی، تاکید 
کرد: افزایش قیمت اینترنت مشکلات جدی برای مردم به ویژه برای جوانان و جامعه 

فرهیخته به منظور انجام کارهای تحقیقاتی و پژوهشی ایجاد خواهد کرد.
علی حدادی با انتقاد از افزایش قیمت اینترنت و کاهش کیفیت آن، بیان کرد: 
آنچه که امروز حائز اهمیت است دسترسی به اینترنت برای عموم مردم به ویژه برای 

دانشجویان و پژوهشگران است.
اجتناب  آن یک ضرورت  ارتقای کیفیت  و  اینترنت  پهنای  و گسترش  توسعه   
ناپذیر است. اما افزایش قیمت اینترنت با وجود مشکلات معیشتی که مردم با آن 
مواجه هستند، کار درستی نیست. باید نگاه ما در این حوزه جامع بوده و اقشار 
مختلف جامعه به ویژه دانشجویان، پژوهشگران، فرهیختگان و سایر قشرها را در 

نظر بگیریم.
وی در ادامه اظهار کرد: همان طوری که در شرایط فعلی باید جلوی افزایش قیمت 
تمام کالاها ایستاد، افزایش قیمت اینترنت نیز قابل قبول نیست. باید مشکلات کف 
جامعه را دید. افزایش قیمت اینترنت مشکلات جدی برای مردم به ویژه برای جوانان و 

جامعه فرهیخته برای انجام تحقیقات و پژوهش ایجاد خواهد کرد.
نماینده مردم طالقان، ساوجبلاغ، چهارباغ و نظراباد در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: نه تنها نباید قیمت اینترنت افزایش یابد، بلکه باید پوشش گسترده آن 
در سطح کشور با کیفیت مطلوب را رقم بزنیم. امروز در روستاهای مختلف کشور با 
مشکل دسترسی به پهنای باند اینترنت مواجه هستیم. انتظار می رود وزارت ارتباطات 
نگاه جامعی در جهت ارتقای کیفیت و توسعه پوشش اینترنت داشته باشد نه اینکه 

سیاست های افزایش قیمت را دنبال کند.

رئیس جمهور با بیان اینکه دشمنان و بدخواهان به دنبال ناامید کردن مردم 
هستند، اظهار داشت: امروز مصمم هستیم با پیروی از فرهنگ ما می توانیم حاج 
قاسم سلیمانی و برغم خواست دشمنان، مشکلات و دغدغه های مردم را برطرف 

کرده و در مسیر پیشرفت و آبادانی روزافزون گام برداریم.
در  مردم  صمیمی  جمع  در  شب  شنبه  رئیسی  ابراهیم  سید  دکتر  الله  آیت 
مسجد امیرالمومنین کهنز شهریار با تسلیت شهادت حضرت علی)ع(، با اشاره 
به برنامه های سفر به شهرستان های غرب استان تهران، اظهار داشت: در جلسه 
شورای اداری، مشکلات مختلف این شهرستان ها و دغدغه های مردم مورد بررسی 

و تصمیم گیری قرار گرفت.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در این جلسه مقرر شد ارتقای وضعیت فرمانداری 
شهرستان شهریار به فرمانداری ویژه که از جمله مطالبات مردم این شهرستان 

است، پس از بررسی های کارشناسی در جلسه هیأت دولت مطرح شود.
دکتر رئیسی افزود: در جلسه شورای اداری همچنین موضوعات حمل و نقل، 

مترو و آب شرب این مناطق مورد بررسی قرار گرفت و دولت این مسائل را با جدیت 
پیگیری خواهد کرد.

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر ضرورت استفاده از 
ظرفیت جوانان در عرصه های مختلف، اظهار داشت: جوانان همواره کارآمدی 
و توانمندی های خود را در بخش های مختلف نشان داده اند. در دولت معتقد به 
میدان دادن به جوانان مؤمن و انقلاب هستیم و باور داریم موفقیت همه قوا در گرو 

حضور مردم و جوانان است.
آیت الله رئیسی گفت: مردمی بودن دولت به این است که مردم در صحنه های 
مختلف احساس مسئولیت کنند و دولت نیز زمینه حضور و مشارکت آنان را در همه 

عرصه ها فراهم کند.
رئیس جمهور مسجد را پایگاه حضور و مشارکت سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
مردم دانست و اظهار داشت: مساجدی که نسبت به تقویت حضور مردم فعال 
هستند، پشتوانه ارزشمندی برای انقلاب و نظام بوده و در پیشبرد برنامه های دولت 

نیز نقش مهمی دارند.
دکتر رئیسی خاطر نشان کرد: موضوعات فرهنگی از دغدغه های جدی مردم 

است و مساجد می توانند در این عرصه نیز به خوبی نقش آفرینی کنند.
آیت الله رئیسی خطاب به جوانان گفت: مسجد سنگر است و جوانان عزیز این 
سنگر را رها نکنند. امروز بسیاری از مسایل سیاسی، اجتماعی و اقتصادی جامعه با 

حضور فعال جوانان و مردم در مساجد قابل حل و فصل است.
رئیس جمهور ضرورت قدردانی از خانواده های شهدا و مدافعین حرم را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: آنان در آزمون الهی موفق و سربلند بودند و امروز ما نیز باید 

تلاش کنیم در آزمون خدمت به مردم و رفع مشکلات آنان موفق باشیم.
آیت الله رئیسی تأکید کرد: امروز راهبرد نظام جمهوری اسلامی ایران ایجاد امید 
در بین مردم و راهبرد دشمن ایجاد یأس و ناامیدی است. لذا هرکس با سخن و اقدام 
خود موجب تقویت امید در بین مردم شود در مسیر راهبرد نظام حرکت می کند و 
هر کسی که موجب یأس و ناامیدی در جامعه شود، بخواهد یا نخواهد در راستای 

راهبرد دشمنان گام برمی دارد.

رئیس جمهور:

دولت به دنبال استفاده از ظرفیت جوانان مؤمن و انقلابی است

رحیم عبادی*

ئیس مجلس شورای اسلامی  با بیان اینکه وضع 
گرانی ها در کشور غیرقابل دفاع شده است گفت: 
مجلس و دولت در کنار هم باید مشکلات را حل کنند، 
چون مردم برای حل مشکلاتشان فرقی بین مجلس و 

دولت قائل نیستند.
با  نشست  در  یکشنبه  روز  قالیباف  محمدباقر 
اینکه  بر  تأکید  با  دولت،  پارلمانی  معاونت های 
هیچ زمانی ضرورت هماهنگی میان مجلس و دولت به 
اندازه امروز نبوده است، بیان کرد: امروز جبهه انقلاب 
در شرایطی قرار دارد که محکوم به موفقیت است. 
موفقیتی که انقلاب، کشور و مردم به آن نیاز دارند 
البته بار ها بر این موضوع تأکید کرده ام که هماهنگی 
میان مجلس و دولت به تنهایی کفایت نمی کند یعنی 

لازم است، اما کافی نیست.
رئیس مجلس با بیان اینکه هماهنگی بسیار قابل 
اهمیت است، اما آن هماهنگی ارزشمند است که 
منجر به هم افزایی شود، افزود: هر هم افزایی دارای 
یک ذینفع است و در اینجا بدون شک مردم باید از 

تصمیمات مجلس و دولت ذی نفع باشند.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: ذینفع 
بودن مردم بسیار مهم است، بنابراین هرکار مهم و 

یک فرصت بزرگ می تواند یک تهدید بزرگ هم باشد. 
هرکجا بایستید مخالفان سفت و سختی وجود دارد 
براین  این راهبرد است.  با  که منافع آن ها در تضاد 
اساس آن ها به صورت مرتب تلاش خواهند کرد تا 
این موضوع مهم یعنی منتفع شدن مردم اتفاق نیفتد.

وی همچنین اظهار کرد: یکی از مسائل مهم و مورد 
توجه سیاست های کلان قانونگذاری است که بحث 
تنقیح قوانین در این میان از موضوعات بسیار مهم و 
اثرگذاری است که در حال بررسی آن هستیم، البته 
انجام  مجلس  در  قوانین  تنقیح  بحث  سال ها  طی 
می شده، اما اکنون به این موضوع پی برده ایم که 
از این مسیر به نتیجه نمی رسیم، زیرا اقداماتی که 
انجام می دهند ممکن است دچار خطا هایی  افراد 
باشد، بنابراین حدود ۴ ماه است که از طریق هوش 
مصنوعی در حال تنقیح ۱۲ هزار قانون هستیم تا 
قوانین در یک طبقه بندی به روز شده به جامعه ارائه 

شود.
قالیباف با اشاره به برنامه ریزی مجلس برای توجه 
جدی به حوزه نظارت و تعیین جلسات روز های سه 
شنبه صحن علنی به دستورکار های نظارتی، تأکید 
کرد: اگر در جایی نیاز به نظارت باشد این وظیفه 

مجلس است که در نظارت بر اجرا و پیگیری قانون 
وظایف خود را انجام دهد البته این کار هم منصفانه، 

اخلاق مدارانه و در جای خود انجام خواهد شد.
رئیس نهاد قانونگذاری کشور با تأکید بر اینکه مردم 
در شرایط سختی به سر می برند و اکثر آن ها کاری به 
مجلس و یا دولت به تنهایی ندارند، گفت: در شرایط 
فعلی در صورت هر موفقیتی، آن را به پای مجلس و 
دولت می نویسند و در صورت شکست نیز باز این گونه 
خواهد بود. به تمام معنا به جهت کارکردی، رویکردی 
و باور ها در یک قایق نشسته ایم و باید همه به یک 
سمت پارو بزنیم و صورت هدف گذاری درست، انرژی 

به بیراهه نخواهد رفت.
غیرقابل  کشور  در  گرانی ها  وضع  داد:  ادامه  وی 
دفاع شده است. آیا می توانیم به مردم بگویم که این 
موضوع مربوط به دولت بوده و به مجلس ربط ندارد. 
منهای اینکه گفتن چنین صحبتی را وجدان ما اجازه 
نمی دهد در صورت بیان آن نیز مردم این سخنان را 

قبول نخواهند کرد.
رئیس قوه مقننه همچنین گفت: مجلس و دولت 
در کنار هم باید مسائل را پیش ببرند و با این نگاه باید 

مشکلات مردم را حل کرد.

با همکاری سه  پزشکی گفت:  آموزش  و  بهداشت، درمان  وزارت  معاون درمان   
وزارتخانه  بهداشت، ارتباطات، اطلاعات و بیمه ها، طرح نسخه نویسی الکترونیک تا 

پایان سال جاری کامل اجرا خواهد شد.
سعید کریمی  افزود: بیش از ۹۰ درصد برنامه نسخه نویسی الکترونیک )نسخه نویسی 
آنلاین( پیشرفت داشته و  کاری که در ۱۶ سال گذشته بر زمین مانده بود در چهار ماه 

اخیر به این میزان پیشرفت کرده است.
وی درباره یکسان سازی درگاه ها و وارد کردن بیمه های تجاری و تکمیلی به برنامه 
نسخه نویسی الکترونیک، اظهار داشت: این برنامه از طرح های ملی و افتخارآمیز 
کشور است و وزارت بهداشت باید در این زمینه سیاستگذار باشد و اپراتوری طرح را به 
شرکت های دانش بنیان واگذار کند. رقابت این شرکت ها باعث می شود که پنل های 
مورد پسند کاربران ارائه شود. اکنون برخی از این درگاه ها، صوت را به نسخه تبدیل 

می کنند که کار با آنها ساده است. کریمی اضافه کرد: قانون بودجه ۱۴۰۱ نیز به طور 
شفاف وظایف و بودجه دستگاه هایی مانند بیمه و سازمان نظام پزشکی را در زمینه 

اجرای طرح نسخه الکترونیک معین کرده است.
به گفته وی، پزشکان عمومی هم به دلایلی از جمله تمدید پروانه مطب  وارد برنامه 
نسخه  اگر  که  است  کرده  معین  قانون  نیز  دارو  ترجیحی  ارز  زمینه  در  می شوند. 
الکترونیک نباشد، مابه التفاوت ارز پرداخت نمی شود بنابراین همه پای کار خواهند آمد 

و برنامه نسخه الکترونیک طرحی است که به تدریج بالغ خواهد شد.  
معاون درمان خاطرنشان کرد: با همکاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزارت اطلاعات و بیمه ها این برنامه به جز موارد 
استثنایی که قانون برای نسخه نویسی غیرالکترونیک معین کرده به طور کامل تا پایان 

سال جاری اجرایی خواهد شد.

محمدباقر قالیباف :

وضع گرانی ها در کشور غیرقابل دفاع شده است 

معاون وزیر بهداشت:

اجرای کامل طرح نسخه نویسی الکترونیک تا پایان امسال

 دادستان کل کشور با اعلام حمایت از فعالان اقتصادی که با بانک ها دچار 
مشکل شده اند، گفت: این حمایت به هیچ  وجه شامل افرادی که تسهیلاتی گرفته 
و در جای دیگر هزینه کرده اند نمی شود؛ با قاطعیت با این افراد برخورد و بانک ها 

آنان را به دستگاه قضایی معرفی کنند تا برخورد شود.
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری در دیدار با اعضای شورای 
هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی، در راستای تحقق شعار سال و حمایت از 
تولید و اشتغال، افزود: در حال حاضر یکی از مواردی که جزو اولویت های دستگاه 

قضایی است حمایت از تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی است.
دادستان کل کشور اظهار داشت: بانک ها نقشی تعیین کننده در رشد و توسعه 
اقتصاد کشور دارند و باید در جهت تحقق شعار سال نقش خود را ایفا کنند. معتقد 
هستیم باید مسائل و مشکلات بانک ها شنیده شود تا آنها هم بتوانند به درستی به 
وظایف بانکداری خود عمل کنند. وی گفت: بانک ها باید یکی از بازیگران اصلی در 
حمایت از تولید باشند و در احیای کارخانجات تعطیل و نیمه تعطیل سهیم باشند. 
البته این بدان معنا نیست که بانک ها متضرر شوند و بر آنها تکالیف غیرقابل انجام، 
بار شود. دادستان کل کشور در ادامه با انتقاد از عملکرد برخی بانک ها که نسبت 
به اخذ سود مرکب اقدام می کنند، ادامه داد: مساله دیگری که بانک ها لازم است 
نسبت به آن حساس باشند بحث دریافت سود مرکب است؛ متاسفانه گزارش هایی 
که در این رابطه به دست ما می رسد صحت دارد و برخی شعب دست به این فعل 

حرام می زنند که باید جلوی این کار گرفته شود.
وی خاطرنشان کرد: موضوع دیگر این است که نظارت در سیستم بانکی کشور 
یک نظارت ضعیف است و پاسخگوی مشکلات و انتقادات مردمی نیست. نظام 
بانکی اگر می خواهد به درستی کار کند باید نظارت دقیقی بر زیرمجموعه خود 
داشته باشد. لازم است درگاهی برای اعتراضات و شکایات مردمی وجود داشته و 

اگر وجود دارد اطلاع رسانی بیشتری برای آن صورت پذیرد.
دادستان کل کشور ادامه داد: حتما بانک ها به دنبال یک رویه واحد باشند تا از آن 
طریق بتوانند از صنایع و واحدهای تولیدی حمایت کنند. بانک ها باید ساز و کاری 
طراحی کنند که بشود از بنگاه های تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل حمایت کرده و 

در زمان سود ده شدن واحد از آن نفع ببرند.
حجت الاسلام منتظری به موضوع اصلاح نظام بانکی اشاره کرد و گفت: اصلاح 
نظام بانکی یکی از تاکیدات مقام معظم رهبری و نیازهای روز جامعه است. برای 
اصلاح نظام بانکی جلسات مستمر داشته و پیشنهادات و برنامه های خود را مطرح 
و پیگیری کنید. در هرجایی هم که لازم بود به ما اعلام کنید تا در کنارتان بوده 
و مسائل تان را منتقل کنیم. وی افزود: بسیاری از مباحث و مطالب شما مدیران 
عامل بانک ها به ما در دادستانی کل منتقل نشده است که اگر شده بود حتما آنها 
را پیگیری می کردیم بنابراین مسائل و مشکلات خود را از طریق معاون اقتصادی به 

ما اعلام کنید تا در دستور کار قرار گیرد.

دادستان کل کشور:

 بانک ها افراد سودجو را به قوه قضاییه معرفی کنند

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری:

 فساد از هر نوعی نباید در سینما و مراکز فرهنگی رخنه کند
 معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری درباره 
مشکلات  رفع  برای  سینما  زن  هنرمندان  با  نشست 
بانوان هنرمند گفت: نباید اجازه دهیم فساد از هر نوعی 

در سینما و سایر مراکز فرهنگی و هنری رخنه کند.
انسیه خزعلی در گفت و گویی در پاسخ به سوالی 
در مورد مشکل هنرمندان زن سینما که اخیرا مطرح 
شده بود، اینگونه توضیح داد و اظهار داشت: دیداری با 
برخی از هنرمندان زن عرصه سینما داشتیم، تعدادی از 
هنرمندان که حقیقتا خواهان سالم سازی محیط سینما 
بودند مشکلات خود را مطرح کردند و برخی از آنها گلایه  
داشتند از اینکه ورودی های هنرمندان به عرصه سینما 
ضابطه مند نیست و نیاز به نظارت و استانداردسازی 

دارد. 
با  اصلاحات  این  از  پشتیبانی  برای  افزود:  خزعلی 

اخلاق  گروه  اسلامی،  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  پیگیری 
حرفه ای در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تشکیل شده 
که پنج نفر از بانوان هنرمند نیز عضو این گروه هستند تا 

از حقوق بانوان دفاع کنند.
جلسات  زنان  امور  معاونت  در  کرد:   تاکید  وی 
مشترک با بانوان هنرمند از اصناف گوناگون داریم و از 
پیشنهادهایی که برای سالم سازی عرصه هنر و ایمن 
شدن آن برای بانوان است، استقبال می کنیم  و اگر 
لازم باشد، حمایت حقوقی هم از این هنرمندان انجام 
خواهد شد. معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
گفت: در نهایت نباید اجازه دهیم فساد از هر نوعی در 

سینما و سایر مراکز فرهنگی و هنری رخنه کند.
خزعلی در پاسخ به این سوال که آیا معاونت امور زنان 
و خانواده در حوزه آسیب های اجتماعی برنامه خاصی 

را در استان های مختلف  افزود: پشتیبانی هایی  دارد 
برای فعالیت گرمخانه ها و مراکز ترک اعتیاد داریم. 

وی خاطرنشان کرد: درباره پیشگیری از  طلاق نیز 
طرح هایی آماده شده که این موضوع به عنوان یکی از 
دستور جلسات در ستاد ملی زن و خانواده و به عنوان 
یک برنامه مدون در دستور کار قرار دارد و اعتبار خوبی 
برای مقابله با این آسیب در بودجه ۱۴۰۱ در  نظر گرفته 
شده است و امیدواریم در جلسه بعدی به سرانجام برسد.
وی درباره جلسه ستاد ملی زن و خانواده که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شد گفت: از زمان شروع فعالیت در 
معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، برای فعال 
کردن ستاد ملی زن و خانواده تلاش هایی انجام شد و 
نخستین جلسه این ستاد با مشارکت بسیار خوب کمی 
و کیفی اعضا که برخی نیز فراقوه ای هستند، برگزار شد.
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علائمی که خبر از تجمع سموم در کبدتان می دهند

 فریتین خون یک شاخص غیرمستقیم از مقدار کلی آهنی است که در بدن 
ذخیره دارید. پایین بودن فریتین نشان می دهد ذخایر آهن بدن پایین اند. 
در مقابل، بالا بودن سطح فریتین نیز به این معنی است که عارضه ای دارید 
که باعث می شود بدنتان آهن بسیار زیادی ذخیره کند. آهن نقش های مهم 
زیادی در بدن دارد؛ مثلا برای ساختن گلبول های قرمز خون ضروریست و 

سلول های قلب و عضله نیز برای تولید انرژی به آن نیاز دارند.
اما فریتین در واکنش ایمنی بدن نیز نقش دارد و در عوارضی مانند التهاب 

مزمن، عفونت ها و سرطان، غیرمرتبط با سطح آهن، افزایش می یابد.
سطح نرمال فریتین

. مردها: ۳۰ تا ۴۰۰ نانوگرم در میلی لیتر
. زن ها: ۱۵ تا ۱۵۰ نانوگرم در میلی لیتر

. کودکان )۶ ماه تا ۱۵ سال(: ۷ تا ۱۴۰ نانوگرم در میلی لیتر
. نوزادان )۱ تا ۵ ماه(: ۵۰ تا ۲۰۰ نانوگرم در میلی لیتر

اما این عددها در لابراتورها گوناگون اند و دلیل آن تفاوت هایی در تجهیزات، 
تکنیک ها و مواد شیمیایی مورد استفاده است.

عوارضی که با پایین بودن فریتین مرتبط هستند
عوارضی که در ادامه می گوییم با پایین بودن فریتین ارتباط دارند. برخی از 
این عوارض می توانند تصادفی باشند. اگر فریتین تان پایین است به این معنی 
نیست که حتما عوارض زیر را دارید. شما باید با کمک و مشورت پزشکتان به 

یک تشخیص دقیق برسید.

شرایطی که ممکن است به دلیل کمبود آهن/فریتین ایجاد شود:
آنمی

پایین بودن فریتین نشان می دهد ذخایر آهن در بدن کم است و این شاخص 
می تواند به تشخیص فقر آهن کمک نماید. آنمی یا فقر آهن می تواند با علائم 

زیر خود را نشان دهد:
. خستگی

. سردرد
. سرگیجه

. تنگی نفس
. افزایش ضربان قلب

. پریودهای نامنظم یا پریود نشدن در خانم ها
. ناتوانی جنسی

. از دست دادن میل جنسی
مطالعات گوناگون نشان داده اند درمان فقر آهن می تواند عملکرد ادراکی 
را بهتر کند. زیرا آهن، مولفه  ی مهمی در بسیاری از آنزیم های ضروری و 

گلبول های قرمز خون است که اکسیژن را به مغز می رسانند.
خستگی

بعضی از افرادی که مدام از خستگی شاکی هستند، دچار کمبود آهن و 
فریتین اند.
ریزش مو

مو  ریزش  به  منجر  فریتین  بودن  پایین  دریافته اند  گوناگونی  مطالعات 
می شود. در آزمایشی، در ۶۰ زنی که التهاب سیستمی یا اختلال دیگری 
نداشتند، پایین بودن فریتین )۳۰ نانوگرم در میلی لیتر یا پایین تر(، ارتباط 

زیادی با ریزش موهایشان داشت.
شرایطی که می تواند فریتین را کاهش دهد:

)IBD( بیماری التهابی روده
از دست دادن آهن به دلیل خونریزی مزمن روده ها در بیماری التهابی 
روده می تواند باعث تعادل منفی در آهن شود. در واقع، آنمی یا فقر آهن یک 
عارضه ی معمول و مرتبط با بیماری التهابی روده است. دانشمندان تخمین 
می زنند یک سوم بیمارانی که التهاب روده دارند مکررا به آنمی دچار می شوند.
به دلیل  التهابی روده دارند،  بیماری  و  آنمی  بیمارانی که  تقریبا همه ی 
محدودیت های غذایی، سوء جذب مواد مغذی یا خونریزی روده تا حدودی 
کمبود آهن دارند. هم کمبود آهن و هم آنمی ناشی ازبیماری مزمن، منجر به 
ایجاد آنمی در بیماری التهابی روده می شوند، اما دلیل بالا بودن فریتین در 
بیمارانی که التهاب روده دارند، التهاب نیز می تواند باشد. در این موارد یک 

تست hs-CRP می تواند وسیله ای برای تشخیص التهاب باشد.
خود ِ خستگی مزمن یکی از علامت های معمول بیماری التهابی روده است 
که اغلب ناشی از آنمی بوده و می تواند به اندازه ی شکم درد و اسهال که در 
این بیماران شایع است، فرد را سست و ناتوان کند. در بیماری التهابی روده، 
درمان با آهن خوراکی به واسطه ی جذب ضعیف بدن، عدم تحمل آهن و 
وجود استرس اکسیداتیو در ناحیه ی ملتهب روده نتیجه ی محدودی دارد. اما 
مطالعات نشان می دهند ایرون ساکروز تزریقی، هم ایمنی قابل قبولی دارد و 
هم در عرض ۴ تا ۸ هفته به میزان ۶۵ تا ۷۵ درصد جواب می دهد که معادل با 

بهبود کیفیت زندگی بیمار است.
بیماری سلیاک

کمبود آهن و پایین بودن فریتین در افرادی که بیماری سلیاک دارند مکررا 
دیده می شود.

کم کاری تیروئید
تغییرات در وضعیت غده تیروئید و فعالیت آن می تواند منجر به تغییراتی در 
سطح فریتین شود. کم کاری تیروئید در مراحل اولیه با آنمی فقر آهن و پایین 

بودن سطح فریتین مرتبط می باشد.
مطالعه ای نشان داد افرادی که بیماری هاشیموتو داشتند و با تیروکسین 
تحت درمان قرار گرفتند، سطح فریتین شان با نرمال شدن عملکرد تیروئید، 

افزایش یافت.
شرایطی که با فریتین پایین مرتبط هستند:

افسردگی و اضطراب
در مطالعه ای معلوم شد سطح فریتین افرادی که افسردگی داشتند نسبت به 
کسانی که سالم بودند، به میزان چشمگیری پایین تر بوده است. در مطالعه ی 
دیگری که روی یک میلیون کودک و نوجوان انجام شد، آن هایی که کمبود 

آهن داشتند بیشتر در معرض افسردگی و اضطراب بودند.
ADHD

کمبود آهن با مشکلات رفتاری و تمرکزی و ADHD مرتبط است. چندین 
مطالعه نشان داده اند کودکانی که سطح فریتین شان پایین تر بوده، علائم عدم 

تمرکز و کم توجهی و بیش فعالی و وسواسشان شدیدتر بوده است.

اگر در برگه آزمایش متوجه پایین بودن فریتین خونتان شُدید...

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی ایران هشدار داد؛8 وضعیت مرتبط با فریتین پایین

افزایش مسمومیت با قارچ های سمی
 در فصل بهار

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی ایران نسبت به افزایش مسمومیت های 
ناشی از مصرف قارچ های سمی در فصل بهار هشدار داد.

مهران ولایی، با اشاره به شرایط مساعد برای رشد قارچ های سمی در فصل بهار، 
اظهار داشت: متأسفانه در این فصل موجی از مسمومیت های اتفاقی ناشی از 

مصرف خوراکی قارچ های خودرو و سمی بروز می کند.
به گفته وی، آمار نشان می دهد در نیمه نخست سال ۱۴۰۰ تعداد ۸۲۸ مورد 
مراجعه به بیمارستان ها به دلیل مسمومیت با قارچ های خود رو و سمی گزارش 

شده بود که تهران بیشترین سهم را نسبت به سایر شهرها داشت.
ولایی با بیان اینکه متأسفانه مصرف خوراکی قارچ های خود رو و سمی، منجر 
به نارسایی کبد و حتی مرگ می شود، افزود: این موارد با آموزش عمومی و اطلاع 

رسانی و ارائه هشدار به موقع قابل پیشگیری است.
مصرف  از  کرد:  خاطرنشان  ایران  پزشکی  علوم  دانشگاه  دارو  و  غذا  معاون 
قارچ های خود رو مخصوصاً قارچ هایی که در کنار تنه درختان به ویژه درختان 
بومی  افراد  وسیله  به  شده  جمع آوری  قارچ های  یا  و  می رویند  شده  خشک 
خودداری کرده و تنها قارچ هایی را که از طریق مراکز مجاز و در بسته بندی های 

استاندارد عرضه می شوند، مصرف کنید.
وی یادآور شد: شناسایی انواع خوراکی قارچ از انواع سمی بر اساس خصوصیات 
ظاهری مانند شکل، رنگ، بو، قوام و مزه مشکل بوده و فقط متخصصان و 
کارشناسان مجرب قارچ شناسی و گیاه شناسی این آگاهی را دارند که کدام قارچ 
غیر سمی است. ولایی گفت: برخی از سموم موجود در قارچ های سمی، مقاوم 
به گرما بوده و فرآیندهای آماده سازی غذا مانند کباب کردن، آب پز کردن، سرخ 

کردن و بخار پز کردن قادر به تخریب کامل مواد سمی موجود در آنها نیستند.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی ایران در ادامه به علائم مسمومیت با 
قارچ های سمی پرداخت و اظهار کرد: در صورت بروز علائم و نشانه های گوارشی 
مانند تهوع، استفراغ و اسهال به صورت تأخیری یعنی ۵ تا ۱۲ ساعت پس از 
مصرف قارچ باید هر چه سریع تر بیمار را به مرکز درمانی تخصصی مسمومیت ها 

منتقل کرد.
وی خاطرنشان کرد: هرگونه تأخیر در انتقال بیمار به مراکز درمانی تخصصی 
مسمومیت ها، سبب افزایش احتمال شکست درمان و حتی مرگ بیمار می شود. 
بنابراین با مشاهده علائم و نشانه های بالینی اولیه از هرگونه خوددرمانی پرهیز و 

بیمار را در اسرع وقت به بیمارستان منتقل کنید.
ولایی گفت: در صورت امکان، نمونه باقی مانده قارچ مصرف شده بیمار را برای 

شناسایی کادر پزشکی در بیمارستان به همراه داشته باشید.
 

چگونه دندان قروچه را ترک کنیم؟
دندان قروچه عارضه ای است که می تواند منجر به درد فک شود و آسیب قابل 

توجهی به لبخند شما وارد کند. 
طبق گزارش انجمن دندانپزشکی آمریکا )ADA(، دندانپزشکان در طول همه 
گیری کرونا یک جهش ۶۹ درصدی را در افزایش بیمارانی که دندان های خود را 

بر روی هم فشار می دهند یا به هم می سایند، گزارش کردند.
بیشتر افرادی که دندان قروچه می کنند، احتمالًا از انجام آن بی اطلاع هستند. 
»ویکی کوهن«، رئیس مجمع دندانپزشکی آکادمی پزشکی خواب آمریکا می 
گوید: دندان قروچه یک رفتار ناخودآگاه است. دندان قروچه می تواند تا ۲۰۰ 
پوند )۹۰.۷۱ کیلوگرم( نیرو به دندان ها وارد کند. به عبارت دیگر دندان قروچه 

بیش از شش برابر جویدن معمولی نیرو به دندان ها وارد می کند. 
بنابراین جای تعجب نیست که دندان قروچهریال دندان ها را فرسوده کند و یا 
حتی بشکند و برای افراد مسن - که دندان هایشان ممکن است شکننده تر باشد 

- دندان قروچه ممکن است مشکل ساز باشد.
علل دندان قروچه

دندان قروچه می تواند در طول روز یا در شب رخ دهد. به گفته کوهن، استرس 
می تواند عامل مهمی در دندان قروچه باشد، چه در لحظات تنش حاد یا در 
هنگام خواب، زمانی که سطوح بالای هورمون های استرس ممکن است پس 
از یک روز سخت همچنان در گردش باشد. عاداتی مانند مصرف تنباکو نیز می 
تواند احتمال دندان قروچه را افزایش می دهد. کوپر می گوید: »سیگاری ها دو 
برابر بیشتر از افراد غیرسیگاری دندان قروچه دارند. برخی داروها - مانند برخی 
از داروهای ضد افسردگی و ضد روان پریشی - نیز می توانند این خطر را افزایش 
دهند.« شرایطی که بر سیستم عصبی مرکزی تأثیر می گذارد، مانند زوال عقل، 
بیماری پارکینسون یا سکته مغزی، می تواند باعث ایجاد یا تشدید دندان قروچه 
شود. و اغلب همراه با اختلالات مفصل گیجگاهی فکی )TMJ( است که باعث 
درد در اطراف فک می شود. در نهایت، آپنه انسدادی خواب )OSA( ایجاد می 
شود که در آن راه هوایی فوقانی به طور مکرر در طول خواب مسدود می شود و 

منجر به مکث های تنفسی متعدد در شب می شود.
»منار عبدالرحیم«، متخصص دندانپزشکی در کلینیک کلیولند، می گوید: 
افراد مبتلا به آپنه انسدادی خواب )OSA(، به طور ناخودآگاه درحالیکه فک خود 

را به سمت جلو می برند تا راه هوایی باز شوند، دندان قروچه کنند.
تشخیص علائم

ترک خوردگی دندان، تاج دندان و یا پرکردگی دندان از علائم واضح دندان 
قروچه هستند ، با این حال علائم کمتری نیز وجود دارد که باید مراقب آنها 
بود.  برای مثال، افراد مبتلا به دندان قروچه در خواب، ممکن است با درد فک یا 
گردن، سردرد، سفت شدن فک، زنگ زدن گوش، یا لکه هایی در اطراف لبه زبان 
از خواب بیدار شوند. ضبط ویدیویی در آزمایشگاه خواب یا الکترومیوگرافی می 
تواند به طور قطعی دندان قروچه خواب را تشخیص دهد. تشخیص دندان قروچه 
از طریق الکترومیوگرافی به این صورت است که الکترودهای متصل به پوست 

حرکات مکرر عضلات فک را بررسی می کنند.
درمان هایی که باید مد نظر قرار داد

• محافظ دهان پلاستیکی: عبدالرحیم می گوید: »پوشیدن محافظ در شب 
معمولًا اولین خط دفاعی است. با استفاده از گارد، فضایی میان دندان های 
بالا و پایین ایجاد می شود و به عضلات فک اجازه داده می شود تا شل شوند. 
گاردی که توسط یک دندانپزشک برای شما سفارش داده می شود معمولًا مؤثرتر 
از گاردی است که بدون نسخه پزشک به فروش می رسد. باید در نظر داشت که 
استفاده از گارد موجب ترک عادت دندان قروچه نمی شود، اما از آسیب بیشتر 

دندان جلوگیری می کند.
• بوتاکس: تزریق سم بوتولینوم به عضلات فک که جویدن را کنترل می کنند، 

فشاری را که به دندان وارد می کنید، کاهش می دهد.
• کاهش استرس: فعالیت های آرامش بخش )مانند یوگا و مدیتیشن( نیز ممکن 
است کمک کننده کند. کوپر می گوید: »اگر در یک لحظه استرس زا احساس 
می کنید که در حال فشردن دندان هایتان بر روی هم هستید، به آرامی اجازه 

دهید فک هایتان باز شود و دندان ها از هم دور شوند«.
فیزیوتراپی: یک فیزیوتراپیست که برای درمان دندان قروچه آموزش دیده 
است، می تواند تمریناتی را برای کشش، تقویت و شل کردن عضلات گردن و فک 
به شما آموزش دهد که می تواند تنش عضلانی را که ممکن است منجر به فشردن 

و ساییدگی شود، کاهش دهد.

سلامت

متخصص تغذیه و رژیم درمانی تاکید کرد؛

رژیم غذایی بر اساس گروه خونی 
منطق علمی ندارد

متخصص تغذیه و رژیم درمانی ، نسبت به مصرف یا عدم مصرف مواد غذایی بر 
اساس گروه خونی افراد، توضیحاتی ارائه داد.

تیرنگ نیستانی، با طرح این سوال که آیا می شود مثلًا برای یک کودک سه ساله 
هم بر مبنای این که گروه خونی A دارد یا B، برخی مواد غذایی را قدغن کرد، افزود: 
رژیم های غذایی هیچ منطقی علمی ندارند و بدون شک در دراز مدت می توانند 

آسیب جدی به بدن وارد کند.
وی با اشاره به اینکه پیروی از رژیم های غذایی هرگز نباید بر مبنای سلیقه یا باور 
افراد توصیه و تجویز شود، اظهار کرد: به طور کلی طب و علوم پزشکی باید مبتنی 

بر شواهد علمی باشد.
نیستانی افزود: هیچ گونه شواهد علمی مبتنی بر اختصاصی بودن غذا برای 

گروههای خونی مختلف وجود ندارد.
وی با بیان اینکه توصیه های غیر علمی برخی افراد برای پیروی از رژیم های غذایی 
با توجه به گروه خونی خاص می تواند به ضرر سلامت تمام شود خاطرنشان کرد: 
زمانی که از گروههای خونی صحبت می کنیم این موضوع با دوران کودکی نیز گره 
می خورد، بنابراین اگر چنانچه این باور درست باشد قاعدتاً باید این محدودیت های 

غذایی برای کودکان نیز آغاز شود.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: مشکلاتی که رژیم غذایی بر اساس گروه 
خونی، برای افراد ایجاد می کند در گروههای خاص، کودکان، سالمندان و افراد با 

بیماری زمینه ای می تواند به مراتب حادتر باشد.
نیستانی با بیان اینکه اساساً تأمین نیازهای تغذیه ای بدن با ریز مغذی ها و درشت 
مغذی ها مسله ای بسیار مهم است تاکید کرد: گروههای تخصصی بر مبنای شواهد 
علمی تصمیم گیری می کنند که بدن کودکان و یا بزرگسالان به چه میزان و از چه 

گروهایی به مواد غذایی نیاز دارد.
وی خاطرنشان کرد: مواد غذایی که افراد از کودکی تا بزرگسالی مصرف می کنند در 
دراز مدت اثرات خود را نشان می دهد و به طور قطعی گروههای خونی در استفاده یا 

منع مصرف مواد غذایی هیچ نقشی ندارند.
نیستانی با یادآوری این که بر اساس گروههای خونی، مصرف یا عدم مصرف هیچ 
ماده غذایی توصیه نمی شود، هشدارداد: چنانچه به بهانه حفظ سلامت بدن، گروه 
خاصی از مواد غذایی حذف شود در دراز مدت مشکلات فراوانی را در پی خواهد 

داشت.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مطالعات جمعیتی و شواهد علمی ثابت شده 
بسیار زیادی وجود دارد که عدم مصرف گروهی از مواد غذایی مثل به ویژه لبنیات 

افراد را با مخاطرات متعددی مثل مشکلات استخوانی مواجه کرده استخواهد کرد.
وی با بیان اینکه چنانچه با نظر پزشک لازم باشد مصرف برخی گروه های غذایی 
محدود شود برای جبران این کمبود داروهای مکمل تجویز می شود گفت: این موارد 
با رژیم های خودسرانه ای که بر اساس گروه های خونی گرفته می شود، کاملًا متفاوت 

است.
نیستانی اضافه کرد: خطرات رژیم های غذایی با توجه به این که چه گروه هایی از 

مواد غذایی حذف می شوند می تواند، متفاوت باشد.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی با انتقاد از رفتارهای افرادی که با هدف سلامت 
توصیه به پیروی از رژیم های غذایی وابسته به گروه خونی می کنند، افزود: این 
موضوع که بدن انسان برای حفظ سلامت به چه گروه هایی از مواد غذایی نیاز دارد 
وابسته به اعتقاد یا باور این نظر غیرکارشناسانه نیست بلکه باید تمام این موارد علمی 

و ثابت شده باشد.
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با یادآوری این موضوع که ادعای 
علمی نیاز به شواهد علمی معتبر دارد توضیح داد: نتیجه تحقیقات در موضوعات 
سلامت محور و تغذیه ای باید به تأیید سازمان بهداشت جهانی، انستیتو تحقیقات 
تغذیه ای کشور، انجمن تغذیه ایران و یا سایر مجامع علمی ملی و بین المللی معتبر 
دنیا برسد، این مراکز مرجع رسمی اعلام این مطالب اند و هر مطلبی که به تأیید این 
مراکز نرسیده باشد فاقد اعتبار است. نیستانی با بیان این موضوع که تغذیه، رژیم 
غذایی و به طورکلی امور مربوط به سلامت افراد هرگز مسله ای فردی نیست تاکید 
کرد: تحقیقات تغذیه ای فقط در چارچوب های علمی سندیت دارد، این تحقیقات 

باید تکرار پذیر باشد تا برای جمعیت عمومی استفاده شود.
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نتایج تحقیق جدیدی در دانشگاه کانزاس نشان می دهد 
دارد.  نقش  زوجین  رابطه  تقویت  در  شوخ طبعی  که 
جذب  زنان  که  می دهد  نشان  اخیر  دهه  چند  مطالعات 
به عنوان  اغلب  ویژگی  این  می شوند.  شوخ طبع  مردان 
یکی از باارزش ترین خصوصیت های یک شریک عاطفی 
مورداشاره قرارگرفته است اما آقایان باید به این نکته توجه 
داشته باشند که در هر موضوعی نمی توان با زنان شوخی 
کرد. در گفتگو با دکتر عادل مهری مشاور خانواده و زوج 

دمانگر به بررسی این موضوع پرداختیم.
*شوخی مجوزی برای بی احترامی نیست

انعطاف پذیری،  در  زیادی  تأثیر  کردن  شوخی  اگرچه 
کاهش استرس، اضطراب و افزایش صمیمت بین زوجین 
دارد اما لازم است در شوخی کردن با همسرتان به چند 
نکته مهم توجه داشته باشید.دکتر مهری در این باره تاکید 
باشید:»ظرفیت  داشته  توجه  موارد  این  به  که  کند  می 
وجنبه طرف مقابلتان را بسنجیدتحت هیچ شرایطی به 
بهانه شوخی به همسرتان بی احترامی نکنید.هیچ وقت  به 
شوخی هم که شده  همسرتان را با دیگران مقایسه نکنید.
در حضور جلوی جمع، برای خنداندن دیگران همسرتان را 
تحقیر و کوچک نکنید.از شوخی های فیزیکی، تمسخرآمیز، 
تهدیدی، کنایه آمیز و شوخی های حاوی فحش استفاده 
نکنیدو یادتان باشد هنگام عصبانیت و ناراحتی همسرتان 

از شوخی کردن پرهیز کنید.
* خط قرمزهای طرف مقابلتان را بشناسی

این زوج درمانگر می گوید قانون اول شوخی این است 
که خط قرمز های همسرتان را بشناسید:» از آنجایی که 
رابطه زوجین نزدیک ترین وصمیمانه ترین رابطه بین افراد 
است، شوخی بین همسران خیلی رواج دارد و توصیه هم 
می شود  خنده و شوخی در خیلی از موارد می تواند تنش ها 
و اختلافات را حل وفصل کند اما گاهی بعضی شوخی ها 
منجر به ناراحتی طرف مقابل می شود.دلیل ناراحتی  از 
بعضی شوخی ها، عدم آگاهی و توجه نداشتن همسر به 
خط قرمزهای طرف مقابل است. اگر فرد، طرف مقابل 
را خوب بشناسد هرگز با مواردی که همسرش روی آن ها 
خطر  بعضی ها  مثلًا  نمی کند.  شوخی  است،  حساس 
نسبت  هم  بعضی های  و  هستند  والدینشان  قرمزشان 
نشان  مقاومتی  والدینشان  با  مقابل  طرف  شوخی  به 
نمی دهند. بنابراین، معمولًا ناراحتی از برخی شوخی ها به 
دلیل رعایت نکردن خط قرمزها است و الا توصیه می شود 
زوجین تا حد امکان با یکدیگر شوخی های صمیمانه داشته 
باشند چراکه شوخی بین زوجین، در حالت طبیعی و با 
حفظ حرمت طرف مقابل باعث صمیمت و نزدیک شدن 

قلب زوجین به یکدیگر می شود.«

*در برابر شوخی های ناراحت کننده عکس العمل 
نشان دهید

حضرت  آن  بارز  نمونه  که  اسلامی  خانواده  الگوی  در 
علی)ع( و حضرت زهرا)س( است، نمونه های بسیاری از 
روابط صمیمانه همراه با شوخی مشاهده می شود و در روایت 
آمده است که این دو بزرگوار با رعایت احترام به یکدیگر، 
در  افراد  برخی  متأسفانه  اما  کردند  می  مزاح  و  شوخی 
شوخی با همسرشان توهین و بی احترامی می کنند یا بدون 
درنظر گرفتن خط قرمزها و حساسیت های طرف مقابلشان 
مطلبی را برای خندیدن و شادکردن فضا بیان می کنند 
می شوند.  همسرشان  رنجش خاطر  باعث  کار  این  با  و 
»دکترمهری «راه مقابله با شوخی های ناراحت کننده  را 
آگاه کردن طرف مقابل می داند و می گوید : »تکرار و انجام 
برخی شوخی ها  از سوی همسر گاهی از این بابت است که 
شما هیچ عکس  العملی در برابر آن شوخی از خود نشان 
نداده اید لذا درصورتی که شوخی های نامناسب همسرتان 
باعث آزرده خاطر شدن شما می شود، بهتر است همسرتان 
را آگاه کنید یا حتی اگر یک بار شوخی اتفاق افتاد و منجر به 

ناراحتی شما شد، همان لحظه تذکر دهید.«
*راه شناخت تفاوت فرهنگی در شوخی کردن

تحمل افراد در برابر شوخی و نوع شوخی افراد با یکدیگر 
در هر فرهنگی متفاوت است. از این رو، افراد با فرهنگ های 
تفاوت  دارند.  متفاوتی  برداشت های  شوخی  از  مختلف 
طور  به  می تواند  کردن  شوخی  در  زوجین  فرهنگی 
ناخودآگاه زمینه بروز تنش و اختلافات را فراهم می کند. 
دکتر مهری راه شناخت این تفاوت فرهنگی را مشاوره قبل 
از ازدواج می داند و می گوید:» یکی از دلایل توصیه اکید 
برای مراجعه به مشاوره قبل از ازدواج، شناخت بیشتر طرف 
مقابل است. یکی از موضوعات خیلی شایعی که اتفاق 
می افتد این است که زوج های جوان به دلیل عدم شناخت، 
از روحیه طرف مقابل اطلاعی ندارند اما روانشناس می تواند 
در فرایند شناخت، از ویژگی های شخصیتی طرف مقابل 
اطلاعات خوبی به دست آورد.«خیلی از مواقع افراد به دلیل 
ویژگی های شخصیتی، زودرنج هستند و خیلی سریع از 
شوخی، حرف یا حرکتی ناراحت می شوند. به عنوان مثال، 
دو نفر از خیابان رد می شوند و بدون آنکه حواسشان باشد 
به هم دیگر تنه می زنند، یک نفر سر این مسئله دعوا راه 
می اندازد و یک نفر هیچ توجهی نمی کند. نفر اول نه به 
خاطر شدت تنه بلکه به خاطر اینکه احساس می کند به 
او توهین شده، دعوا می کند یا مثلًا وقتی زوجین باهم 
آقا  شوخی می کنند چطور می شود که آن شوخی برای 
خیلی زننده و ناراحت کننده است ولی برای خانم خیلی 
ای  روانشناسانه  تحلیل  باره  این  در  است؟!دکتر  عادی 

ارائه می دهد:» باید گفت که نوع واکنش افراد نسبت به 
موقعیت های مختلف ازجمله شوخی به تربیت، ویژگی های 
شخصیتی و ساختار فکری افراد مربوط می شود و لازمه 
شناخت این تفاوت ها، مشاوره قبل از ازدواج است که از 
این  شما  به  شناخت  برخورداراست.این  زیادی  اهمیت 
توانایی را می دهد که در موقعیت های مختلف بتوانید پیش 

بینی درستی از رفتار همسرتان داشته باشید.«
*همه چیز را به شوخی برگزار نکنید

فرض کنید یک فرد بسیار جدی با شخصی ازدواج کند 
که بسیار شوخ طبع و بذل گو است تا جاییکه در مسائل 
مهم زندگی هم جدیت ندارد. این دو شخصیت متضاد 
در ابتدای امر برای یکدیگر جذاب اند اما به مرورزمان این 
تفاوت های آشکار باعث ایجاد مشکلات در زندگی می شود. 
درواقع، فرد جدی می خواهد توجه همسرش را بر مسائل 
زندگی متمرکز کند اما همسرش می خواهد او سختگیر 
»دکترمهری  نگیرد؛  جدی  این قدر  را  همه چیز  و  نباشد 
 « می گوید:  اختلافات  این گونه  مدیریت  خصوص  «در 
اختلاف عقیده در این زمینه مشکل ساز می شود، مگر 
اینکه هر دو طرف از جدیت یا شوخ طبعی خود دست 
بردارند و به تعادل برسند.از سوی دیگر، باید توجه داشت 
کسانی که شخصیت شوخ طبعی دارند، گاهی حرف های 
را در بستر شوخی می گویند و طرف مقابل  جدی شان 
باید انقدر هوشمند باشد تا بتواند پیام فرد را دریافت کند 
ناپختگی شخصیتی،  یا  تزلزل  به دلیل  افراد  اما بعضی 
موضوعات را در قالب شوخی مطرح می کنند که معمولًا 
هم مورد جدیت قرار نمی گیرند. در چنین مواردی، یکی 
از تدابیری که طرف مقابل باید انجام دهد، این است که 
همسرش را از مسائل مهم آگاه کند و نقش آن شخص را 
در زندگی به او گوشزد کند. اگر در یک رابطه زناشویی، مرد 
شوخ طبع است زن باید از او بخواهد تا به عنوان تکیه گاه با 
تمام شوخ طبعی هایش تصمیم محکم و جدی بگیرد و پای 

تصمیمش بایستد.«
این مشاور اعتقاد دارد حذف شوخی از زندگی زناشویی 
تبعات خوبی ندارد: »خیلی مهم است که افراد به واسطه 
نقشی که در خانواده  دارند، شوخی ها را مدیریت کنند اما به 
خاطر بحث های جدی ما اصلًا توصیه نمی کنیم که شوخی 
و خنده به طورکلی از زندگی مشترک حذف شود.چنانچه 
زوجین بخاطر شوخی طبعی طرف مقابلشان با یکدیگر 
دچار اختلاف باشند، این گونه نیست که بگوییم شخصیت 
فرد شکل گرفته و این اختلاف قابل حل نیست بلکه این 
دسته از زوجین با مراجعه به روانشناس و ارائه شرح حال از 
وضع موجودشان می توانند تلاش کنند تا زندگی بهتری 

داشته باشند.«

 این شوخی ها رابطه با همسرتان را سرد می کند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

تخریب محیط زیست آینده کودکانمان
 را سرد و تاریک می کند 

زنگ »زمین پاک« روز یکشنبه به مناسبت این روز جهانی با حضور مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان قم در مجتمع آموزشی هدی در قم نواخته شد.

موسوی  رضا  سید  قم،  استان  زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  گزارش  به 
مشکینی در مراسم نواختن زنگ »زمین پاک« در قم گفت: آشنا کردن کودکان 
و نوجوانان با بایدها و نبایدهای زیست محیطی، یکی از مهمترین اولویت هایی 

است که باید با جدیت پیگیری شود.
وی با اشاره به تأثیرگذاری و اهمیت فعالیت های فرهنگی و آموزشی در میان 
سازان  آینده  عنوان  به  آموزان  دانش  کرد:  خاطرنشان  نوجوانان،  و  کودکان 
کشورمان، باید از هم اکنون در حوزه محیط زیست آگاه، دغدغه مند و مطالبه گر 

بوده و به آسانی از کنار اینگونه مسائل و مشکلات عبور نکنند.
با بیان اینکه بحران های زیست  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم 
محیطی و تغییر اقلیم، بیشترین تأثیر را بر روی کودکان خواهد گذاشت، عنوان 
کرد: تخریب محیط زیست آینده کودکانمان را سرد و تاریک می کند و شاید راه 

بازگشت به شرایط مطلوب برای همیشه از بین برود. 
در پایان این مراسم، دانش آموزان با روش های کاهش، بازیافت، تفکیک و دفع 
اصولی پسماندهای خانگی تر و خشک آشنا شده و کتاب های آموزشی در حوزه 

محیط زیست و تعدادی هدایا از طرف این اداره کل به آنها اهدا شد.
  

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  خبرداد:

حضور هنرمندان صنایع دستی قم
 در نمایشگاه بین المللی قرآن کریم

آثار  گفت:  قم  استان  گردشگری  و  صنایع دستی  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
هنرمندان صنایع دستی استان در رشته های منبت، معرق چوب و تراش روی 

شیشه در نمایشگاه بین المللی قرآن کریم به نمایش درآمده است.
علیرضا ارجمندی با اشاره به برگزاری بیست ونهمین دوره نمایشگاه بین المللی 
قرآن کریم در مصلای امام خمینی )ره( تهران گفت: در بخش صنایع دستی این 
نمایشگاه هنرمندان صنایع دستی استان قم در رشته های منبت، معرق چوب 
و تراش روی شیشه با تولید زنده هنر خود را به بازدیدکنندگان معرفی و عرضه 

می کنند.
به فراخوان  با اشاره  مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
هنرمندان صنایع دستی دارای آثار مذهبی و قرآنی برای حضور در نمایشگاه 
بین المللی قرآن کریم افزود: پس از بررسی آثار، ۵۰ هنرمند صنایع دستی برای 
مشارکت در بخش غرفه های فروش و تولید زنده نمایشگاه از استان های البرز، 

خراسان رضوی، اصفهان، تهران، یزد، قم و قزوین فراخوانده شده اند.
او با اشاره این که نمایشگاه امسال قرآن، به دو صورت حضوری و مجازی برپا 
شده است، گفت: علاقه مندان می توانند با مراجعه به نشانی www. iqfa. ir از 

آثار و محصولات جدید قرآنی این نمایشگاه دیدن کنند.
ارجمندی با بیان اینکه هنرمندان صنایع دستی استان قم در سطح کشور 
دستاوردهای  معرفی  برای  فرصتی  نمایشگاه  این  گفت:  هستند،  شاخص 

هنرمندان صنایع دستی دارای آثار مذهبی و قرآنی است.
بیست ونهمین دوره نمایشگاه بین المللی قرآن کریم که از ۲۸ فروردین ۱۴۰۱ با 
شعار »قرآن کتاب امید و آرامش« آغاز به کار کرده است تا نهم اردیبهشت ماه در 

مصلای امام خمینی )ره( تهران برپا است.

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم خبرداد:

تزریق واکسن سرخک به اتباع غیرایرانی 
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم از تزریق ۵۴۰۰ دُز واکسن سرخک به اتباع 

غیرایرانی در رده سنی ۹ ماهه تا ۳۰ سال در قم خبر داد. 
بهاره زارع گفت: از زمان اعلام هشدار در مورد شیوع سرخک در کشور، بیش از 
۵۴۰۰ دُز واکسن تکمیلی سرخک به گروه سنی ۹ ماهه تا ۳۰ سال اتباع غیرایرانی 

مقیم قم تزریق شده است.
او می گوید: علاوه بر مراجعه همشهریان به مراکز و پایگاه های سلامت جهت 
تزریق واکسن ام. ام. آر، کارشناسان و بهورزان مرکز بهداشت در روستا ها و حاشیه 
شهر به صورت فعال با حضور در مکان های تجمعی اتباع غیر ایرانی از جمله 
شهرک لبن، دامشهر، کوره های آجرپزی و مرغداری ها اقدام به واکسیناسیون کلیه 
افراد ۹ ماه تا ۳۰ سال کرده و در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک، نمونه 

برداری و مداخله های بهداشتی لازم را انجام می دهند.
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم، همراهی و مشارکت عمومی و مسئولان را 
در پیشگیری از شیوع بیماری سرخک در شهر قم بسیار مهم و ارزشمند ارزیابی 
کرد و گفت: با برگزاری جلسه های مختلف سعی شده است، حساسیت لازم در 

مسئولان شهرستان و بخشداری ها انجام شود.
زارع به شناسایی نخستین مورد قطعی ابتلاء به سرخک در شهرستان قم، از 
تمامی همشهریانی که از نوبت دریافت واکسن سرخک کودکشان گذشته است و 
تاکنون مراجعه نکرده اند، درخواست کرد: در اولین فرصت با مراجعه به پایگاه های 

سلامت، به کامل کردن واکسیناسیون کودکان خود اقدام کنند.
 

معاون دانشجویی و فرهنگی وزیر بهداشت  خبرداد:

پیگیری مجدانه ساخت و تجهیز 
خوابگاه های متاهلی در قم 

معاون دانشجویی و فرهنگی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از پیگیری 
مجدانه ساخت و تجهیز خوابگاه های متاهلی در قم خبر داد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، عباس شیراوژن در بازدید از 
خوابگاه های متاهلی در دست احداث دانشگاه علوم پزشکی استان با بیان اینکه 
احداث این خوابگاه ها از اولویت های این وزارتخانه در حوزه دانشجویی و فرهنگی 
است اظهار داشت: در راستای تاکید رهبر معظم انقلاب در تشویق به سنت حسنه 
ازدواج و موضوع فرزندآوری و همچنین اجرای قانون جوانی جمعیت، موضوع 

ایجاد این خوابگاه ها در دستور کار قرار گرفته است.
در حال حاضر دانشگاه علوم پزشکی قم ساخت و تجهیز  ۲۴ واحد خوابگاه 
دانشجویی متاهلی را در دست احداث دارد تا در سال تحصیلی آینده در اختیار 

دانشجویان قرار دهد.
از  به قم،  با سفر  وزیر بهداشت  عباس شیراوژن معاون دانشجویی فرهنگی 

طرح های عمرانی خوابگاه های دانشجویی بازدید به عمل آورد.
مهدی مصری رییس دانشگاه علوم پزشکی قم در این سفر معاون دانشجویی 

فرهنگی وزیر بهداشت را همراهی می کرد.

سرپرست اداره مشارکت های مردمی بهزیستی استان قم خبر داد:

توزیع ۱۵۰۰ پرس غذای گرم تبرکی 
مسجد مقدس جمکران بین مددجویان

سرپرست اداره مشارکت های مردمی بهزیستی استان قم از توزیع ۱۵۰۰ پرس 
غذای گرم تبرکی مسجد مقدس جمکران بین مددجویان همزمان با شب شهادت 

مولی الموحدین علی )ع( و در قالب پویش ضیافت مهربانی خبر داد.
سید صادق میرئی با تقدیر از حمایت های همیشگی تولیت های حرم کریمه 
اهل بیت )س( و مسجد مقدس جمکران، اظهار داشت: با تاسی به سیره امام 
علی)ع( در رسیدگی به نیازمندان و ایتام آشپزخانه مسجد مقدس جمکران با 
طبخ و تحویل ۱۵۰۰ پرس غذای گرم متبرک، بهزیستی را یاری کرد و همکاران 
ما این مقدار غذای تبرکی را بین کانون ناشنوایان، نابینایان، انجمن ضایعه نخاعی 
و یکی از مراکز مثبت زندگی جهت تحویل به درب منازل معلولین و مددجویان 

ارائه کردند.

آیت الله اعرافی:

حوزه علمیه در بالاترین تراز پاسخگویی 
در صحنه حاضر است

مدیرحوزه های علمیه کشور گفت: امروز حوزه علمیه در ابعاد مختلف در بالاترین 
تراز پاسخگویی در صحنه حاضر است، کارها و دستاوردهای زیادی داشته ایم اما کم 

است و کافی نیست.
آیت الله علیرضا اعرافی، عضو شورای عالی حوزه های علمیه در دیدار شورای 
حجت الاسلام  سرپرستی  به  مهدویت  فرهنگ  توسعه  سند  تدوین  راهبردی 
والمسلمین میرمعزی، اظهار کرد: مطالب خیلی خوبی مطرح شد و از باب مرور 
و یادآوری بعضی از نکات را طرح می کنم، نکته  اول اینکه نگاه ما از باب حوزه و 
نهادهای حوزوی، این است که حوزه باید به عنوان یک نهاد فعال، پرجنب وجوش، 
او قرار  پاسخگو و حاضر در صحنه در همه قلمروهایی که در ساحت مأموریت 
می گیرد، باشد و برای یک حوزه ای در این تراز که حوزه  تراز اسلام، انقلاب اسلامی، 
عصر جدید و مهدویت است، تبعاً آنچه که امروز داریم خیلی کم است ما با همه 
تلاش ها، جنب وجوش ها، تکاپوها با آن آرمان های مطلوب و وضع ایده آل فاصله  

زیادی داریم.معرفتی د
حضور حوزه در صحنه گفتمانی، فکری و معرفتی است

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: و به رغم همه  دستاوردهای حوزه در 
طول این دهه ها و به یک معنا در طول یک صد سال احیای حوزه  علمیه قم که واقعا 
دستاوردها بسیار بزرگ و عظیم و مهم است، اما وقتی که نگاه به آن نیمه  خالی هم 
کنیم کمبودها و کاستی ها هم فراوان است از این جهت کاملًا من این نکته را قبول 
دارم و اصلًا روح مجموعه ای از کارهایی که مدیریت دنبال می کند، همین است 
یعنی حوزه ای  در تراز بالاتر، پاسخگوتر و حاضر در صحنه؛ این حضور در بزنگاه، 
نکته  بسیار کلیدی است و حضور در صحنه فقط منحصر به اینکه راهپیمایی و یک 
تجمعی باشد، که آن هم در جای خود لازم است، نیست. بلکه حضور در صحنه، 
حضور گفتمانی، فکری و معرفتی است که با شیوه های مختلف باید آن را تأمین کرد 

و این واقعا از وظایف حوزه  علمیه است.
خاطره مقام معظم رهبری از حضور به موقع در صحنه و نقش آفرینی

آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: در مورد این حضور در صحنه، پنج یا شش سال 
قبل یک روز نماز خدمت حضرت آقا بودیم جمعی از نمایندگان ایشان در خارج و 
جمعی دیگر آنجا بودیم و نماز که تمام شد ایشان نشستند، آقایان مطالبی مطرح 
کردند بعد ایشان مطلبی را گفتند که من هیچ وقت فراموش نمی کنم، راجع به همین 
حضور در صحنه و نقش آفرینی در نقاط عطف و حساس ، ایشان فرمودند که جنگ 
جهانی دوم که شد جهان اسلام در جنگ جهانی دوم غایب و یک مجموعه  منفعل 
بود، صحنه گردانی جهان دست متفقین بود و پیروز شدند، وقتی که جنگ تمام شد 
جهان اسلام در انفعال، خموشی و خمودی، گوشه ای افتاده بود صحنه دست چه 
کسانی بود دست متفقین آنها دنیا را روی میز خودشان گذاشتند، سیاستگذاری، 
برنامه ریزی و در نهایت تقسیم کردند، و هنوز هم آن طراحی های در آن نقطه  عطف 

تاریخی که انجام دادند در جهان حاکم است.
گاهی برخی غیبت ها و عدم حضورها، یک امت و تمدنی را قرن ها عقب نگه 

می دارد
عضو فقهای شورای نگهبان با اشاره به سخن رهبر فرزانه انقلاب ادامه داد: با همه 
این تحولاتی که در این هفتاد هشتاد سال رخ داده است، یعنی گاهی می شود که 
غیبت در یک نقطه حساس قرنی، جریانی، کشوری، نهادی، گاهی یک تمدنی و 
یک امتی را به عقب می راند و غایبش می کند. از همه  صحنه ها و این مسئله را آن 
روز ایشان تشریح کردند و فرمودند و خیلی نکته واقعاً درستی است، اگر امام در سال 
۴۰، ۴۲ در صحنه حضور نمی داشتند امروز به گونه ای دیگر بود و حضورجور دیگری 
رقم می خورد، صحنه هایی هم داشتیم که حضور نداشتیم و میدان ازمان گرفته شد.
نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: باید در همه عرصه ها 
حضور فعال گفتمان، فکری و معرفتی داشته  باشیم. البته یک اشکالی هم به 
خودمان برمی گردد که برخی مواقع حضور نداشته و نقش آفرینی نکرده ایم. ما برای 
این حضور بزنگاه و معنی دار راه طولانی در پیش داریم این اندازه به منظور اطمینان 
می گویم در طراحی ها و برنامه ریزی هایی که صورت گرفته، هدف این است. منظومه 
فکری که در حوزه در حال انجام وپیگیری است دو هدف را دنبال می کند که به هم 
پیوسته هستند، یکی اینکه در داخل حوزه رشد و تعالی پیدا کند و دو نقش حوزه در 
بخش های مختلف جامعه، نظام و بین الملل تجربه شود. اولی بدون دومی نمی شود 
و بهم پیوسته است. بسیاری از کارها در حال ریل گذاری است و اعلام نشده، حضور 
فعال حوزه در نقش هایی اجتماعی، آموزشی جامعه، همچنین طرح آمایش و نهایی 

سازی نسخه جدید آن در حال انجام است.
آیت الله اعرافی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: اسناد، سیاست ها و 
قوانین و مقررات کشور است، رتبه بندی هایی که در دنیا و کشور است، در دنیا با 
همین اسنادی که در یونسکو جمع آوری می شود دنیا را اراده می کنند و همه هم 
باید تبعیت کنند، در داخل کشور نقش اسناد، سیاست های کلان، آیین نامه ها و 

ضوابط در اداره جامعه بسیار مهم است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم افزود: در این طیف که از اسناد راهبردی، 
قوانین شروع می شود، سیاست ها و اساسنامه ها نقاطی وجود دارد که حوزه از 
منظر معرفتی و فکری می تواند جامع، هدفمند و نقطه به نقطه حضور داشته باشد و 
با حرف منطقی و عالمانه در متن آن نقش آفرینی کند و این خلا وجود دارد که البته 

حضور محدودی پیدا کرده است.
وی به تدوین موفق سندالگویی اسلامی ایرانی پیشرفت اشاره کرد و افزود: این کار 
را متواضعانه با همکاری ۳۰۰استاد و کارشناس انجام دادند و ارائه شد و الحمدلله 
اقداماتی هم شکل گرفت. در برنامه ریزی های برنامه هفتم توسعه که توسط آقای 
رجایی نیا در حال انجام است، تعاملاتی داشته باشید و از اقداماتی هم که صورت 

گرفته الهام بگیریم.

در کمیته بیمه ودرمان استان قم مطرح شد:

خیرین تامین اجتماعی قم فعال شود
مدیر درمان استان قم اظهار داشت :بر اساس ماده ۲۸ بند ۴ راههای تامین منابع 
سازمان تامین اجتماعی ودستورالعمل سازمان مبنی بر جذب منابع خیرین در 
حوزه درمان وبیمه ،کمک ها وهدایای خیرین می تواند در بهبود درمان مستقیم 

موثر باشد.
: دکتر سید مهدی محصل مدیر درمان استان قم در جلسه کمیته بیمه و درمان 
استان قم با حضور نمایندگان تشکل های کارگری و بازنشستگی گفت:جامعه 
اسلامی ما به دلایل توجه به فرهنگ وقف و اقدامات خیرین شاهد برکات بسیار 
ارزشمندی است و یکی از بخش هایی که بیشترین مراجعات آن اقشار آسیب پذیر 
هستند بخش درمان تامین اجتماعی است که کمکها ی خیرین می تواند اثرات و 

برکات موثری داشته باشد.
مدیر درمان استان قم در ادامه گفت:ظرفیت های خوبی برای انجام اقدامات 
خیرین در بخش درمان و سلامت تامین اجتماعی وجود دارد که امیدوارم با هم 
اندیشی و پیگیرهای شرکای اجتماعی در قم شاهد اتفاق خوبی در این زمینه باشیم.  
 دکتر محصل خاطر نشان کرد : بیماررستان امام رضا )ع( با دریافت رتبه اول اعتبار 
بخشی در استان،دریافت لوح دوستدار کودک و کسب استانداردهای مختلف 
تلاش می کند تا بهترین کیفیت درمان را به مراجعین انجام دهد و امیدواریم با کمک 
خیرین ، سطح خدمات کیفی به بیش از ۲ میلیون بار مراجعه  در سال به مراکز 

درمانی تامین اجتماعی استان قم ارتقاءیابد .
محمد عاشوری مدیر کل تامین اجتماعی استان قم نیز در این جلسه افزود : 
شرکای اجتماعی سازمان تامین اجتماعی همواره نقش مهمی در تصمیم گیری 
خوب داشته اند  و امروز که ضریب پشتیبانی بیمه از ۱۶ به ۵ رسیده است در مراقبت 
از منابع سازمان باید دقت بیشتری داشته باشیم و هدایت منابع خیریه به سمت 
تامین اجتماعی به ویژه بخش درمان می تواند یکی از مهمترین مسئولیت  اجتماعی 
برای فرهنگ سازی و جذب منابع از ظرفیت های موجود در استان به این سمت 
باشد. مدیر کل تامین اجتماعی استان قم خاطر نشان کرد:ابلاغ سیاست های کلی 
تامین اجتماعی از سوی مقام معظم رهبری وتبدیل آن به قوانین می تواند نقش 
بسیار مهمی در مراقبت از صندوق های بازنشستگی و بهبود منابع سازمان تامین 
اجتماعی داشته باشد. عباس شیری رییس انجمن کارگران ساختمانی استان قم در 
این جلسه گفت:در سال گذشته با کمک و همکاری خیرین و بسیج کارگری بیش از 
۳۰ هزار بسته معیشتی برای کارگران ساختمانی تهیه وتقدیم شده است و امیدواریم 
با اعلام نیاز های بخش درمان به تشکل ها، بتوانیم در این زمینه فرهنگ سازی لازم 

را انجام دهیم.

 دنیا، دنیای همراهی ارتباطات با فناوری    های نوین است. قرار است تا نظریه دهکده 
جهانی مارشال مک لوهان جامعه شناس، روز به روز رنگ واقعیت تری به خود گیرد 
و جهان به سرعت در چنگال فناوری های پیشرفته و نوین ارتباطی کوچک و کوچکتر 

شود.
 سرعت برقراری ارتباط افراد با یکدگیر حالا حد و مرز نمی شناسد و هر روز سبک و 

سیاق بدیع و تازه ای برای تسهیل در مسیر برقرای ارتباط گشوده می شود.
در کنار مزایای قابل توجه پیشرفت در ایجاد پلتفرم های ارتباطی و آسان سازی 
برقراری ارتباط با گسترش فضای بی حد و حصر مجازی، اما واقعیت این است که اگر 
غواص خوبی در دنیای متلاطم و خروشان فضای مجازی نباشیم، هم خود و هم مهمتر 

فرزندانمان غرق آن شده و نجات آنها کار بس سختی است.
امروزه یکی از دغدغه های والدین، استفاده از فضای مجازی و اینترنت برای کودکان 
است. یکی از بزرگ ترین دلایل بدخلقی و بدرفتاری کودکان، بی خوابی های شبانه و 

چاقی، استفاده بی رویه از اینترنت و فضای مجازی است.
بسیاری از والدین برای سرگرم کردن کودکان خود گوشی موبایل را به همراه اینترنت 

در اختیار او قرار می دهند؛ بدون اینکه بدانند چه آسیب هایی در انتظار کودک است.
این فضا بی نهایت جذابیت دارد

فضای مجازی و گشت و گذار در آن حالا دیگر دست کمی از لذت بردن از فضای 
حقیقی ندارد؛چراکه در این فضا ویترینی از موضوعات و علاقه مندی های گوناگون و 

مختص به تمام گروههای سنی وجود دارد.
این ویژگی و جذابیت به خصوص کودکان و نوجوانان قابل لمس تر است. اگر زمانی 
استفاده از چنین فضایی برای بسیاری از کودکان غیر ممکن بود حالا با توجه به 
گسترش فناوری های نوین و به ویژه طلب کردن فضا و زمان دو سال گذشته با توجه به 
شیوع کرونا، فرزندان زمان بیشتری را در فضای مجازی می گذرانند. برای مثال مدارس، 
تماس با دوستان، اقوام  و حتی برخی کلاس های آموزشی در بستر مجازی و برخط 

برگزار می شود.
اگرچه ارتباطات مجازی در برخی امور مانند سرعت برقراری ارتباط و کاهش هزینه و 
صرفه جویی در زمان و...اثر بخش و مفید است؛ اما از طرف دیگر چالش های جدیدی 

برای والدین ایجاد می کند.
حال اینکه چطور می توانید از فضای مجازی و اینترنت بیشترین استفاده  کرده؛ در 
حالی که کم ترین آسیب  متوجه کودکان شود؟ موضوع بسیار مهمی است که در ادامه 
این گزارش به برخی راهکارهای مدیریت این فضا برای دسترسی فرزندانمان به فضای 

مجازی بکار می گیریم. 
1(ابتدا خودتان استفاده از فضای آموزشی را یاد بگیرید

با فراگیر شدن استفاده از اینترنت میان کودکان، والدین وظیفه سنگین تری پیدا 
کرده اند؛ آنان باید استفاده فرزندشان از اینترنت را مدیریت کند. برای این که والدین به 
نحو احسنت بتوانند از پس این وظیفه بربیایند، باید ابتدا خود نحو استفاده از فضای 

مجازی و حضور در آن را آموزش ببینند.
والدین باید با مزایا و معایب استفاده کودکان از اینترنت آشنا شوند و همچنین نحوه 

کنترل صحیح کودکان را بیاموزند.
2( مزایا و معایب فضای مجازی را برای فرزندان شفاف توضیح دهید

کودکان می توانند به آسانی و رایگان، به اطلاعات و مطالب مورد نیاز مانند مطالب 
درسی دسترسی پیدا کنند. امکان پیشرفت تحصیلی و ارتقای سطح علمی آن ها 
هنگام دسترسی به فایل های مدرسه، آموزشگاه، سایت های علمی و انجام تکالیف 

بسیار بالاست.
بازی های آموزنده و سرگرم کننده که می تواند کودک را به چالش های مفیدی بکشد و 

باعث تقویت عملکرد مغز و تمرکز او بشود.
آسیب های استفاده از اینترنت برای کودکان بی شمار است اما آیا این دلیل مناسبی 
است که به خاطر آن کودکان را از ورود به فضای مجازی منع کرد؟ اغلب این آسیب ها 
گریبان گیر کودکانی است که بی رویه، بی کنترل و بی برنامه از فضای مجازی استفاده 

می کنند نه کودکانی که زیر نظر والدین وارد فضای اینترنت می شوند. 

 با فرزندان خود درباره مزایا و معایب فضای مجازی صادقانه صحبت کنید.بگویید 
این فضا نیز مانند تمام فضاها و مکان های حقیقی حد و حصری دارد و نمی توان هر 
جایی را سرک کشید. راجع به کسانی که با آنها در ارتباط هستند و چگونگی ارتباط شان 
صحبت کنید. اطمینان حاصل کنید که اهمیت و ارزش تعاملات دوستانه و حمایتگرانه 

را می فهمند و اینکه رفتارهای تبعیض آمیز و نامناسب هرگز قابل قبول نیستند.
3( با فرزندتان در فضای حقیقی و مجازی دوست باشید

همواره سعی کنید با فرزندتان در همه زمانها دوست و رفیق باشید.باید آن چنان با 
فرزندتان برخورد داشته باشید که او احساس امنیت کرده و اطمینان داشته باشد می 
تواند همه مسائل و مشکلاتش را با شما در میان گذارد.این دوستی می تواند در فضای 

مجازی و حضور در آن نیز استمرار داشته و جاری باشد.
آنها را تشویق کنید که اگر هر یک از  رفتارهای غیر متعارف و ناخوشایند در فضای 
مجازی را تجربه کرده اند فوراً موضوع را با شما یا شخص بالغ و معتمدی در میان 
بگذارند. نسبت به حالات فرزندتان هنگام کار با اینترنت هوشیار باشید که مثلًا آیا 
غمگین یا پنهان کار به نظر می رسد، یا اذیت و آزار اینترنتی را تجربه می کند.به همراه 
فرزند خود قوانینی وضع کنید که چگونه و چه زمانی می توانند از این وسایل استفاده 

کند.
4( از تکنولوژی برای حفاظت از فرزندان خود استفاده کنید

مطمئن شوید که لوازم الکترونیکی فرزندتان به آخرین نسخه نرم افزار و آنتی ویروس 
مجهز باشد و تنظیمات حریم خصوصی روشن باشد. دوربین )وب کم( را در صورت 
عدم استفاده بپوشانید. برای بچه های کوچک تر، از ابزارهایی نظیر برنامه های »کنترل 
والدین بر اینترنت« و »جستجوی امن« استفاده کنید، تا تجربیات آنلاین ایمنی داشته 

باشند.  
در مورد منابع آموزشی رایگان آنلاین محتاط باشید. فرزند شما هرگز نباید عکس 
یا اسم کامل خود را برای دسترسی به این منابع استفاده کند. به خاطر بسپارید که 
تنظیمات حریم خصوصی را کنترل کنید تا دریافت اطلاعات را به  حداقل برسانید. به 
فرزند خود یاد دهید که  اطلاعات شخصی خود را به  خصوص در اختیار غریبه ها قرار 

ندهند.
5( با فرزند تان در فضای مجازی زمان بگذرانید

فرصت هایی برای فرزندتان ایجاد کنید تا ارتباطات آنلاین مثبت و ایمن با دوستان، 
خانواده و شما داشته باشند. در حال حاضر، ارتباط با دیگران مهم تر از همیشه است و 
می تواند فرصتی عالی برای شما باشد تا در »ارتباطات مجازی« الگویی مناسب از لحاظ 

مهربانی و همدردی برای فرزندتان باشید.
به کودکان خود آموزش دهید چطور می توانند از اطلاعات نادرست و محتواهای 
نامتناسب با سن آنها که می تواند موجب نگرانی بیشتر آنها درباره موضوعی شود، 

اجتناب کنند. 
برای فرزند خود زمان بگذارید و برنامه ها، اپلیکیشن ها، بازی ها و سایر سرگرمی های 

مناسب سنش را پیدا کنید.
6( عادت های آنلاین سالم را تشویق کنید

رفتارهای خوب را در فضای مجازی و در تماس های تصویری تشویق کنید. فرزندتان را 
تشویق کنید تا با همکلاسی هایش مهربان باشد و به آنها احترام بگذارد. مراقب پوشش 
فرزندان تان درجلوی دوربین باشید و اجازه ندهید از داخل اتاق خواب تماس تصویری 

بگیرند.
همچنین قواعد و راه های تماس با مدرسه را به خوبی بدانید تا بتوانید بر شرایط تسلط 

بهتری داشته باشید.
توجه کنید وقتی کودکان زمان بیشتری را در فضای مجازی می گذارنند، ممکن است 
در معرض تبلیغات بیشتری قرار بگیرند که غذاهای ناسالم، کلیشه های جنسیتی یا 

موضوعات نامتناسب با سن شان را ترویج می کنند. 
7( بگذارید اوقات خوشی داشته باشند و ابراز وجود کنند

فرزندان خود را تشویق کنید تا با بهره گیری از ابزارهای دیجیتال فعالیت جسمانی 
داشته باشند؛ به عنوان مثال تشویق به استفاده از ویدیوهای ورزشی آنلاین برای 
بچه های کوچک و بازی های ویدیویی که تحرک آنها را زیادتر می کند.همچنین شنیدن 
قصه های کودکانه برای خردسالان آن هم با نظارت دائم والدین در هنگام برداشتن 

گوشی تلفن همراه خود راهکار بهینه دیگری در بهره مندی از فضای مجازی است.
به یاد داشته باشید که بین سرگرمی های آنلاین و فعالیت های غیرآنلاین تعادل برقرار 

کنید؛ به عنوان مثال اگر امکان دارد بیرون و در فضای آزاد هم وقت بگذرانید.
8(بگویید مدام زندگی خصوصی خود را در فضای مجازی به تصویر نکشند

به فرزند دلبندتان یاد دهید که نباید زندگی خصوصی و امور روزانه خود را در معرض 
همگان در فضای مجازی قرار دهد؛ به عبارتی اینکه حد و مرز اطلاع رسانی از وضعیت 
زندگی فردی و اجتماعی قائل شوید نکته بسیار مهمی است که باید به آنها گوشزد کنید.
دقت کنیم! هرچه در دنیای واقعی با فرزندتان ارتباط کمتر و محدودتری داشته باشید 
و درباره پرسش های او پاسخی ندهید و او را با عبارت »چقدر سئوال می کنی؟ « روبرو 
سازید، حس کنجکاوی و دانستن فرزندتان او را به فضای مجازی و پیدا کردن پاسخ 
پرسش های گوناگون می برد که در چنین شرایطی است که بی تجربگی همراه با حس 
تمایل به دانستن زیاد کودکان و نوجوانان، ناگهان آنها را در گرداب آنچه نباید اکنون 
بدانند می برد؛ در نتیجه سعی کنید غواص خوبی در این فضای متلاطم  بوده و غواصی 

کردن را نیز به فرزندانتان آموزش دهید.

دنیا، دنیای همراهی ارتباطات با فناوری    های نوین است ؛

مواظب باش فرزندت اینجا غرق نشود!
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وعده ای که عملی نشد؛ 

تولید خودرو افزایش نیافت و قرعه کشی 
حذف نشد! 

وزیر صمت وعده داده بود امسال قرعه کشی حذف و تولید افزایش خواهد یافت 
اما هیچ کدام عملی نشد. 

به قرعه  نیازی  به قدری زیاد خواهد شد که دیگر  تولید خودرو  آینده  "سال 
کشی نیست؛ برنامه دقیقی مبتنی بر ۹ طرح در صنعت خودرو طراحی شده و 
به تدریج به سمتی خواهیم رفت تا قیمت ها کاهش یابد و این مهم تا پایان سال 
محقق خواهد شد" این آخرین پیام وزیر صمت در صفحه شخصی اش در فضای 

مجازیست؛ وعده ای که بار ها هم در فضای عمومی آن را تکرار کرده است .
این وعده، واکنش های زیادی را در فضای مجازی به دنبال داشته است؛ یکی از 
افراد می گوید: "خدا به داد مردم برسد، سونامی قیمت خودرو بعد از اظهار نظر 
مسئولین از بدیهیات است، دیگری نوشته معاون وزیر صمت دستور داده، قیمت 
اقلامی که بالا رفته به قیمت قبل برگرده! مگه قیمت پایین به دستور است؟ مافیای 
گرانی قیمت کجاست؟" یکی دیگر از کاربران فضای مجازی می نویسد:" آقای 
وزیر کاهش که هیچ، جلوی این افزایش قیمت رو بگیرید بخدا از اینکه هر روز 
قدرت خریدمون کمتر میشه خسته شدیم." به گفته آقای سعید موتمنی رئیس 
اتحادیه نمایشگاه داران خودرو قیمت ها نه تنها کاهشی نیست، بلکه افزایش هم 
داشته؛ قیمت برخی خودرو ها از ابتدای سال تاکنون حدود ۱۰ درصد افزایش را 
تجربه کرده اند. او می گوید:  پژو پارس ۲۷۵ میلیون تومان بود که به ۳۰۲ میلیون 
تومان رسیده است؛ پژو ۲۰۶ تیپ ۲ از ۲۶۳ میلیون تومان به ۲۸۱ میلیون تومان، 
هایما مونتاژی از ۸۱۰ به ۹۰۰ میلیون تومان، پراید ۱۱۱ از ۱۸۲ میلیون به ۱۹۰ 
میلیون تومان رسیده است. وقتی خودرو به اندازه نیاز بازار تولید نشود باید خودرو 

پژو ۲۰۶  که در کارخانه ۱۴۹ میلیون تومان است را ۲۸۰ میلیون تومان خرید!
وعده دیگر وزیر صمت، حذف قرعه کشی از سیستم فروش خودرو بود؛ آقای 
فاطمی امین گفته بود با قرعه کشی خودرو مخالف است و در سال ۱۴۰۱ دیگر 
قرعه کشی برگزار نخواهد شد اما این وعده  نیز عملی نشد و ۲ روز از تعطیلات 
نوروزی نگذشته، ایران خودرو و سایپا طرح فروش فوق العاده همراه با قرعه کشی 
را اجرا کردند. عدم حذف قرعه کشی واکنش های حقیقی و مجازی مختلفی را 
نمایان می کند؛ به طوری که یکی از افراد اینطور می گوید: " پارسال گفتند قرار 
است سال جدید قیمت خودرو کنترل شود، تولید زیاد شود و قرعه کشی حذف 
شود؛ هفته پیش ایران خودرو پیش فروش گذاشت برای ۵ محصول و ۵ میلیون و 
۲۰۰ هزار نفر برای دریافت ۱۱.۷۵۰ خودرو در قرعه کشی ثبت نام کردند، حالا نه 

قیمت ماشین کم و نه قرعه کشی حذف شد و تولید هم کمتر شده!"
قرعه کشی تا پنج ماه دیگر پابرجاست! 

دیگر  ماه  پنج  تا  قرعه کشی همچنان  اند  گفته  نیز خودروسازان  آن  از  پس 
پابرجاست و در شرایطی قرعه کشی حذف خواهد شد که قیمت گذاری دستوری 

لغو شود تا خودروسازان بتوانند افزایش تولید دهند.
آقای بابک رحمانی سخنگوی گروه صنعتی ایران خودرو می گوید: به دو شرط 
افزایش عرضه ۷۵۰ هزار دستگاه در سال و حذف قیمت گذاری دستوری، قرعه 
کشی ایران خودرو حذف می شود. نیاز بازار خودرو سالیانه یک میلیون ۲۰۰ تا 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه است که ایران خودرویی ها برای تولید ۷۵۰ 
هزار دستگاه شامل ۲۵ هزار خودرو سنگین و ۷۲۵ هزار دستگاه سواری برنامه 
ریزی کرده اند، ولی افزایش عرضه، یک دلیل حذف قرعه کشی است که مسلما 
به تدریج در نیمه دوم سال اتفاق می افتد.  حالا طرح فروش فوق العاده شاهین 
را بدون قرعه کشی اعلام کردند بدون آنکه جزئیاتی از عرضه و ظرفیت آن گفته 
باشند؛ این درحالیست که در آخرین طرح فروش فوق العاده شاهین ۵ هزار و 

۵۰۰ دستگاه خودرو ظرفیت در نظر گرفته شد.
حذف قرعه کشی در صورتی رخ خواهد داد که تیراژ خودرو افزایش یابد و حتی 
وزیر صمت گفته نگران این است که میزان تولید از تقاضا بیشتر شود؛ آقای فاطمی 
امین می گوید نیمه دوم سال ۱۴۰۱ تولید به قدری زیاد می شود که از تقاضا بیشتر 
خواهد شد. بررسی ما از آمار های تولید ۲ خودروساز بزرگ کشور نشان می دهد 
روند تولید در سال گذشته نه تنها افزایش نبوده، بلکه نسبت به سال ۹۹ مقداری 
کاهش د اشته است به طوری که در سال ۱۴۰۰ میزان تولید خودروسازان ۷۷۷ 
هزار دستگاه بوده که نسبت به سال ۹۹، ۲۱ هزار دستگاه کاهش پیدا کرده است.
آقای رضا شیوا رئیس سابق شورای رقابت گفته بود که نیاز بازار به خودرو یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه است و طی سه سال گذشته تولید کمتر ۸۰۰ هزار 
دستگاه بوده که این تولید نشان می دهد ۴۰ درصد کمتر از نیاز بازار خودرو تولید 

شده است.
 

یک کارشناس اقتصادی  :

برای کنترل تورم باید سیاست ها و 
زیرساخت های اقتصادی تغییر کند

یک کارشناس اقتصادی معتقد است که اعتماد مردم نسبت به کنترل تورم از بین 
رفته است و باید علاوه بر تغییر سیاست های اقتصادی، کنترل نقدینگی و افزایش 

درآمدهای واقعی مردم، رابطه دولت و مردم نیز ترمیم شود. 
علی قنبری اظهار کرد: آمار دقیقی از توقف روند افزایشی تورم منتشر نشده است 
و در این زمینه، صرفا کلی گویی می شود. همچنین، نه بانک مرکزی و نه مرکز آمار 
اطلاعاتی از اینکه چقدر دولت سیزدهم از ابتدای شروع فعالیت خود تاکنون در 
مهار تورم موفق بوده را منتشر نکرده است؛ بنابراین مردم توقف روند افزایشی تورم 
را حس نمی کنند و با توجه به افزایش قیمتی که اخیرا در بازار کالاهای اساسی، 
دلار، طلا، خودرو و نظایر آن رخ داده، نرخ تورم از نرخ های اعلامی نیز بیشتر 
به نظر می رسد.   وی با بیان اینکه میزان اعتماد اجتماعی به کمترین حد خود 
رسیده است، افزود: برای کنترل تورم باید سیاست ها و زیرساخت های اقتصادی 
تغییر کند. علاوه بر این، دولت باید تمرکز خود را بر کنترل نقدینگی، افزایش 
درآمد واقعی و گسترده کردن سفره مردم بگذارد. همچنین، باید صادقانه با مردم 
درباره درآمدها صحبت شود. اینکه گفته می شود درآمدها به خصوص درآمدهای 
ارزی افزایش یافته است اما همچنان نرخ دلار، طلا و سایر کالاها افزایش می یابد، 

اعتماد مردم را از بین می برد. 

 آن ها که خود را نمایندگان جامعه ی کارفرمایی و تولید وامی نمایند، آیا واقعاً 
نمی دانند، آنچه کمر تولید را شکسته، بی ثباتی اقتصادی است، نه دستمزد کارگر؛ 
نمی دانند آنچه تولید را به زانو درآورده، این واقعیت مسلم است که کارگران پولی 
در بساط ندارند تا از این بازار گران چیزی بخرند و بنابراین رکود همچنان ادامه 

می یابد؟
براساس این گزارش، از فردای تعیین دستمزد ۱۴۰۱ شروع شد، یعنی دقیقاً از 
بیستم اسفندماه سال قبل. »کمر بازار کار ۱۴۰۱ می شکند«؛ این اولین اظهارنظر 
رسمیِ نایب رئیس اتاق بازرگانی و یکی از اعضای کارفرمایی شورایعالی کار بود، 
عضوی که به گفته ی سایر اعضا، کمتر در جلسات حضور داشت و بعد از تصویب 
افزایش ۵۷.۴ درصدی حداقل دستمزد، به زعم خود به حمایت پرشور از جامعه ی 
کارفرمایان کشور برخاست و پشت هم در گفتگو با رسانه ها و در توئیتر و فضای 
مجازی، هشدار دارد که افزایش ۵۷.۴ درصدی دستمزد سال ۱۴۰۱، به راستی 

خانه خراب کن است!
»این فعال کارفرمایی« فردای تعیین دستمزد در صفحه توئیتر خود نوشت: »این 
تصمیم غیرمسئولانه و فاقد آینده نگری، صرفا به معنای پایان کار رسمی طیف 
گسترده ای از کسب وکارهای کوچک و متوسط متکی به نیروی کار است که ستون 

فقرات بازار کار را تشکیل دادند.«
چرا ارزش افزوده ی نیروی کار باید همیشه به جیب دیگران سرازیر شود؟

و همه چیز دوباره از روزهای ابتدایی فروردین ماه، آغاز شد؛ از یکسو، نمایندگان 
جامعه ی هوادارانِ »مزد توافقی« یا همان نهادهای خیریه و صاحبان کارگاه های 
کوچک زیرپله ای که سال هاست از اجرای قانون کار فرار کرده اند و نه کارگران 
خود را بیمه نموده و نه به آن ها حتی نصف حداقل دستمزد مصوب را می پردازند، 
و از سوی دیگر، گروهی که خود را نمایندگان جامعه کارفرمایی کشور می دانند 
و معتقدند کارفرمایان با این دستمزد ضرر می کنند! این در حالیست که همین 
گروه هیچ پاسخی برای این سوال واضح و مشخص ندارند: در همین دو سه سال 
اخیر، نرخ تمام کالاها و خدماتِ عرضه شده توسط کارفرمایان، حداقل ۲۰۰ تا 

۳۰۰ درصد افزایش یافته است؛ کارفرمایان همه سود چندبرابری به جیب زده اند، 
پس چرا حاضر نیستند سهمی شایسته و درخور از این سود نجومی به نیروی کار 
بپردازند؛ چرا ارزش افزوده ی نیروی کار باید همیشه به جیب دیگران سرازیر شود؟!
سال  چند  همین  در  باشد،  داشته  فعالیت  تولید  بخش  در  اگر  کارفرما  یک 
محصولات خود را به چند برابر نرخ فروخته، نه تنها در کارگاه های بزرگ مثل 
پتروشیمی ها یا خودروسازی، بلکه حتی یک کارگاه کوچک چند نفره که سبزی 
خوردن پاک می کند و به بازار عرضه می کند، قیمت محصولاتش از ابتدای ۹۸ تا 
امروز بیش از ۲۰۰ درصد افزایش داشته است؛ یک واحد صنفی کوچک که مثلًا 
خدمات پلی کپی و تکثیر ارائه می دهد، نرخ خدمات را چند برابر کرده، پس سهم 
کارگران کجاست؟! چرا ادعا می کنند اگر بخش ناچیزی از این سود را به »عاملان 

اصلی تولید« یعنی کارگران بپردازند، کمر بازار کار و تولید می شکند؟!
اظهارات علیه دستمزد و موضع گیری های بدون پشتوانه همچنان ادامه یافت؛ 
برای نمونه، یک سوگیریِ ضد کارگری دیگر در سوم فروردین ماه: »از آنجا که دولت 
در ایران بزرگ ترین کارفرمای جامعه کارگری است، این افزایش مزد که درواقع به 
معنای افزایش هزینه های دولت است. در اقتصادی ناتراز و بر زمینه یک نظام مالیه 
عمومی آشفته و بی در و پیکر، درنهایت به افزایش ناترازی دولت تبدیل می شود و 
این ناترازی از طریق پولی شدن کسر بودجه دولت درنهایت به واسطه تورم، باز هم 

از جیب فقیرترین و ضعیف ترین اقشار جامعه برداشت می شود.«
چرا مدام می گویند دستمزد »تورم زا« است؟

مردم را از تورم می ترسانند و این در حالیست که پیش از پرداخت اولین دستمزد 
و قبل از اینکه این پول در جامعه به گردش بیفتد و احتمالا بتواند سرمنشا تورم 
شود، نرخ کالاها و خدمات، حتی نرخ هایی که توسط فرادستان و به طور رسمی 
تعیین می شود، افزایش یافته است؛ برای نمونه، در روزهای پایانی فروردین اعلام 
شد طبق مصوبه شورای اسلامی شهر تهران برای تعیین نرخ بلیت و کرایه وسایل 
حمل ونقل عمومی شهر تهران در سال ۱۴۰۱ و همچنین ابلاغیه فرمانداری تهران 
در راستای اعمال افزایش میانگین ۲۵ درصدی نرخ کرایه حمل و نقل عمومی، 

نرخ کرایه تاکسی و بلیت ناوگان مترو و اتوبوسرانی از یکم اردیبهشت ۱۴۰۱افزایش 
پیدا می کند. براین اساس، نرخ کرایه خطوط اتوبوسرانی شهر تهران به طور متوسط 

۲۵ درصد در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش پیدا می کند.
نرخ تورم رسمی ۳۵ درصدی فروردین ۱۴۰۱ نیز نشان می دهد که همچنان 
گرانی ها بی اعتنا به میزان دستمزد کارگران یا قدرت خرید آن ها در حال پیشتازی 
است. طبق اعلام مرکز آمار ایران در اول اردیبهشت، نرخ تورم نقطه ای در فروردین 
ماه ۱۴۰۱ به عدد ۳۵.۶ درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور 
میانگین ۳۵.۶ درصد بیشتر از فروردین ۱۴۰۰ برای خرید یک »مجموعه کالاها و 
خدمات یکسان« هزینه کرده اند. نرخ تورم نقطه ای فروردین ماه ۱۴۰۱ در مقایسه 
با ماه قبل ۰.۹ واحد درصد افزایش یافته است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با افزایش ۲.۷ واحد درصدی به ۴۳.۴ 
درصد و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با کاهش ۰.۱ واحد درصدی 
به ۳۱.۳ درصد رسیده است. نرخ تورم ماهانه فروردین ۱۴۰۱ نیز به ۳.۳ درصد 
رسیده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل، ۲.۰ واحد درصد افزایش داشته 

است.
با این حساب، همه شاخص های تورمی قبل از به گردش درآمدن اولین دستمزد 
کارگران در بازار اقتصاد، صعودی است؛ پس دستمزد اساساً هیچ دخلی به افزایش 
نرخ تورم ندارد؛ کارفرمایان نیزدر این بازار تورمی سودهای نجومی برده اند، پس 
چرا بازهم گروهی شمشیر را از رو بسته و به جنگ دستمزدی آمده اند که با همین 
افزایش ۵۷.۴ درصدی بازهم نزدیک به دومیلیون تومان نسبت به سبد معیشت 
بسیار حداقلیِ ۸ میلیون و ۹۷۹ هزار تومانی کسری دارد؛ لازم به یادآوری نیست 
که این سبد حداقلی با آمارهای تورمی دیماه سال قبل محاسبه شده و اگر تورم سه 
ماه بهمن، اسفند و فروردین را در آن اعمال کنیم، مشخص نیست میزان کسری 

دستمزد از سرجمع هزینه های زندگی به چند میلیون تومان برسد.
چرا با دستمزد دشمنی دارند؟

جنجال ها و تبلیغاتِ مداوم علیه حداقل دستمزد، در نهایت موجب برگزری 
جلسه فوری شورایعالی کار در سی ام فروردین ماه شد؛ جلسه ای با هدف اصلاحِ 
مصوبه دستمزد ۱۴۰۱ که خوشبختانه به نتیجه نرسید و مخالفان افزایش مزد فعلًا 
به هدف شان نرسیدند. حسین حبیبی )عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای 
اسلامی کار کشور( در رابطه با موضع گیری ها علیه دستمزد و تلاش برای تخریب 
آن به ایلنا می گوید: واقعا عجیب است؛ باید به مخالفان مزد گفت مگر شما از کره 
دیگر آمدید؟ دستمزد کارگران ایرانی را با همین کشورهای همسایه مقایسه کنید تا 
متوجه یک فاصله ی بزرگ شوید؛ اینها با دفاع از مزد توافقی و مزد کمتر از قانون، به 
دنبال ارزان سازی نیروی کار برای سرمایه داری داخلی و خارجی هستند تا شرایط 
استثمار کارگران بهتر فراهم شود؛ هیچ به روی خودشان نمی آورند که جامعه ی 
کارگری کشور یعنی دقیقاً ۶۵ درصد از مردم، وضعیت معیشتی بسیار نامناسبی 

دارند و حتی نمی توانند کرایه خانه بپردازند!
حبیبی ادامه می دهد: سرمایه داران همیشه با قانون کار و کار قانونی مخالف 
بوده و هستند. به اعتقاد آن ها، کارگر فقط مجاز است کارکند و لقمه نانی بخور 
تا روز بعد باز جان بکند و استثمار شود.  ونمیر داشته باشد برای زنده ماندن 
عجیب تر اینکه، اتاق بازرگانی ایران که وظیفه اش درخصوص صادرات و واردات 
و بهبود بخشیدن به تراز تجاری کشور است، نسبت به افزایش دستمزد ۱۴۰۱ 
اعتراض می کند تا کدام  عدم موفقیت را لاپوشانی کند؟ خلاصه کنم؛ کارفرمایانی 
که توافق نامه افزایش مزد ۱۴۰۱ را امضا کردند وحالا دبه می کنند یعنی اینکه اراده 

از خود نداشته و تابع زور و فشارِ اردوگاه سرمایه داری هستند!

جنگِ فرسایشی با افزایش دستمزد؛

 چرا مدعی می شوند افزایش دستمزد کمر بازار کار می شکند؟!

آگهی مزایده اتومبیل
آگهی مزایده یک دستگاه سواری پراید جی تی ایکس به شماره انتظامی 418 ص 16 ایران 16 مربوط به پرونده کلاسه 140004030011004589

هاشمی  بنی  زهرا  له:سیده  نژاد-متعهد  خلیلی  متعهد:علی  بایگانی۱۴۰۰۰۴۸۵۲(،  شماره  کلاسه۱۴۰۰۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۴۵۸۹)با  اجرایی  پرونده  بموجب 
کهنگی،سند ازدواج:شماره سند:۳۹۵۲،تاریخ سند:۱۳۸۲/۰۳/۱۳،دفترخانه صادر کننده:دفترخانه ازدواج شماره۹ شهر قم استان قم یک دستگاه سواری پراید جی 
تی ایکس به شماره انتظامی ۴۱۸ ص ۱۶ ایران ۱۶ واقع پارکینگ سینا با مشخصات ذیل متعلق به آقای علی خلیلی نژاد بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش 

می رسد. 
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

شماره  موتور:۲۷۸۰۴۹۵-  شماره  ۱۳۸۸-خاکستری-  ۱۶-مدل  ایران   ۱۶ ص   ۴۱۸ انتظامی  شماره  به  ایکس  تی  جی  پراید  سواری  دستگاه  یک 
S۱۴۱۲۲۸۸۲۰۱۵۰۲:شاسی

خصوصیات بدنه:
باتوجه به بازدید صورت گرفته از وسیله وامعان نظر به مدل وسیله ۱۳۸۸ دارای خصوصیات ظاهری شمال:از لحاظ موتوری وفنی سالم واماده بکار می باشد واز لحاظ 
ظاهری دارای دستگاه ضبط وپخش معمولی،دور تادور اثار خط وخش وخوردگی ودارای چهار حلقه لاستیک با آج کمتر از۵۰ درصد می باشد.لازم به ذکر است وسیله 

مذکور تا مورخه ۱۴۰۱/۰۶/۳۱ دارای بیمه نامه شخص ثالث بیمه معلم می باشد.کارکرد خودرو ۲۰۷ هزار و۲۴۶ کیلومتر پیمایش داشته است.
کارشناس رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ مختار پناهی خودروی مذکور را به مبلغ۴۸۰/۰۰۰/۰۰۰ریال )چهل و هشت میلیون تومان( ارزیابی نموده است.

مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز سه شنبه ۱۴۰۱/۰۲/۲۰در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی)لواسانی(نبش کوچه 
۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.

مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه مبلغ۴۸۰/۰۰۰/۰۰۰ریال )چهل و هشت میلیون تومان( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت 
واریز  شناسه  با   IR  ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳ شبا  شماره  به  ثبت  سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد  ده  پرداخت  به  منوط  مزایده  در 
۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت 
مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش 
را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد.ودر این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده 
تجدید می گردد.در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. حقوق دولتی وحق مزایده طبق مقررات 

وصول خواهد شد.لازم به ذکر است که انجام مراحل انتقال اجرایی وتعویض پلاک برعهده برنده مزایده می باشد. )م الف ۱۵۱۹۶(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روز خوش
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 1401/02/05

نایب رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات و اقتصاد رسانه ای اتاق بازرگانی ایران  مطرح کرد:

تاثیر مستقیم افزایش تعرفه اینترنت بر کسب وکارهای آنلاین
گزارش: نسرین هزاره مقدم

نایب رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات و اقتصاد رسانه ای 
اتاق بازرگانی ایران، گفت: دولت تامین کننده اینترنت در کشور 
است و می تواند هزینه ها را برای ارائه کنندگان خدمات اینترنتی 
به  مجبور  آنها  تا  بدهد  کاهش   Internet service provide
افزایش قیمت ها نباشند؛ در بحث خدمات رسانی افزایش 

تعرفه اینترنت تاثیر مستقیمی بر کسب وکارها می گذارد. 
بابک عابدین در گفت وگویی، با اشاره به وابستگی محیط 
کسب وکارها به اینترنت، گفت: سیستم های اتصال به مشتری 
برخی از کسب وکارها از جمله صنعت چاپ به اینترنت وابسته 
است. در این کسب و کار سفارش ها به  صورت آنلاین ثبت 
سنگین  گرافیکی  فایل های  حجم  آنجایی که  از  و  می شوند 
آن  سرعت  کاهش  و  ثابت  اینترنت  تعرفه  افزایش  است، 

هزینه های اضافی به فعالان این حرفه تحمیل کرده است.
از  بسیاری  صادرات  و  تولید  خطوط  اینکه  بیان  با  وی 
کرد:  نشان  خاطر  است،  وابسته  اینترنت  به  کسب وکارها 
بازاریابی اینترنتی در همه جای دنیا رواج یافته است و دولت ها 
تلاش دارند که هزینه ها را کاهش و سرعت اینترنت دیتاها را 
افزایش بدهند چرا که توسعه کشورها وابسته به این مهم است.

این فعال اقتصادی با بیان اینکه افزایش قیمت  تعرفه اینترنت 
شعب  دارای  که  شرکت هایی  به  سنگینی  هزینه های  ثابت 
مختلف در استان ها هستند تحمیل می کند، تصریح کرد: این 
امکان وجود دارد که با افزایش یک سنتی هزینه های  جانبی، 

یک شرکت و واحد تولیدی از چرخه اقتصادی خارج شود.
نایب رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات و اقتصاد رسانه ای 
اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: دولت تامین کننده اینترنت در 
کشور است و می تواند هزینه ها را برای ارائه کنندگان خدمات 
اینترنتی Internet service provide کاهش بدهد تا آنها مجبور 
به افزایش قیمت ها نباشند؛ در بحث خدمات رسانی افزایش 

تعرفه اینترنت تاثیر مستقیمی بر کسب وکارها می گذارد.
اینترنت،  به  کشور  در  دانش  وابستگی  به  اشاره  با  وی 
افزایش  و  اینترنت  سرعت  کردن  محدود  کرد:  نشان  خاطر 
تعرفه اینترنت ثابت، ما را از دنیا عقب می اندازد. این مسئله 
هزینه های جانبی به دانشجویان و اساتید تحمیل می کند و 
به نظر می رسد افزایش تعرفه اینترنت این الزام را ایجاد می کند 
که دولت به اینترنت ثابت یارانه تخصیص بدهد تا افرادی که 
استعداد و نبوغ دارند از اطلاعاتی که در جامعه جهانی از طریق 
اینترنت عرضه می شود محروم نشوند و به عبارت دیگر از نظر 

دانش فنی و مهارتی عقب نمانیم .

عابدین در پاسخ به این پرسش که افزایش تعرفه اینترنت 
ثابت و کاهش سرعت اینترنت در کشور آیا آینده کسب وکارهای 
افزود:  می کند؟  مواجه  جدی  چالش  با  را  کشور  در  آنلاین 
افزایش تعرفه اینترنت ثابت در کشور باعث کاهش تقاضا برای 
خرید بسته های اینترنتی نخواهد شد و تبعات دیگری چون 
را  و سبد کالاهای مردم  تمام شده کالاها دارد  نرخ  افزایش 

محدود می کند.
وی با بیان اینکه تلاش می کنیم ایران به قطب اقتصادی 
منطقه تبدیل شود، گفت: سیستم های هوشمند دیجیتال، 
از تولید تا فروش را به اینترنت متصل کرده است و اینگونه 
هوش  همچنین  می شود؛  معرفی  مشتریان  به  محصول 

مصنوعی از طریق شبکه های اینترنتی متصل هستند.
برای  گزاف  هزینه های  کردن  صرف  اقتصادی  فعال  این 
محدود کردن اینترنت در کشور  را نوعی پایمال کردن بیت المال 
دانست و افزود: این روزها شرکت هایی در ایران ایجاد شده اند 
که از طریق ارز دیجیتال سرویس های ماهواره ای را خریداری 
و اینترنت با سرعت بالا را در اختیار کاربران قرار می دهند پس 
هزینه کردن برای محدود کردن اینترنت نوعی هدر دادن منابع 
ملی است چراکه نمی توان با روش های قهری مانع پیشرفت و 

بهر ه گیری از دانش روز شد.

ایران تلاش  تاکید کرد: فعالان اقتصادی در  پایان  وی در 
می کنند که دروازه های بازارهای جهانی را برای ما باز کنند؛ 
بنابراین باید در زمان تصمیم گیری به این مسئله توجه کرد که 
آینده کشور و نظام به پویایی اقتصاد وابسته است و نباید با اخذ 

چنین تصمیماتی روند پیشرفت مان را کند کنیم.
حرف آخر

زندگی  با  مبارزه  دستمزد،  حداقل  با  دشمنی  و  مبارزه 
شرافتمندانه برای ۶۵ درصد از جمعیت کشور است؛ وقتی 
تولید  و  کار  بازار  کمر  دستمزد،  افزایش  با  می شوند  مدعی 
می شکند، وقتی ادعا می کنند اگر دستمزد کارگران به اندازه ی 
هزینه های زندگی زیاد شود، تورم بالا می رود، واقعاً کدام الگوی 
اقتصادی استاندارد را مد نظر دارند؛ در کدام کشور پیشرفته ی 
جهان، با به رسمیت شناختنِ دستمزد شایسته و مکفی، تولید 

ناخالص ملی و رشد اقتصادی زمین خورده است؟!

دبیر شورای عالی مناطق آزاد اظهار داشت: امروز در منطقه آزاد چابهار مشکل 
اصلی ما بحث زمین خواری و زمین خواران هستند که باعث مشکلات اقتصادی 

و اجتماعی در این منطقه شده است.
و  ثبت اسناد  تفاهم نامه همکاری مشترک سازمان  سعید محمد در مراسم 
املاک کشور و دبیرخانه شورای مناطق آزاد با بیان اینکه با امضای این تفاهم نامه 
و همکاری مشترک سازمان ثبت اسناد شاهد اتفاقات خوبی در 15 منطقه آزاد 
خواهیم بود، اظهار داشت: در حال حاضر 8 منطقه آزاد فعال هستند و سال 
گذشته هم ایجاد و فعالیت 7 منطقه آزاد دیگر تصویب شد و اراضی این مناطق به 
محض اینکه عنوان مناطق آزاد می گیرند، بسیار گران می شوند و این رشد یکباره 
قیمت زمین در این مناطق باعث طمع عده ای سودجو می شود و به همین دلیل 

شاهد افزایش زمین خواری در مناطق آزاد بوده ایم.
وی با تاکید بر اینکه باید مالکیت اراضی در مناطق آزاد ساماندهی شود، افزود: 
امروز در منطقه آزاد چابهار مشکل اصلی ما بحث زمین خواری و زمین خواران 

هستند و باعث مشکلات اقتصادی و اجتماعی در این منطقه شده است.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد با تاکید بر اینکه در مناطق آزاد ما با مدل های 
پیشرفته زمین خواری مواجه هستیم، گفت: برای مثال در منطقه آزاد چابهار 
طولانی  با  و  می کنند  حاشیه نشینی  به  دعوت  را  مردم  که  هستند  عده ای 
شدن حاشیه نشینی این افراد و اصرار آنها برای حاشیه نشینی، دولت مجبور 
می شود زمین را به این حاشیه نشین ها واگذار کند و پس از واگذاری اراضی به 
حاشیه نشینان، دلالان و افرادی درصدی را به حاشیه نشینان پرداخت می کنند و 
اراضی را مالک می شوند و این مدل جدید و پیشرفته ای از زمین خواری در مناطق 

آزاد است.
محمد ادامه داد: از آنجایی که مالکیت در مناطق آزاد متنوع است، ما به شدت 
به دنبال صدور سند تک برگی هستیم چرا که از نبود این مباحث، بسیاری از 
سودجویان سود برده اند به طوری که ما امروز در مناطق آزاد با استخدام دلالان 
مواجه هستیم که زمین های ساخته شده و واگذار شده را تصرف می کنند و به 

این اراضی دست اندازی کرده اند و این موضوع در منطقه آزاد انزلی به صراحت، 
مشهود است. عده ای در این منطقه با سندسازی به دنبال تصاحب اراضی واقع 

شده در منطقه آزاد هستند.
وی با بیان اینکه باید با اقدامات جدی از این سودجویی ها و سوء استفاده ها 
جلوگیری کنیم، اذعان کرد: برای جلوگیری از این تخلفات و سندسازی ها با 
سازمان ثبت اسناد کارگروهی تشکیل داده ایم و امروز یک توافق نامه عملیاتی 
منعقد می کنیم و دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد برای تهیه نقشه های حدنگار 
نهایت همکاری را خواهیم داشت. همچنین نقشه های کدکس باید ساماندهی و 

تهیه شوند تا بتوانیم جلوی این تخلفات در مناطق آزاد را بگیریم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد با اشاره به جلوگیری از راه اندازی شرکت های 
سوری در مناطق آزاد بیان داشت: برای جلوگیری از راه اندازی و ثبت شرکت های 
سوری هر متقاضی باید قبل از ثبت شرکت، پروانه و مجوزهای مورد نیازی را اتخاذ 

و نسبت به راه اندازی کارگاه ها اقدام کند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد مطرح کرد:

بروز و ظهور مدل های پیشرفته زمین خواری در مناطق آزاد
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حسن فردپوربازیکن تیم فوتبال راه آهن قم آسمانی شد؛

خداحافظ کاپیتان محجوب 

ایمان / رضا ملکی
قدیمیهای فوتبال قم یکی یکی بار سفر می بندند وبا پروازشان به آسمان آبی 

چشمان درخاک نهفته ونام ویادشان برای همیشه باقی وجاوید خواهد ماند.
یکی دیگرازهنرآموزان قدیمی فوتبال قم که باعشق وصلابتی بی نظیر درفوتبال 
از جان مایه می گذاشت نیز به خیل سفر کردگان سرزمین بهشت پیوست نامش 
حسن وفامیلش فردپور بود که درگذر عمرنزدیک به ۷۰ سال خود از پایه گذران تیم 

خوب وارزشمند راه آهن قم نامیده می شد.
زمینهای خاکی کمپ راه آهن درکنار لکوموتیوهای عهد زمان رضا شاهی محل 
تولد بازیکنان برومندی بود که باعشقی وصف ناپذیر وباجمع کردن نفرات شایسته 
جوان توانستند تیمی تشکیل دهند وجوانان غیور آن زمان رادرقالب تیم باشگاهی 

روانه مسابقات نمایند.
مرحوم حسن فردپور از آن دسته بازیکنان باتعصب وباغیرتی بود که همواره 
ظاهر او را بانداژ شده می دیدی یا ازناحیه سرویا از ناحیه بدن همواره دچار آسیب 
دیدگی بود وباتوجه به پست دفاع ومسئولیتی که دراین منطقه داشت نبرد جانانه 
ای رابا مهاجمان تیمهای فوتبال قم داشت وکاپیتان با تعصب نامی بود که همواره 

بازیکنان باشگاهی تیمهای قمی به او لقب داده بودند.
حسن فرد پور بعد از تحمل رنج ناشی از بیماری که سالیان زیادی با او بود بار سفر 
را بست تا فوتبال قم باردیگر یکی از ستارگان آسمانی خود را از دست داده ودرغم 

این عزیز به سوگ نشیند.
تسلیت خانواده فوتبالی قم روزنامه وزین ایمان به خانواده معزز ایشان وفرزندان 
وهمسر برومندش که تا آخرین لحظه درکنار بالین او عاشقانه خدمت نمودند 
ودراین رهگذر روحی آرام دارند که توانستند وظیفه قدرشناسی وخدمت را به پدر 

کمال وتمام انجام دهند.
روحش شاد ونامش به نیکی باد

کار ارزشمند از شورای اسلامی شهر قم ؛

 تجلیل از دوفرنگی کار نوجوان قمی

ایمان / رضا ملکی
بالاخره بعد ازمدتها نامی از شورای اسلامی شهر قم آورده شد تادرمسیر تجلیل 

وقدردانی از قهرمانان استان قدمی رابرداشته باشد.
همت والای هادی علیائی مرد کوشای هیئت کشتی درتعامل باشورای اسلامی 
شهر وهماهنگی بعمل آمده از طرف معاونت اداره کل ورزش و جوانان دکتر 
رمضانی درنشستی صمیمی در شورای شهر از دوعزیز نوجوان قمی با اهداء 

جوائزی  تجلیل بعمل آمد.
دکتر مصطفی ملائی رئیس کمیسیون فرهنگی واجتماعی شورای شهر قم این 
هدایا را بعنوان مسئولی که نگاه ویژه ای به ورزش دارد با محمد جواد طالبی وامیر 
احسان شکری قهرمانان برومند کشتی فرنگی اهداء نمود تا دل این عزیزان را شاد 

سازد.
اردوی تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان درشهر سیرجان پذیرای قامت رعنای 

این دو نوجوان غیور قمی میباشد.

پیشکسوت داوری فوتبال:

 مدعیانِ سالم نبودن داوران فوتبال، سند 
بیاورند

سندی  اگر  داوری  نبودن  سالم  مدعیان  گفت:  فوتبال  داوری  پیشکسوت   
داشتند، فکر می کنید تا به حال نشان نداده بودند؟

محمود رفیعی  در پاسخ به برخی انتقادات در مورد سالم نبودن جامعه داوری 
فوتبال ایران اظهار داشت: اینکه عده ای بنشینند و به راحتی صحبت های بی پایه و 
اساس را مطرح کنند، ساده است. پس این جنجال ها به نفع خودشان است که به 
آن دامن می زنند. اگر من مسئولیتی در فدراسیون داشتم این مدعیان را به تریبون 
عمومی می آوردم و جویای سند از آنها می شدم و در صورت عدم وجود، آنها را برای 
همیشه از کار در این عرصه محروم می کردم. البته این هم خیلی برایم جالبه که 
عده ای با این هزینه ها نه تنها به ستاره های دنیا بدل نشدند، بلکه باز هم ناراحت 
هستند. وی همچنین با اشاره به افزایش اعتراض های اخیر در مورد ضعف داوری 
اظهار داشت: قبول ندارم که داوری ما ضعیف شده است. مشکل در اشتباه های 
داوری نیست بلکه مشکل اصلی برخورد نکردن و برخورد نامناسب کمیته انضباطی 
و فدراسیون با معترضان است. اگر یک مربی توهین و یا درگیری ایجاد می کند، 
باز هم به کار خودش ادامه دهد و هیچ  نباید فقط یک جلسه محروم شود که 
تغییری حاصل نشود. رفیعی اظهار داشت: متاسفانه فدراسیون فعلا ثبات ندارد و 
حتی نتوانستند هنوز یک رئیس برایش مشخص کنند. این بی ثباتی ، اعتراض ها و 
مشکلاتی همچون حاشیه سازی های بعد از بازی، باعث برهم خوردن تمرکز داوران 
می شود که حاصلش همین نتیجه ها و اعتراضات است. با این حال تهمت می زنند 

که داور به نفع می گیرد و نمی دانم چرا هیچ برخوردی با این ها نمی شود.

رقابتهای کشتی بزرگسالان قهرمانی آسیا در مغولستان؛

حمایت مالی از سعید عباسی 
داور ارزنده قمی

خبر خوب دیگر اینکه سعید عباسی داور ارزشمند کشتی ایران که افتخار کشتی 
قم درمیادین داخلی و بین المللی میباشد رهسپار مسابقات قهرمانی کشتی 
آسیا درشهر اولان باتور مغولستان است . بانگاه خوب هادی علیائی رئیس هیئت 
کشتی قم باحمایت مالی انجام گرفته اندکی از هزینه های سفر وی تامین شد تا 
بدانیم که اگر درکیسه اندوخته مالی هیئت کشتی پولی نباشد اما مسئولی دلسوز 
هست که از هزینه شخصی جهت ارثقاء وشادی دل افتخار آفرینان کشتی هزینه 

کند تا درس جوانمردی وبزرگی را بیاموزیم.

رئیس کانون مربیان فوتبال استان قم با اشاره به لزوم اطلاع رسانی جامع و کامل 
به جامعه به ویژه جامعه ورزشی برای انتخاب بهترین های ورزشی استان، گفت: 
ممکن است فردی در یک رشته در جهان حرف اول را بزند و همه او را بشناسند؛ اما 
تیم  دیگری ممکن است در استان در پایین ترین سطح و کمترین امکانات بهترین 

نتیجه را کسب کرده باشد اما کسی از آن اطلاع نداشته باشد. 
مهدی رضایی نژاد، پیشکسوت فوتبال قم، با اشاره به نقش مهم برگزاری مراسم 
های انتخاب بهترین ورزشکاران استانی اظهارداشت: یکی از عواملی انگیزشی که 
می تواند ورزشکاران، مربیان و جامعه ورزشی را ترقیب کند و به آن ها انگیزه بدهد 

برگزاری این نوع مراسم ها است.
وی ادامه داد: برگزاری این نوع مراسم ها در همه استان ها و حتی سراسر دنیا 
مرسوم است و برای رشته های مختلف برگزار می شود و اسکار، جشنواره فیلم فجر 

و... از این گروه برنامه ها هستند.
وی اظهار کرد: در گذشته مجلات نیز این کار را انجام می دادند و حتی تلویزیون 
هم بهترین های قرن را مشخص کرد؛ اما این کار در قم بسیار کم و کمرنگ صورت 

گرفته است.
رئیس کانون مربیان فوتبال استان قم با اشاره به لزوم اطلاع رسانی جامع و کامل 
به جامعه به ویژه جامعه ورزشی تصریح کرد: ممکن است فردی در یک رشته در 
جهان حرف اول را بزند و همه او را بشناسند؛ اما تیم  دیگری ممکن است در استان 
در پایین ترین سطح و کمترین امکانات بهترین نتیجه را کسب کرده باشد اما کسی 

از آن اطلاع نداشته باشد.
وی ادامه داد: مثلا تیمی از دسته سه به دسته دو می آید که موفقیتی بزرگ 
محسوب می شود که این باید به درستی برای افراد توجیه شود که این تیم با این 
شرایط این موفقیت را کسب کرده است و یا فلان ورزشکار از منطقه محروم موفق 

به حضور در المپیک شده است.
 مربی سابق صبای قم افزود: بسیاری از افراد توجیه نیستند اما از آن ها انتظار 
داریم که فرمی را پر و افرادی را معرفی کنند در حالی که قبل از آن باید ورزشکاران 

و موفقیت های کسب شده را معرفی کنند.
وی بیان کرد: می توان در این زمینه کمیته ای با حضور کارشناسان رشته های 

مختلف تشکیل داد و آن ها افرادی را معین کنند و بقیه از میان لیست ارائه شده، 
انتخاب کنند.

رضایی نژاد با بیان اینکه تا زمانی که ارتباط قوی بین ارگان ها شکل نگیرد 
نمی توان به اعتلا رسید، گفت: در حال حاضر اکثر ارگان ها با هم دچار کشمکش 
هستند؛ مثلا ارگانی اعلام می کند این زمین کشاورزی است و نمی توان تغییر 

کاربری به ورزشی داد بعد از آن محیط زیست اجازه نمی دهد و...
وی با اشاره به نقش مهم استاندار در این زمینه عنوان کرد: استاندار به عنوان 
کسی که در راس هرم استان است باید بین ارگان ارتباط برقرار کند و بعد از آن 
انتظار همکاری و نقش آفرینی در این زمینه را داشته باشیم؛ اما در حال حاضر 

ارگان ها همکاری با هم ندارند که بخواهند حمایت کنند.
رئیس کانون مربیان فوتبال قم با بیان اینکه استخدام قهرمانان از دیگر کارهایی 
است که ارگان ها می توانند انجام دهند، افزود: به جای اعطای جوایز، ارگان ها 
می توانند مثلا اولویت استخدام را با ورزشکارانی که ۱۰ سال سابقه قهرمانی دارند، 

بگذارند.
وی ادامه داد: اگر جلسه ای برگزار شود که خروجی خوبی نداشته باشد باعث 
می شود سال های بعد کسی استقبال نکند بنابراین باید کیفیت و کمیت کار در 

نظر گرفته شود.
پیشکسوت فوتبال بیان کرد: در بسیار از برنامه ها پیشکسوتان نادیده گرفته می 
شوند؛ مثلا برنامه های متعددی برگزار می شود که حتی پیشکسوتان اطلاع پیدا 
نمی  کند همچنین ورزشکاران از لحاظ مادی تامین نیستند به همین خاطر انتظار 
دارند فقط به حکم و تابلو فرش بسنده نشود و هدیه ای مانند سکه نیز داده شود که 

این امر نیازمند جذب اسپانسر است.
با اشاره به حضور ضعیف اسپانسری در قم گفت: برای مثال وقتی در  وی 
اصفهان جشنی برگزار می شود اطراف سالن، بیرون سالن و... پر از تبلیغات 
اسپانسر است اما ما در این امر ضعیف عمل می کنیم به همین دلیل کیفیت کار 

در حوزه جوایز و حمایت از ورشکاران پایین می آید.

رئیس کانون مربیان فوتبال استان قم :

انتخاب برترین های ورزشی والزماتی که باید رعایت شود

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۸۹مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۹۵مربوط به تقاضای 
آقای علی براتی فرزند حیدرعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۰/۳۰مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۱۱۰۶۱ 
و ۱۱۰۶۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی ۱- 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر۹۳ صفحه۱۸۷ وبه موجب سند رسمی شماره ۶۰۵۵۶ مورخ ۱۳۶۷/۱۲/۰۴ دفترخانه 
۶ قم ۲- سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر۱۱۱ صفحه۴۵۷ وبه موجب سند رسمی شماره ۵۴۵۲۴ مورخ ۱۳۶۴/۰۲/۰۷ 

دفترخانه ۶ قم )م الف ۱۳۳۸۹(
۲- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۹۳۹مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۱۶مربوط به تقاضای 
آقای سید مهدی طاهری فرزند سیداسداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۶/۲۶مترمربع پلاک شماره 
۱۱۵۶۸اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رضا سالم وحورا وزهرا 
فرهادی از ورثه مرحوم حسین فرهادی به موجب اظهارنامه ثبتی شماره ۵۱۵۵ مورخ ۱۳۳۶/۰۴/۲۰ ثبت قم)م الف ۱۳۳۹۰(
۳- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۴۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۱۳مربوط به تقاضای 
آقای علی عسگری فردوئی فرزند مسلم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۲/۲۷ مترمربع پلاک شماره۱۷۲ فرعی 
از۱۱۰۲۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر۴۷۱ صفحه ۸۹ وبه 

موجب سند رسمی شماره ۱۴۹۲۰۹ مورخ ۱۳۹۰/۰۸/۱۴ دفترخانه ۸ قم)م الف ۱۳۳۹۳(
۴- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۷۴۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۶۸مربوط به تقاضای 
آقای امیر صادقی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۰۲/۷۶ مترمربع پلاک شماره۱۱۱۵۷ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به موجب سند رسمی شماره ۱۲۷۰۱۶ مورخ ۹۷/۱/۲۰ دفترخانه ۵ قم 

)م الف ۱۳۳۹۵(
۵- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۰۸۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۸۴مربوط به تقاضای 
خانم مریم نصاری فرزند عبدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۳/۴۷ مترمربع پلاک شماره ۲۴۵ فرعی 
از۱اصلی واقع در قم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید نصراله راوند خریداری به 

موجب سند رسمی شماره ۱۰۸۳۶ مورخ ۱۳۵۳/۰۲/۲۱ دفترخانه ۲۰ قم)م الف ۱۳۴۲۲(
۶- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۳۲۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۹۲مربوط به تقاضای 
آقای خلیل خادمی فرزند ابراهیم درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۸/۸۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۲۰ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین وعباس الماسی هردو از وراث مرحوم 

مرتضی الماسی خریداری به موجب سند رسمی شماره ۲۰۰۱۸ مورخ ۱۳۳۷/۰۵/۲۹ دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۳۴۲۳(
۷- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۴۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۶۲۷مربوط به تقاضای 
آقای علی کیهان پرست فرزند اسماعیل درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۹۵ 
و ۱۰۵۳۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۲۵۸۲۳ مورخ ۱۳۹۸/۱۰/۲۵و 

اقرارنامه اصلاحی شماره ۳۰۲۰۶ مورخ ۱۴۰۰/۰۸/۰۱ دفترخانه ۳۹ قم )م الف ۱۳۴۲۴(
۸- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۵۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۲۶مربوط به تقاضای 
آقای حسین جان صمدی لنکرانی فرزند صدرالدین درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۱۲۳/۱۲ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۶۱۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-سند رسمی شماره ۵۰۵۱۸ مورخ ۱۳۵۷/۰۹/۰۹ 
دفترخانه ۳ قم نسبت به ۱۱۷ مترمربع۲- مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد تقی اشراقی احدی از وراث شهاب اشراقی 

نسبت به ۶ متر مربع)م الف ۱۳۴۲۵(
۹- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۳۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۹۲مربوط به تقاضای 
آقای جواد شیک فرزند حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۹۱/۳۸ مترمربع 
پلاک شماره ۱و۲و۵و۶و۷ باقیمانده فرعی از ۶۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از وراث حسین سلمانی شیک نسبت به ششدانگ پلاک های باقیمانده ۶۱۳۶ اصلی و۶۱۳۶/۱ اصلی 
و۶۱۳۶/۶ اصلی و ۶۱۳۶/۷ اصلی و سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۶۱۳۶/۲ اصلی وچهار دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ۶۱۳۶/۵ اصلی صادره در دفاتر ۹ و ۷۷ صفحات ۱۶۸ و۱۶۹ و۱۹۳ ودفتر ۲۷۲ صفحه ۲۴۴ ومبایعه نامه عادی 
خریداری از توران حداد زاده موجب سند مالکیت صادره در دفتر ۷۷ صفحه ۱۹۹ نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ۶۱۳۶/۵ اصلی رسمی وبه موجب حصروراثت شماره ۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۰۵۱۱ شعبه ۴۰ شورای حل اختلاف)م الف 

)۱۳۴۲۸
۱۰- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۳۳۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۹۳مربوط به تقاضای 
خانم فاطمه مهربان فرزند احمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۹۱/۳۸ مترمربع 

پلاک شماره ۱و۲و۵و۶و۷ وباقیمانده اصلی از ۶۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از وراث حسین سلمانی شیک نسبت به ششدانگ پلاک های باقیمانده ۶۱۳۶ اصلی و۶۱۳۶/۱ اصلی 
و۶۱۳۶/۶ اصلی و ۶۱۳۶/۷ اصلی و سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۶۱۳۶/۲ اصلی وچهار دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ۶۱۳۶/۵ اصلی صادره در دفاتر ۹ و ۷۷ صفحات ۱۶۸ و۱۶۹ و۱۹۳ ودفتر ۲۷۲ صفحه ۲۴۴ ومبایعه نامه عادی 
خریداری از توران حداد زاده موجب سند مالکیت صادره در دفتر ۷۷ صفحه ۱۹۹ نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ۶۱۳۶/۵ اصلی رسمی وبه موجب حصروراثت شماره ۹۹۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۰۵۱۱ شعبه ۴۰ شورای حل اختلاف)م الف 

)۱۳۴۲۹
۱۱- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۶۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۹۵مربوط به تقاضای 
آقای محمد محبی فرزند علی درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارخانه به مساحت ۳۰۱۲/۰۴مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۲۸۷اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره دردفترالکترونیکی 
الف  )م  قم  مورخ ۱۳۹۸/۰۷/۰۶دفترخانه ۷۵  شماره ۱۹۴۵۲  رسمی  سند  موجب  وبه   ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۷۶۲

)۱۳۴۳۰
۱۲- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۶۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۹۴مربوط به تقاضای 
آقای حسن محبی فرزند علی درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارخانه به مساحت ششدانگ ۳۰۱۲/۰۴مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۲۸۷اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره دردفترالکترونیکی 
الف  )م  قم  مورخ ۱۳۹۸/۰۷/۰۶دفترخانه ۷۵  شماره ۱۹۴۵۲  رسمی  سند  موجب  وبه   ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۷۶۲

)۱۳۴۳۱
به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۵۷مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۱۹۶ شماره  رای   -۱۳
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  سهم  در ۲۶/۵۰  اسداله  فرزند  دوست  یزدان  زهرا  خانم  تقاضای 
ششدانگ ۲۴۰/۷۰ مترمربع باستثناء ثمنیه اعیانی پلاک شماره ۱۰۸۸۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سهم الارث از سند رسمی شماره ۱۷۳۰۱۵ مورخ ۱۳۹۱/۱۰/۱۰ دفترخانه ۳ قم وبه موجب حصروراثت 
شماره ۹۷۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۲۱۵۰ مورخ ۱۳۹۷/۰۶/۲۵شعبه ۴۰ شورای حل اختلاف احدی از ورثه مرحوم محسن یزدان 

دوست) م الف ۱۳۴۳۲(
۱۴- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۲۰۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۶۰مربوط به تقاضای 
آقای مجتبی یزدان دوست فرزند حسن در ۸۱/۷۰ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
۲۴۰/۷۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۸۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی انتقال اجرایی 

شماره ۲۲۳۹۰ مورخ ۱۳۹۹/۰۸/۰۱ دفترخانه ۷۵ قم) م الف ۱۳۴۳۳(
۱۵- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۲۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۵۹مربوط به تقاضای 
خانم فاطمه یزدان دوست فرزند محسن در ۴۴/۱۷ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۴۰/۷۰ 
مترمربع باستثناء ثمنیه اعیانی پلاک شماره ۱۰۸۸۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث از 
سند رسمی شماره ۱۷۳۰۱۵ مورخ ۱۳۹۱/۱۰/۱۰ دفترخانه ۳ قم وبه موجب حصروراثت شماره ۹۷۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۲۱۵۰ 

مورخ ۱۳۹۷/۰۶/۲۵شعبه ۴۰ شورای حل اختلاف احدی از ورثه مرحوم محسن یزدان دوست) م الف ۱۳۴۳۴(
به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۵۸مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۱۹۸ شماره  رای   -۱۶
تقاضای آقای محمد امین یزدان دوست فرزند محسن در ۸۸/۳۳ سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۲۴۰/۷۰ مترمربع باستثناء ثمنیه اعیانی پلاک شماره ۱۰۸۸۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سهم الارث از سند رسمی شماره ۱۷۳۰۱۵ مورخ ۱۳۹۱/۱۰/۱۰ دفترخانه ۳ قم وبه موجب حصروراثت شماره 
۹۷۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۲۱۵۰ مورخ ۱۳۹۷/۰۶/۲۵شعبه ۴۰ شورای حل اختلاف احدی از ورثه مرحوم محسن یزدان دوست) 

م الف ۱۳۴۳۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد مردم(
نوبت اول: 1401/02/05
نوبت دوم: 1401/02/20
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۸۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۲۶ مربوط به تقاضای 
آقای ناصر فرجی وثیق فرزند اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۸۰/۴۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۳۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۱۶۱-۱۳۹۷)م الف۱۳۳۸۷(
۲- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۸۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۳۷ مربوط به تقاضای 
آقای محمد داودی فرزند عزیزعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۴/۹۳ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۱۸۵ و۲۱۸۶ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱۸۶ اصلی تبدیل شده واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از همایون بیگدلی صفحه ۳۴۳ دفتر ۲۳)م 

الف۱۳۳۸۸(
۳- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۱۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۰۵ مربوط به تقاضای 
آقای قدرت ایمانی فرزند عباداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۱۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از حسین رضویان وفدسی رضویان واعظم میرشجاعی مقدم ومصطفی رضویان وراث سید محمد رضویان)م الف۱۳۳۹۱(
۴- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۶۷۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۰۶ مربوط به تقاضای 
آقای قدرت ایمانی فرزند عباداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۹/۶۶ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۲۱۸۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از وراث مرحوم غریب رضا زند طی سند قطعی شماره ۷۶۹۹۵ و۷۶۹۹۸ مورخ ۱۳۶۸/۱۲/۲۶ و۷۶۹۹۹ مورخ 

۱۳۶۸/۱۲/۲۸ دفترخانه ۳ قم)م الف۱۳۳۹۲(
۵- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۳۷۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۲۹ مربوط به تقاضای 
خانم نرجس برزگر پیشه فرزند حیدر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۲ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از محمود هورتمی وابوالقاسم هورتمی طی سند قطعی شماره ۹۱۱۴ مورخ ۱۳۵۱/۱۰/۷ دفترخانه ۱۷ قم)م الف۱۳۳۹۴(
۶- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۴۷۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۷۵ مربوط به تقاضای 
آقای مهدی بدرخانی فرزند محمود درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۵۴ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۳۰۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

سید جمال غفاری صفحه ۹۰ دفتر۴۱۶)م الف۱۳۴۲۱(
۷- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۸۳۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۰ مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل فرجام فرزند رضا درقسمتی از سه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۳۱مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۴۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

قطعی صفحه ۱۱ دفتر ۱۱۰)م الف۱۳۴۲۶(
۸- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۸۳۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۱ مربوط به تقاضای 
خانم زهرا افشاری فرزند حسینعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۳۱مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۴۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری 

مع الواسطه از ابوالفضل فرجام صفحه ۱۱ دفتر ۱۱۰)م الف۱۳۴۲۷(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد مردم(
نوبت اول: 1401/02/05
نوبت دوم: 1401/02/20
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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 جمعه گذشته )۲۶ فروردین( اعلام شد طبق بخشنامه  ای جدید، وزیران و رئیسان 
دستگاه  های دولتی می  توانند برای خود »جانشین« انتخاب کنند. این بخشنامه خطاب 
به همه »دستگاه  های اجرایی« موضوع ماده پنج قانون مدیریت خدمات کشوری صادر 

شده است.
این بخشنامه شامل همه وزارتخانه  ها، مؤسسه های دولتی، مؤسسه ها یا نهادهای 
عمومی غیردولتی، شرکت  های دولتی و همه دستگاه  هایی که شمول قانون بر آن ها، 
مستلزم ذکر و یا تصریح نام است؛ همچون شرکت ملی نفت ایران، سازمان گسترش و 

نوسازی صنایع ایران، بانک مرکزی، بانک  ها و بیمه های دولتی و ... .
بر اساس این نامه، »میثم لطیفی« رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور به وزیران و 
رئیسان سازمان های مستقل زیر نظر رئیس جمهوری اعلام کرده که می توانند با توجه به 
گستردگی وظایف و عضویت شان در شوراها و کمیسیون های مختلف، به منظور افزایش 
سرعت و دقت در ایفای امور محول، بخشی از وظایف قابل واگذاری خود را »به صورت 

مشروط« به یکی از معاونان یا مقام های همترازشان با عنوان »جانشین« تفویض کنند.

از افزایش دقت و سرعت تا شفافیت و تمرکز بهینه
همان گونه که در این بخشنامه آمده، اجازه تعیین جانشین، نقش موثری در افزایش 
سرعت امور خواهد داشت. آن ها که با روندهای اداری و دیوان  سالاری )بوروکراسی( 
بسیار پیچیده، چندلایه، زمان  بر و طولانی کشور آشنا هستند، به  خوبی می  دانند اهمیت 
این نامه در چیست؛ بر اساس رویه  های کنونی که سال  هاست در نظام اداری ما حاکم 
است، بسیاری از امور مهم و غیرمهم )و حتی جزئی( برای به جریان افتادن، نیازمند 
دستور بالاترین مقام دستگاه دولتی هستند و از آن بدتر، دستور کتبی یا امضای این 
شخص را نیاز دارند. این موضوع به  خودی خود سبب اتلاف وقت فراوان، کندی جریان 
کارها و حتی گاهی کاهش دقت شخص وزیر یا رئیس می  شود زیرا »یک فرد« باید علاوه 
بر حضور در جلسه ها، هیات  ها و شوراهای مهم و شرکت در تصمیم  سازی  های متعدد، 
تک  تک نامه  های کتبی محول شده به بالاترین مقام را بخواند و سپس امضا کند تا اجازه 

ابلاغ و اجرا داشته باشند.
به  را  روز، وقت خود  در  نامه  ده  ها  امضای  و  به جای خوانش  که  از طرفی مدیری 
سیاست گذاری بیشتر بگذارد، علاوه بر اینکه انرژی بیشتر و ذهن بازتری برای امور دارد، 
دقت و نظارت بیشتری بر کارهای اجرایی سازمان خود خواهد داشت و به معنای اخص 
کلمه، امور را به  صورتی بهینه مدیریت خواهد کرد. هنچنین روشن است که دو نفر )رئیس 
و جانشین( امکان پردازش بهتر و بیشتر و دقت بالاتری در امضای نامه  ها و سیاستگزاری 
و اجرا خواهند داشت و از بسیاری اشتباهات ناگزیر این چنینی جلوگیری خواهد شد. 
از جنببه مبارزه با فساد نیز تا حدی ارزش امضاهای طلایی منحصر در یک فرد کاهش 
خواهد یافت و جریان احتمالی هرگونه فساد، مستلزم عبور از دو نفر خواهد بود و همین 
امر، شفافیت و مسئولیت را بالا خواهد برد؛ به  ویژه که در متن بخشنامه آمده »تفویض 

اختیارات به فرد جانشین، موجب سلب مسئولیت مقام تفویض کننده نخواهد بود«.
محدوده اختیارات و ممنوعیت افزایش پست سازمانی

در بخش دیگری از این بخشنامه آمده است: »در هر وزارتخانه یا سازمان مستقل زیر 
نظر رئیس جمهور، صرفاً یک جانشین می تواند منصوب شود« و نیز تأکید شده »هرگونه 
توسعه تشکیلاتی ممنوع است و پُست سازمانی شخص جانشین باید به صورت ترکیبی و 

با نام در سامانه ملی مدیریت ساختار دستگاه های اجرایی ثبت شود«.
این موضوع از ان رو اهمیت دارد که با تعیین سمت جانشین، قرار نیست پست سازمانی 
جدیدی اضافه و بار مالی جدیدی بر بودجه کشور تحمیل شود؛ به   ویژه که همین تعداد 
پست سازمانی موجود نیز بسیار بالاست و بارها مورد انتقاد کارشناسان قرار گرفته است؛ 
پست هایی که علاوه بر پیچیده کردن بیهوده ساختار اداری، سرعت و شفافیت امور 
را کم می  کنند و نظارت و چابکی سازمانی را می کاهند.  به این ترتیب قرار است پست 
جانشین یه صورت ترکیبی لحاظ شود؛ به طور نمونه پست »معاون وزیر و جانشین« یا 
»مشاور رئیس و جانشین« و ... . در بند دیگری از بخشنامه سازمان اداری و استخدامی 
کشور آمده »ابلاغ جانشینی به صورت زمان دار و با تعیین دقیق مسئولیت ها و اختیارات 
صادر شده و متن ابلاغیه در صفحه اصلی درگاه های اطلاع رسانی مربوط منتشر و در 
دسترس عموم قرار گیرد« و »استفاده از عنوان جانشین و پُست های ترکیبی در مکاتبات 

و مناسبات اداری، صرفاً در امور مربوط به این تفویض اختیار مجاز است«.
و  آینده خواهد کاست  بسیاری چالش  های  از  اختیارات،  تعیین محدوده  موضوع 
امکان نظارت موثرتر را به بالاترین مقام دستگاه دولتی خواد داد. از طرفی زمان دار 
بودن جانشینی، وزیر یا رئیس سازمان را مختار خواهد کرد که در صورت عدم کارایی 
فرد منصوب، امکان تعویض احتمالی او را داشته باشد و انگیزه بیشتری هم به شخص 

»جانشین« خواهد داد تا امور را با دقت و صحت بهتری به انجام برساند.
فرصتی برای تسریع و تسهیل امور شهرستان  ها

بخشنامه جدید علاه بر اینکه تصریح دارد، مواردی از قبیل عضویت در هیأت دولت و 
کمیسیون های مربوط و آن دسته از شوراها، مجامع، هیأت ها و... که به موجب قوانین 
و مقررات برای شخص وزیر یا رئیسان این سازمان ها تعیین شده است، قابل تفویض 
نیست، نکته مهمی را نیز مغفول نگذاشته و آن استفاده از ظرفیت حضور جانشین رئیس 

در استان  هاست.
یکی از مشکلات دیرپای نظام اداری کشور، تمرکز بیش ازحد و گاه غیرضروری امور در 
مرکز )چه مرکز کشور یعنی پایتخت و چه در مرکز استان( است که در چند دهه مشکلات 
و معضلات متعددی را آفریده است؛ تصور کنید در مواردی که به پشتوانه مصوبه های 

قانونی، تصمیم  گیری  های اجرایی نیازمند تائید یا اتخاذ بالاترین مقام کشوری یک 
دستگاه است، حجم زیادی از امور معطل می  ماند و خسارات مادی و معنوی فراوان و 
هزینه  های زیادی به باور می  آورد؛ هزینه  هایی برای رفت وآمد مدیران محلی به مرکز، اتلاف 
انرژی و ...؛ حال اگر موردی اورژانسی و نیازمند اقدام فوری بیش آید، این اتلاف وقت 

زیان بارتر نیز خواهد شد.
از این گذشته، چرخ اموری که معطل دستور مرکز است، معطل می  ماند و ضمن 
استهلاک سرمایه  ها و کندی بیشتر امور اداری، گاه سبب از دست  رفتن فرصت طلایی 
اقدام و افزایش نارضایتی ارباب رجوع و عموم مردم و مانور بیشتر رسانه های معاند نیز 

خواهد شد.
و  اداری  نظام  در  پایه  ساختاری  اصلاحات  نیازمند  اگرچه  قدیمی  معضلات  این 
تقسیمات کشوری است اما در بخشنامه جدید سازمان اداری و استخدامی، با استفاده 
از ظرفیت پست جانشین در استان ها، تاحدی کاهش یافته است؛ به این صورت که در 
تبصره مندرج در بخشنامه آمده: »در صورت ضرورت و با رعایت بند )ج( ماده )۲۹( 
قانون مدیریت خدمات کشوری، به منظور هماهنگی امور مدیریتی توسط بالاترین 
مقام واحدهای استانی دستگاه های اجرایی وابسته به یک وزارتخانه، استفاده از واژه 

»جانشین« برای این فرد در استان از طریق ابلاغ مقام وزیر بلامانع است«.
شده  اند  مکلف  اجرائی  دستگاه  های   ،۲۹ ماده  این  در  که  است  یادآوری  به  لازم 
در  مربوط  ویژگی  های  با  متناسب  را  خود  تشکیلات  تنظیم  و  طراحی  سازماندهی، 
چارچوب الگوها، ضوابط و شاخص  هایی خاص انجام دهند؛ از جمله در مورد مصرح 
در بند ج که ذکر شده: »به منظور کوتاه  نمودن مراحل انجام کار و سلسله مراتب اداری، 
سطوح عمومی مدیریتی در دستگاه های اجرای ملی و استانی با احتساب بالاترین مقام 

اجرائی در هر واحد سازمانی« تعریف می  شود.
به   هرحال بخشنامه جدید دولت، گام مهمی در راستای افزایش کارآمدی و بهینه  سازی 
خدمات دولتی محسوب می  شود و آثار و برکات آن به  زودی آشکار خواهد شد. امید که 
سایر دستگاه  ها و قوای کشور نیز این رویه را در پیش گیرند تا ضمن افزایش رضایت مندی 

عمومی، بهره وری امور کشور بیشتر شود.

»تعیین جانشین« در نهادهای دولتی؛

 بخشنامه ای برای بالابردن سرعت، شفافیت و کارآمدی دولت

شیرزاد فعال سیاسی اصلاح طلب:

برخی دولتمردان هنوز در فضای انتخابات سیر می کنند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برخی از دولت مردان هنوز 
در فضای انتخابات سیر می کنند حرف هایشان غیرکارشناسی 

است.
خصوص  در  رئیس جمهور  صحبت های  درباره  شیرزاد  احمد 
گرانی ها و مقصر دانستن دولت قبل در این زمینه گفت: معتقدم 
از  و  می کنند  سیر  انتخابات  فضای  در  هنوز  دولتمردان  برخی 
بابت  مسئولیتی  فرد  انتخابات  فضای  در  نیامده اند.  بیرون  آن 
گفته هایش ندارد و انتقاد کردن هم مالیاتی برایش صادر نمی شود 
و صورت حسابی برای شخصی که بی حساب و کتاب تحلیل های 

نه چندان درست اقتصادی و سیاسی می دهد،  نمی آید. 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
بعد از انتخابات همین که آقایان مسئولیت می گیرند آن زمان 
دیگر باید حرف هایی که می زنند کارشناسی و حساب شده باشد، 
عنوان کرد: من تعجب می کنم آقای رئیسی به عنوان یک انسان 
صریح النفس چه نوع گفتمان و صحبتی است که مطرح می کند؛ 
بله در ۴ سال گذشته تورم بالا داشتیم، البته نه تورم ۶۰ درصد اما 
به هرحال تورم بالا داشتیم و همه هم این موضوع را قبول دارند، 
ولی چرا به ۴ سال پیش تر از آن نگاه نمی کنند که تورم تقریبا زیر ۱۰ 
درصد بود؟ همین روحانی که امروز از او نقد می کنند ۲ دوره با رأی 
بالای مردم ریاست کرد آن زمان برجام و مذاکرات در حال پیشرفت 

بود و شرایط کشور به سمت نرمال می رفت.
وی با بیان اینکه در دوره ای تورم بسیار متعادل و اقتصاد کنترل 
شده بود و همان زمان هم کارشناسان معتقد بودند دولت نباید تورم 
را تا آن حد کنترل می کرد، اظهار داشت: شرایط هرچه که بود تورم 
بسیار پایین بود و قطعا آن تورم را هم به حساب مدیریت دولت آقای 
روحانی نمی گذاریم، بلکه شرایط جهانی، حل مسئله برجام و روی 
کار آمدن اوباما کمک کرد و دولت هم موقعیت را غنیمت شمرد. 
اما بعدش دولت با یک سیلاب بنیان برافکنی از طرف آمریکایی ها 

روبه رو شد.
شیرزاد یادآور شد: بحران هایی در دی ماه ۹۶ و بعد در سال ۹۷ 
و ۹۸ به وجود آمد که امروز آن بحران ها نیست. البته بخش عمده 
این بحران ها از بیرون هدایت می شد؛ اما دیگر آن ها را مشاهده 
نمی کنیم. بحران های منطقه ای هم یک منشاءهایی در بیرون 
کشور دارد، تحریم های ترامپ هم اتفاقات افتاد و ما یکدفعه شاهد 

رها شدن و سقوط ارزش ریال بودیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا،  خاطرنشان 
کرد: اگر این آقایان امروز بسیار رندانه ژست کارشناسی می گیرند و 
می گویند اعلام کردن ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی و تثبیت آن اشتباه 
است، من سوال می کنم آن زمان کجا بودند؟ کدام بیانیه را دادند 
که بگویند این کار اشتباه است! کدام تشکل سیاسی را داشتند که 

موضع گیری کند و بگوید این کار را نکنید و قیمت ارز را آزاد کنید! 
این آقایانی که امروز عنوان اقتصاددان دارند و می گویند تصمیم 
دولت قبل اشتباه بوده و مرتب هم صداوسیما صحبت های آقای 
جهانگیری را پخش می کند و تنها جایی که آقای جهانگیری، 
جهانگیری است در صدا و سیماست است، بیایند بگویند آن زمان 
چه گفتند و چه کردند؟ همه شان ساکت بودند و رضایت داشتند 
به آن اتفاقی که می افتد، به دلیل این که کسی نمی دانست این 
سقوط ارزش ریال تا کجا ادامه پیدا می کند و احساس عمومی 
این بود که باید جلویش گرفته شود که البته تبعات خودش را هم 
داشت.  وی یادآور شد: هیچ کس نمی دانست آیا دولت ترامپ تکرار 
خواهد شد یا دولت بعدی خواهد آمد؟ خوش شانسی دولت آقای 
رئیسی این بود که به دولت جدید آمریکا خورد. سوال این است 
امروز که دست به کمر می زنند و می گویند ما یک میلیون بشکه 
نفت صادر می کنیم، آیا این نتیجه تمهید ویژه ای بوده است؟ آیا 
تحریم ها را  دور زده اند؟ کیست که نداند چین در صف خرید قرار 
گرفته است و برخی از کشورهای دیگر خرید نفت می کنند و این 
کار با اغماض آمریکایی ها رو به رو شده است در صورتی که یک 
قطره نفت تا این اواخر دولت آقای روحانی نمی خریدند حتی برای 
واردات واکسن ما مشکل داشتیم تا وقتی که تغییر دولت در آمریکا 

صورت نگرفته بود.

من  کرد:  بیان  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
نمی خواهم بگویم هیچ اقدام و مدیریتی صورت  نگرفته است، بله 
دولتمردان جدید هم کار خودشان را کرده اند اما واقعا رندانه است 
بیایند این نوع صحبت کنند زیرا تمام گردش کواکب و اقمار به نفع 
آقای رئیسی شده  است و یک شرایط مثبتی رقم زده شده است و 
درست هم نیست آن که خوب بوده است را به پای خودت بگذاری و 
هر آنچه بد اتفاق افتاده است را بگذاری به پای رقیبی که نه تریبون 
دارد و نه در صدر است که جواب شما را بدهد! من فکر می کنم این 
اتفاق گردن خودشان را خواهد گرفت. این دوستان اگر می خواهند 
اما نامنصفانه  حرف بزنند تریبون یکجانبه در دست شان است 
حرف نزنند همه جوانب، مشکلات و تنگناها را بگویند، اگر قرار 
است تحلیلی باشد کارشناسانی از دو سوی این مسئله بتوانند نظر 

دهند نه اینکه یکجانبه منبر بروند.
فعلی  دولت  مشکل  بزرگترین  معتقدم  من  کرد:  تاکید  وی 
است،  مدیران  از  بزرگی  دسته  درباره  کردن  قضاوت  نامنصفانه 
چراکه مسئله آقای روحانی و جهانگیری نیستند؛ جمعی از مدیران 

هستند که در دولت های  گذشته خدمت کردند.
این فعال سیاسی بیان کرد: این آقایان که خودشان را از نظرات 
تحلیلی دیگران محروم می کنند و شیفته نظرات خودشان هستند، 
مشکلات  دیدن  از  می اندازند  رقیب  گردن  را  مشکلات  تمام 

باعث  کردن شان  رفتار  همین گونه  می مانند  غافل  خودشان 
می شود که یک جایی زمین بخورند، زیرا همیشه شرایط تا این 
حد مطلوب و ایده آل نیست و ممکن است زمانی عوض و بحرانی 
شود آن هنگام است که  آقای رئیسی و کابینه اش باید ببیند مرد 
میدان هستند و مانند آن چیزی که بر سر دولت گذشته آمد پای 
مشکلات می ایستند و منصفانه مقاومت می کنند و کاستی ها را 

گردن می گیرند یا خیر.

یک کارشناس مسائل شبه قاره گفت: آنچه در داخل پاکستان می گذرد، جزو 
مسائل داخلی آن کشور است و حتی اگر عوامل خارجی بر این تحولات تاثیرگذار 
باشد باز هم خود جامعه پاکستان است که باید نسبت به آن عوامل خارجی 
واکنش نشان دهد و رابطه ایران با پاکستان را باید بر پایه سیاست همسایگی خوب 

پیش برد.
نوذر شفیعی در تحلیل تحولات اخیر شکل گرفته در پاکستان و در پاسخ به این 
سوال که روی کار آمدن مجدد حزب »مسلم لیگ« که رابطه ممتازی با عربستان 
سعوی دارد آیا بر روابط تهران و اسلام آباد در مقطع کنونی و تنش موجود میان 
تهران و ریاض تاثیرگذار است، گفت: معتقدم که در بین تمامی کشورهایی که در 
جهان وجود دارند، هیچ رابطه ای مثل رابطه میان ایران و پاکستان نمی تواند شکل 
بگیرد؛ به این معنا که اساسا بخش مهمی از جامعه پاکستان اعم از سیاستمداران 
و مردم این کشور نسبت به ایران نگرش مثبتی دارند. در مقاطعی از تاریخ، برخی 
از رفتارها باعث دلخوری در روابط دو کشور شد اما هیچ گاه مقامات دو کشور 
حاضر نشدند حتی آن موارد را بر سر زبان بیاورند. بنابراین اساسا نگاه پاکستان و 

نگاه جامعه این کشور به ایران یک نگاه فرهنگی و معنایی است.
وی ادامه داد: بعضی از عوامل خارجی ممکن است در نوع نگرش بعضی از 
سیاستمداران تاثیر بگذارد و نوعی از نگرش منفی را ایجاد کند اما این کشور ۲۲۰ 
میلیون جمعیت دارد. از این تعداد ممکن است واقعا درصد قلیلی از جریان ها ی 
افراطی که بیشتر از ناحیه خارج از کشور تغذیه می شوند، نسبت به ایران نگرش 
منفی داشته باشند. بنابراین، حزب مسلم لیگ، حزب مردم یا حزب تحریک 
انصاف این ها اساسا نگاه شان به ایران نگاهی مثبت است ولی با دیگران هم 
رابطه دارند و این طبیعی است. ما نمی توانیم انتظار داشته باشیم که احزاب و 

سیاستمداران یک کشور فقط با ما رابطه خوبی داشته باشند.
وی افزود: می خواهم بگویم اساس و جوهره کار این است و این پتانسیل اصلی 
است که رابطه تهران و اسلام آباد بر پایه آن در گذشته بنا شده و الان هم می تواند 
حفظ شود و آن در واقع ناملایمات و چالش هایی که احیانا در مسیر رابطه وجود 
دارد را می توان به راحتی برطرف کرد. پس از دید من آنچه در داخل پاکستان 
می گذرد، جزو مسائل داخلی آن کشور است و حتی اگر عوامل خارجی بر این 
تحولات تاثیرگذار باشد، باز هم خود جامعه پاکستان است که باید نسبت به آن 

عوامل خارجی واکنش نشان دهد. رابطه ایران با پاکستان را باید بر پایه سیاست 
همسایگی خوب پیش برد. جامعه پاکستان استعداد داشتن رابطه ممتاز با ایران را 

دارد که با این حال عوامل مخرب روابط هم وجود دارد.   
این استاد دانشگاه در پاسخ به این سوال که نخستین تغییر در سیاست خارجی 
اسلام آباد پس از روی کار آمدن دولت ائتلافی، در رابطه با افغانستان شکل گرفت 

و شاهد حمله هوایی به سه روستای این کشور بودیم و همچنین حنا ربانی مجددا 
به سمت وزیر امور خارجه انتخاب شد که به دیدگاه ضدطالبان شهرت دارد، با 
توجه به تفاوت دیدگاهی که تاکنون در نشست های همسایگان افغانستان میان 
ایران و پاکستان وجود داشته، این تغییر سیاست چه تاثیری در ادامه همکاری ها 
خواهد داشت، گفت: پاکستان مسائل خاص خودش را با افغانستان دارد و اینطور 

نیست که این کشور در تضاد با ایران و یا در هم سویی با کشور دیگری روابطش را 
با کابل تنظیم کند. پاکستان یک مساله به نام »خط دیورند« و یک مساله با عنوان 
ورود آب از افغانستان دارد؛ بنابراین تنش در روابط پاکستان و افغانستان از سال 
۱۹۴۷ تاکنون وجود دارد و این چالش، یک چالش بنیادین، مرزی و ارضی است.      
پاکستان  که  بگویم  می خواهم  بنابراین  داد:  ادامه  ایلنا،  با  گفت وگو  در  وی 
ملاحظات خاص خودش را نسبت به افغانستان دارد و این ملاحظات خیلی از 
روابط اسلام آباد با کشورهای دیگر تاثیر نمی پذیرد. از این منظر هم اتفاقا افغانستان 
یک فرصت است که ایران می تواند ورود کرده و اختلافات دو همسایه خود را حل و 
فصل کند، کما اینکه پیش از انقلاب این الگو را ایران انجام می داد. بنابراین اینکه 
می بینید مسلم لیگ و حزب مردم اینگونه به افغانستان نگاه می کنند یا تحریک 

انصاف به نحو دیگری نگاه می کرد تنها تفاوت در تاکتیک است. 
شفیعی همچنین در پاسخ به این سوال که اختلافات بنیادین میان دو حزبی 
که امروز دولت ائتلافی را شکل داده اند این گمانه را به وجود آورده که با دولتی 
با ثبات مواجه نخواهیم بود، با توجه به این موضوع و همچنین دعوت شهباز 
شریف، نخست وزیر این کشور از رئیس جمهور کشورمان آیا لازم است برای رفت 
و آمد دیپلماتیک میان دو کشور تاملی صورت بگیرد، گفت:  معتقدم این ملاحظه 
درستی است که در تنظیم یک سفر این موارد در نظر گرفته شود که شرایط 
جامعه ای که ما می خواهیم به آنجا سفر کنیم چگونه است؛ آیا پایدار است یا 
نیست؟ چراکه ما نمی توانیم با فردی به عنوان رئیس حکومت صحبت کنیم که 
برای مثال تا یک هفته دیگر در راس قدرت است. اینجا بحث فرد یا حزب نیست 
بلکه بحث ثبات سیاسی کشور هدف مدنظر است. ممکن است همین آقای 
شهباز شریف در یک چشم انداز ۵ ساله در قدرت باشد و یا ممکن است وی تنها 
۳ ماه در قدرت باشد. البته اگر همکاری در چهارچوب جندجانبه باشد چنین 

ملاحظه ای مطرح نیست.
وی افزود: به هر صورت اگر قرار باشد انتخابات پاکستان حتی برای یک دوره سه 
ماهه دیگر برگزار شود به این علت که روابط ایران و پاکستان تحت تاثیر آمد و شد 
دولت ها نیست بلکه دولت ها تنها این رابطه را سامان می دهند، نه تنها رفتن آقای 
رئیسی به پاکستان بلااشکال است بلکه باعث تقویت رابطه تهران با حزب مسلم 

لیگ هم خواهد شد. 

شفیعی کارشناس مسائل شبه قاره:

روابط ایران و پاکستان تحت تاثیر آمد و شد دولت ها نیست

 کارشناس مسائل افغانستان با بیان اینکه در حوادث تروریستی اخیر در افغانستان همه مذاهب مسلمانان، اعم از شیعه و سنی مد نظر بودند و مورد هجوم قرار گرفتند، گفت: 
برنامه آمریکایی ها که توسعه ناامنی مدیریت شده برای تحمیل هزینه امنیتی به افغانستان مشهود است. مجتبی نوروزی در گفت وگویی با اشاره به حوادث تروریستی اخیر 
در افغانستان، گفت: در حادثه تروریستی اخیر کابل، همه مذاهب مسلمانان، اعم از شیعه و سنی مد نظر بوده و مورد این حمله تروریستی قرار گرفتند. اما به طور طبیعی 
انگیزه هایی در برخی از نیروهایی که این ناامنی ها را ایجاد می کنند وجود دارد که شیعیان را بیشتر مورد هدف قرار بدهند. معاون سابق رایزن فرهنگی ایران در کابل اضافه 

کرد: از سوی دیگر به صورت ساختاری و سیستماتیک، تامین امنیت نهادهای مدنی شیعیان مثل مدارس و مساجد ضعیف است که منجر به وقوع چنین حوادثی می شود.
 وجود داعش در خاک این کشور را نباید نادیده گرفت

 این کارشناس مسائل افغانستان با بیان اینکه نباید از وجود داعش در افغانستان غافل شد، تصریح کرد: نکته دیگر اینکه ساده انگاری و کوچک انگاری داعش توسط طالبان، 
مهم ترین عامل توسعه ناامنی ها در فصل بهار در خاک افغانستان بوده است که ما در حال حاضر شاهد چنین جنایات و کشتارها هستیم. وی در ادامه به اهداف آمریکایی ها در 
خاورمیانه اشاره کرد: از سوی دیگر در سطح کلان تر، برنامه آمریکایی ها که توسعه ناامنی مدیریت شده برای تحمیل هزینه امنیتی به افغانستان، همسایگان و به طور مشخص 
به مثلث ایران، چین و روسیه است، بیش از هر چیزی در این حملات تروریستی مشهود است. نوروزی با بیان اینکه یکی از خواسته های اساسی جمهوری اسلامی ایران، 
حمایت از مردم افغانستان و به طور مشخص، گروه های قومی و زبانی که در اقلیت هستند است، خاطرنشان کرد: یکی از خط قرمزهایی که همواره در مذاکرات به آن اشاره 

شده همین مسائل است و اگر طالبان نتواند به تعهدات خود عمل کند، حتما در سطح و نوع روابط هیأت حاکمه سرپرستی افغانستان و ایران اثرگذار خواهد بود.

کارشناس مسائل افغانستان:

برنامه آمریکا توسعه ناامنی مدیریت شده در افغانستان است
 کارشناس مسائل بین الملل در مورد عدم دستیابی توافق وین گفت: اختلافات داخلی در واشنگتن، مانع دستیابی به توافق است و در نهایت تبعات جنگ در اوکراین، 

آمریکا را به توافق با ایران وادار می کند.
سید محمد مرندی در گفت وگویی ، با اشاره به عدم تصمیم گیری آمریکا برای دستیابی به توافق خوب در مذاکرات وین، گفت: به گفته آمریکایی ها، ایران توانسته است 

امتیازات قابل توجهی را در وین به دست بیاورد لذا به همین دلیل در حین مذاکرات نیز افرادی از هیات آمریکایی استعفا دادند و به عنوان اعتراض از تیم جدا شدند.
وی اضافه کرد: از طرف دیگر، وقتی آقای رابرت مالی به کنگره رفت و از روند مذاکرات گزارش داد، واکنش ها منفی بود. یعنی اعضای کنگره معترض بودند و اعتقاد 

داشتند که تیم آمریکایی بیش از حد عقب نشینی کرده است.
مرندی با بیان اینکه آمریکایی ها از آخرین روز مذاکرات به تدریج نسبت به توافق نهایی سست شدند، بیان داشت: در روزهای آخر مذاکرات کارها داشت به سرعت پیش 

می رفت ولی بر سر موضوعات مختلف از جمله راستی آزمایی، لغو تحریم ها، تضامین و همچنین بحث سپاه، آمریکایی های کار را به یکباره متوقف کردند.
این کارشناس مسائل بین الملل با تأکید بر اینکه مشکل از داخل آمریکا است، اضافه کرد: نرسیدن به توافق به دلیل مشکلات داخلی آمریکا است و مشکلات روزافزون 

جنگ اوکراین برای آمریکا، فشاری برای پذیرش ضرورت توافق توسط بایدن است.
مرندی در پایان خاطرنشان کرد: نه پایتخت های اروپایی مشکلی برای ادامه دارند، نه پایتخت روسیه، نه پایتخت چین و نه تهران، بلکه باید منتظر ماند و دید که آقای 

بایدن چه تصمیمی برای ادامه خواهد داشت.

مرندی کارشناس مسائل بین الملل:

تبعات جنگ در اوکراین، آمریکا را به توافق با ایران وادار می کند
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پیامبر خدا در دهه آخر ماه رمضان ، 
هر شب غسل می کرد.

دوشنبه -5 اردیبهشت ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5487

الإقبال : ج 1 ص 358

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی بیست و چهار ساعت منتهی به چهارم اردیبهشت ماه جاری، ۲۹ بیمار 
با علائم ابتلا به کرونا در مراکز درمانی استان پذیرش و ۱۴ بیمار نیز برای طی مراحل درمان بستری شدند.به گزارش 
روز یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی، بیان کرد: هم اکنون ۱۰۰ بیمار 
مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند که حال ۶ تن از ایشان وخیم است و در بخش مراقبت های 
ویژه تحت درمان قرار گرفته اند. وی با اشاره به این که به لطف الهی هیچ مورد فوت ناشی از کرونا طی بیست و چهار 
ساعت گذشته در قم رخ نداد، افزود: از ۹۳ تست کرونای انجام شده طی این مدت، نتیجه ۹ مورد مثبت بوده است. 
وی ادامه داد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون تاکنون در قم، یک میلیون و ۸۴۹ هزار و ۶۷۲ دز واکسن به گروه 
های هدف تزریق شده است. قم از بیست وهشتم اسفندماه سال گذشته در فهرست مناطق زرد و نسبتا پرخطر 
کرونایی کشور قرار دارد، و در جدیدترین رنگ بندی اعلام شده از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز 

کماکان در همین وضعیت است.

فائزه هاشمی عذرخواهی کرد
فائزه هاشمی ضمن ارائه توضیحی درباره سخنانش در فیلم منتشر شده، از »مؤمنان آزاداندیشی که برداشت 
توهین آمیزی داشته اند«، پوزش خواست.فائزه هاشمی در یادداشتی نوشت: این روزها صحبتی تقطیع شده مربوط 
به سال ها پیش مبنی بر شوخی با پیامبر از اینجانب منتشر شده که باعث جریحه دار شدن احساسات برخی گردیده 
است.از آنجا که فردی مسلمان و معتقد بوده و هرگز قصد توهین نداشته ام، با توجه به احتمال خطا در بیان، از 
مؤمنان آزاداندیشی که برداشت توهین آمیزی داشته اند، پوزش می طلبم و آرزوی هدایت برای کسانی که این فیلم 
را با هدف سیاسی و غیرانسانی پخش کرده اند، دارم چراکه در آموزه های دینی ما، انتشار خطا، گناهی نابخشودنی 

است.

عادل فردوسی پور تکذیب کرد!
مجری محبوب فوتبال ایران یک خبر را تکذیب کرد.به گزارش خبرآنلاین، از زمان تعطیلی برنامه نود و به خصوص 
در ماه های اخیر، شایعات زیادی درباره بازگشت عادل فردوسی پور به صدا و سیما مطرح شده اند. آخرین مورد آن، 
بازگشت عادل به شرط تعطیلی برنامه فوتبال برتر است.عادل فردوسی پور در اظهار نظری کوتاه این موضوع را تکذیب 
کرد و گفت:»برای بازگشت به شبکه سه هرگز چنین شرطی نگذاشته ام که برنامه فوتبال برتر یا هر برنامه دیگری 

تعطیل شود. این خبر، کذب محض است.«

جبلی کاهش مخاطبان تلویزیون را تایید کرد
پیمان جبلی رئیس صداوسیما در ضیافت افطار با جمعی از هنرمندان تاکید کرد: همه باید خود را در برابر کاهش 
علاقه مخاطبان به صداوسیما مسئول بدانیم.پیمان جبلی در دیدار صمیمانه ای که با جمعی از هنرمندان در مرکز 
همایش های بین المللی سازمان صداوسیما برگزار شد با ابراز خرسندی از میزبانی هنرمندان، آن را جلسه ای در 
خانواده صداوسیما خواند و گفت: همه ما، چه شما به عنوان هنرمند، چه ما به عنوان مسئولین صدا و سیما، باید از 
خودمان بپرسیم چرا احساس علاقه ای که مخاطب به هنرمندان و آثارشان داشت، کاهش یافته است؟ چرا بعضی 
آثاری که در گذشته با هزینه های کمتر ساخته می شد، ماندگارترند؟ همه مان مقصریم و نمی توانیم خودمان را تبرئه 

کنیم.

محتشمی پور استعفای خود را پس گرفت
علی شکوری راد سخنگوی جبهه اصلاحات در گفت وگو با ایلنا، درباره آخرین جزئیات استعفای فخرالسادات 
محتشمی پور از حضور در جبهه اصلاحات گفت:  خانم محتشمی پور فکر می کردند اگر استعفا دهند، نیروی 
جوان تری می تواند جای ایشان بیاید، اما با توجه به آنکه تا سال آینده هیچ عضو جدیدی به جبهه اصلاحات اضافه 
نمی شود، با صحبت هایی که آقای بهزاد نبوی رئیس جبهه با خانم محتشمی پور داشتند، ایشان از استعفای خود 

منصرف شدند.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

کشف ۱۵ میلیاردی لوازم خانگی قاچاق 
 فرمانده انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه کامیون ایسوزو و کشف لوازم خانگی قاچاق به ارزش 

۱۵ میلیارد ریال خبر داد.
سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: تشدید اقدامات مقابله ای با پدیده شوم قاچاق، تحقق 
شعار سال و رونق بخشی به تولید داخلی و کمک به چرخه اقتصادی کشور، مبارزه و برخورد قاطع با 

قاچاق سازمان یافته و کلان، در دستور کار فرماندهی انتظامی استان است.
وی افزود: در همین راستا، با دریافت خبر فرا استانی از پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی 
استان مرکزی مبنی بر حمل کالای قاچاق به وسیله ۲ دستگاه کامیون ایسوزو که از جنوب کشور 
بارگیری و به مقصد تهران در حرکت هستند، اکیپی از عوامل پلیس امنیت اقتصادی این فرماندهی به 
مجتمع آفتاب در حوالی شهرستان نطنز استان اصفهان اعزام و با هماهنگی اداره کل تعزیرات حکومتی 
استان قم و پلیس امنیت اقتصادی استان اصفهان، قصد بررسی یکی از کامیون های موصوف را داشته 

که راننده آن با مشاهده پلیس، کامیون را باسرعت زیاد وارد اتوبان اصفهان کرده و متواری می شود.
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: مأموران در حین تعقیب کامیون، متوجه شدند که یک دستگاه 
خودرو پراید وانت به عنوان اسکورت کامیون موصوف وارد عمل شده و با انجام حرکات نمایشی خطرناک، 
قصد برهم زدن تعادل خودرو پلیس را دارد و در همین حین یک دستگاه خودروی مگان از عوامل دفتر 
فرماندهی کل انتظامی کشور به کمک عوامل این فرماندهی آمده و در نهایت در نزدیکی عوامل پلیس 

امنیت اقتصادی استان قم به سمت لاستیک های کامیون شلیک و پس از پنچر شدن متوقف شد.
وی تصریح کرد: راننده کامیون بلافاصله سوار خودروی پراید وانت مذکور شده و به فرار ادامه می دهند، 
خودرو موصوف نیز چند کیلومتر جلوتر توقیف و۳ نفر متهم دستگیر و در بازرسی از داخل کامیون ۶۲ 

دستگاه ماشین لباسشویی، ۲ دستگاه تلویزیون و۴ دستگاه جاروبرقی قاچاق کشف می شود.
سردار میرفیضی خاطرنشان کرد: برابر اعلام کارشناسان ارزش کالاهای مکشوفه بیش از ۱۵ میلیارد 

ریال برآورد شده است.
 

 روابط عمومی سپاه قم :
مرکز فروش شربت های مخدر درقم شناسایی و پلمب شد

 یک واحد عطاری فروشنده قرص ها و شربت های مخدر در قم، توسط تیم ویژه عملیاتی ضابطان سپاه 
و با همکاری عوامل نیروی انتظامی این استان شناسایی و پلمب شد.

به گزارش روابط عمومی سپاه قم، این واحد عطاری به فروش قرص های مخدر متادون، ترامادول، 
b۲، قرص های غیرمجاز جنسی، شربت های مخدر متادون و مرفین، تریاک و همچنین آلات و ادوات 
مصرف مواد مخدر اقدام می کرد. گزارش حاکی است: واحد مذکور توسط تیم ویژه عملیاتی ضابطان 
سپاه شناسایی و با همکاری عوامل نیروی انتظامی پلمب و تعطیل شد.  فروشنده این واحد عطاری نیز 

به مراجع قضایی تحویل داده شد.

پروژه  گفت:  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
احداث فاز پنج عمار یاسر از نظر تملکی و عملیات 
عمرانی پروژه بسیار بزرگی بوده که امسال بالغ بر ۱۰۰ 
تومان  میلیارد   ۵۰ و  تملیکی  بودجه  تومان  میلیارد 

عمرانی برای پیشرفت آن پیش بینی شده است.
عباس حلوایی زاده با اشاره به روند اجرای پروژه فاز 
میانی  رینگ  پروژه  این  اظهار کرد:  یاسر،  پنج عمار 
درون شهری قم بوده که سالیان سال بحث های تملکی 
آن ناتمام مانده بود که از دو سال قبل شهرداری مصمم 
شده با جدیت تملکات آن را به صورت فازبندی به پیش 

ببرد.
وی با بیان اینکه اولویت اول، بلوار معلم بود تا بتوانیم 

خروجی تونل غدیر را احداث و آن را قابل بهره برداری 
کنیم، تصریح کرد: از بلوار معلم تا کوچه های ممتاز و 
بیگدلی عمده تملکات در حال انجام و قسمت اصلی 
که سازه تونل غدیر بوده از سال گذشته انعقاد قرارداد 
صورت گرفته و تاکنون ۲۴ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه 
منطقه  در  پارکینگ  تکمیل  پروژه،  از  بخش  این  در 
منفی یک انجام شده و طبقه منفی دو به صورت تونل 
ادامه بلوار عمار یاسر است، گفت: این تونل با عبور از 
خیابان معلم با توجه به شیب طولی که دارد به تدریج 
تا همسطح هدایت خواهد شد و در سالیان آینده این 

خیابان تا میدان سپاه ادامه می یابد.
حلوایی زاده خاطرنشان کرد: این پروژه از نظر تملکی 
و عملیات عمرانی پروژه بسیار بزرگی است که امسال 
بالغ بر ۱۰۰ میلیارد تومان بودجه تملیکی و ۵۰ میلیارد 
تومان عمرانی برای پیشرفت آن پیش بینی شده تا فاز 

نخست به بهره برداری برسد.
وی با بیان اینکه با تکمیل این فاز از سمت خیابان 
بالعکس  همچنین  و  غدیر  تونل  داخل  به  بیگدلی 
دسترسی ایجاد می شود، اضافه کرد: تعداد کمی از 
تملکات در محدوده کل پروژه باقی مانده که برنامه ریزی 
کردیم بخش عمده ای از آن را تا پایان سال ۱۴۰۱ انجام 

دهیم.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اختصاص ۱۵۰ میلیارد تومان به فاز ۵ عمار یاسر

مدیر منطقه پنج شهرداری قم اعلام کرد :

تحقق ۱۰۰ درصدی بودجه عمرانی و 
درآمدهای نقدی منطقه 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: بودجه سال ۱۴۰۰ در مسائل عمرانی 
به صورت ۱۰۰ تحقق پیدا کرد و در درآمدهای نقدی نیز بیش از۱۰۰ درصد تحقق 

صورت گرفته است.
زین العابدین قراچورلوی در گفت وگویی، با اشاره به اولویت بندی طرح ها بر اساس 
حل مشکلات مردم و توسعه اقتصادی منطقه پنج شهر قم اظهار داشت: ملاقات 
مردمی و حضور در محلات در شناسایی مشکلات مؤثر بوده و در سال ۱۴۰۰ بخشی 

از زیرساخت ها انجام شده است.
وی به افزایش ۴۱ میلیاردی بودجه در اصلاحیه بودجه ۱۴۰۰ اشاره کرد و کفت: 
بودجه سال ۱۴۰۰ در مسائل عمرانی به صورت ۱۰۰ تحقق پیدا کرد و در درآمدهای 
نقدی نیز بیش از۱۰۰ درصد تحقق داشته ایم، اما درآمدهای غیر نقدی درصد زیادی 

محقق نشده است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم ادامه داد: تقریباً در ۶ ماه دوم سال گذشته، ۵۰ 
درصد تحقق داشتیم و علت عدم تحقق در موارد دیگر به خاطر پروسه اداری که 
در سایر نهادها داشته است، مانند فرمانداری، انتقال سند در دفترخانه بوده داشته 
است و باید منتظر اجرای پروسه اداری باشیم و نیاز به تسهیل گری در کارهای 

شهرداری در سایر دستگاه ها هستیم.
وی با بیان اینکه اجرای طرح ها و پروژه های شهرداری عامل پیشرفت شهر بوده 
و باید در این موارد توجه بیشتری شود تصریح کرد: در حوزه سرمایه گذاری نیز 
منطقه نمی تواند مستقل عمل کند و سرمایه گذار باید با مرکز به توافق برسد و این 

نیز مشکلات خود را دارد.
قراچورلوی درآمد نقدی و غیر نقدی سال ۱۴۰۰ را اعلام و خاطرنشان کرد: در 
سال گذشته در ۶ ماه اول درآمد غیر نقدی حدود ۱۰ میلیارد تومان بوده اما در ۶ ماه 
دوم به ۵۳ میلیارد تومان رسیده و در جمع ۶۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیارد تومان درآمد 
غیر نقدی سال گذشته بوده است و در درآمد نقدی نیز ۹۶ میلیارد و ۳۰۰ میلیون 

تومان وصول شده است.

مدیر شهرداری منطقه شش قم خبرداد:

افزایش چشمگیر و بی سابقه
 اعتبارات عمرانی منطقه شش 

مدیر شهرداری منطقه شش قم با اشاره به رشد بیش از ۲۰۰ درصدی بودجه این 
منطقه و ابلاغ بودجه ۱۲۸۵ میلیارد ریالی گفت: با افزایش چشمگیر و بی سابقه 
اعتبارات عمرانی منطقه توسط مجموعه مدیریت شهری و شورای اسلامی شهر قم 

گام های اساسی در راستای عدالت محوری مناطق برداشته خواهد شد.
احمد ترکمن با بیان اینکه بودجه مصوب منطقه شش بیش از ۲۰۰ درصد نسبت 
به سال گذشته رشد داشته است، اظهار داشت: این موضوع نشان از اهتمام ویژه 
مجموعه مدیریت شهری مبنی بر خدمات رسانی و توسعه مطلوب منطقه را نشان 

می دهد.
وی از اختصاص ۴۲۰ میلیارد ریال برای تملک املاک در مسیر در این منطقه خبر 
داد و افزود: تملک ادامه خیابان شهید هوشنگی، ادامه بلوار توحید، تملک بلوار 
کشاورز شمالی، تملک محدوده بازآفرینی شهری، ایستگاه های مترو، خیابان شهید 
مصطفی خمینی و ادامه بلوار حضرت معصومه )س( از میدان کشاورز از پروژه های 

شاخص تملکی منطقه است.
مدیر منطقه شش شهرداری قم یادآور شد: مناسب سازی، توسعه و نگهداری 
فضای سبز شهری از دیگر اولویت های منطقه بوده که اعتبار ویژه ای جهت افزایش 
سرانه فضای سبز پیش بینی شده که با تمام تلاش و تعامل و همکاری شهروندان 
در خصوص تملک املاک طرح های فضای سبز، می توانیم از چندین بوستان 
جدید بهره ببریم. وی بهسازی و ساماندهی معابر و گذرگاه های منطقه را از نیازهای 
ضروری دانست و گفت: در بحث روکش آسفالت بلوار بعثت و خیابان سلامت 
در روزهای آغازین سال به پایان رسید و با تعامل ارگان های مرتبط با حوزه های 
تأسیساتی، روکش آسفالت بلوار آیت الله کاشانی , خیابان شهید رئیس کرمی، بلوار 

کشاورز و معابر فرعی در دستور کار است.
ترکمن ادامه داد: توسعه و ارتقاء منطقه با تعامل و یکدلی مسئولین، مدیران و مردم 
دلسوز شکل خواهد گرفت و مجموعه منطقه شش نیز با برنامه ریزی مناسب و مدون 
تلاش خود را برای تحقق بودجه مصوب عمرانی ، خدماتی و حمل ونقل و ترافیکی با 

جدیت تمام را خواهند داشت.
 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تشریح کرد:

برنامه های سازمان مدیریت پسماند
 به مناسبت روز زمین پاک

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم، ویژه برنامه های این سازمان به 
مناسبت روز جهانی زمین پاک را تشریح کرد.

تصریح  پاک  زمین  هفته  فرارسیدن  گرامیداشت  با  میرابراهیمی  سیدعبدالله 
شهادت  با  همزمانی  احترام  به  هفته  این  مناسبت  به  سازمان  برنامه های  کرد: 

مولی الموحدین علی )ع( و شب های قدر با چند روز فاصله برگزار می شود.
وی ادامه داد: روز دوم اردیبهشت به عنوان روز جهانی زمین پاک برای پاسداری از 
زمین و خاک و حفاظت از آن به عنوان تنها سیاره قابل زیستن نام گذاری شده است.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم ابراز کرد: این نام گذاری که 
در ایران به نام هفته زمین پاک انجام شده برای یادآوری، تأکید و اهمیت حفظ 
محیط زیست به ویژه اهمیت حفظ زمین اعم از آب، خاک، هوا و حفظ چرخه های 
و  حاضر  نسل  برای  محیط زیست  از  حفاظت  برای  تلاش  نهایت  در  و  طبیعی 

امانت داری مواهب و منابع طبیعی برای نسل آینده است.
وی با اشاره به شعار امسال، عنوان کرد: روز جهانی زمین پاک، روزی برای افزایش 
سطح آگاهی شهروندان در جهت مسائل زیست محیطی است و با توجه به شعار 
امسال که “سرمایه گذاری در زمین با کاهش پلاستیک” بوده از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
میرابراهیمی یادآور شد: یکی از مهم ترین موضوعات مرتبط با زمین در مدیریت 
صحیح پسماندها بوده چراکه امروزه پسماند یکی از مهم ترین عوامل تهدید حیات 

زمین و آلودگی خاک محسوب می شود.
وی اضافه کرد: برگزاری مراسم تقدیر از همیاران بازیافت، اکران تبلیغات محیطی، 
رونمایی از مجموعه دوم انیمیشن های فرهنگ شهروندی، توزیع سفره های نان در 

غرفه های بازیافت ازجمله اقدامات سازمان در این ایام است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تاکید کرد :

محوریت بهره وری در تولیدات مرکز 
تحقیقات و تولید گل و گیاه 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بر محوریت بهره وری در 
تولیدات مرکز تحقیقات و تولید گل و گیاه شهرداری قم تأکید کرد.

با بیان اینکه تکثیر گونه های گیاهی خاص و افزایش بهره وری  پیام جوادیان 
از اهداف اصلی مرکز تحقیقات و تولید گل و گیاه شهرداری قم است اظهار کرد: 
با توجه به اینکه مرکز تحقیقات و تولید گل و گیاه شهرداری سه هدف آموزش، 
تحقیقات و تولید گل و گیاه را پیگیری می کند؛ برنامه ریزی برای تولید گونه های 
ارزش افزوده، کاهش  بیشترین  با  گونه های  تولید  قم،  اقلیمی  با شرایط  سازگار 
خریداری گل و گیاه و همچنین تولید گل و گیاه متناسب با زمان بندی موردنیاز در 

دستور کار این مرکز است.
وی با اشاره به پتانسیل های مرکز تولید گل و گیاه شهرداری قم افزود: در مرحله 
اول تلاش داریم که گونه های سازگار با شرایط اقلیمی و با بیشترین بهره وری را تولید 
کنیم و گونه هایی که هزینه تولید پایین تری داشته و هزینه کمتری هم برای خریداری 

نیاز دارند در مرحله خریداری قرار گیرند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اینکه با این کار 
مدیریت هزینه ها و بهره وری در مرکز تولید گل و گیاه صورت می گیرد خاطرنشان 
با این کار هم چرخه تولید مرکز فعال خواهد بود و هم گیاهان  کرد: در مقابل 
زمان بندی  با  متناسب  هم  و  تأمین شده  خصوصی  بخش  طریق  از  ارزان قیمت 

پروژه های اجرایی تأمین گل و گیاه صورت می گیرد.

 آیین و تودیع و معارفه رییس سابق و جدید سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان روز یکشنبه با حضور استاندار قم و معاون سازمان برنامه و بودجه کشور 

برگزار شد.
و معارفه روسای سابق و جدید سازمان  آیین تکریم  این گزارش،  براساس 
مدیریت و برنامه ریزی قم با حضور سیدمحمدتقی شاهچراغی استاندار، علی 
رضا صالح معاون مجلس و حقوقی و امور استان های سازمان برنامه و بودجه 
کشور در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد و طی آن حسن نادری به عنوان 

رییس جدید این سازمان در قم معارفه شد.
 استاندارقم: 

رفع مشکلات قم نیازمند نگاه ویژه تری در سطح ملی و استانی است
 استاندار قم دراین آیین گفت: قم به دلیل جایگاه مذهبی، علمی و محور 
مواصلاتی بودن خود ویژگی های منحصر به فردی دارد که به اقتضای این 
ویژگی ها نیازمندی ها و مشکلاتی نیز بر آن مترتب است که لازم است بصورت 

ویژه تری در سطح ملی و استانی به آنها پرداخته شود.
استفاده حداکثری دستگاه های  بر  تاکید  با  سیدمحمدتقی شاهچراغی 
دولتی از مصوبات سفر رییس جمهوری به قم، ابراز داشت: تاکنون حدود ۷ برابر 

اعتبارات مصوبات سفر رییس جمهوری به قم محقق شده است.
وی با اشاره به رویکرد دولت سیزدهم در تفویض اختیارات به استانها اضافه 
مساله  این  دار  طلایه  عنوان  به  کشور  ریزی  برنامه  و  مدیریت  کرد: سازمان 

برخلاف گذشته نسبت به اصل تمرکززدایی از مرکز اصرار دارد.
استاندار قم گفت: سازمان مدیریت و برنامه ریزی علاوه بر رسالت برنامه ریزی 
و توسعه استان، دارای جنبه نظارتی نیز است و لازم است تا دستگاه های اجرایی 

استان نسبت به اعتباراتی که از این سازمان دریافت می کنند پاسخگو باشند.
وی در ادامه یادآور شد: محمود نوربخش، رییس سابق سازمان برنامه و بودجه 
قم تمام بضاعت خود را در این استان بکار برد و در جذب تجیهزات و منابع مالی 

تلاش های زیادی داشت.
شاهچراغی ادامه داد: حسن نادری، رییس جدید سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی قم نیز حدود ۱۵ سال سوابق اجرایی در استان قم و چندین سال در 
استانهای دیگر را دارد و لازم است از ظرفیت های جدید ایجاد شده در این 

سازمان برنامه های تحولی دولت به نحو درستی دنبال شود.
 معاون سازمان برنامه و بودجه کشور:

اختیارات مالی استان ها در دولت سیزدهم افزایش می یابد
و بودجه کشور  برنامه  امور استان های سازمان  و   معاون مجلس، حقوقی 
نیزدراین آیین گفت: سند برنامه تحولی مهمترین سندی است که در دولت 
سیزدهم تصویب شده و در قالب آن خط مشی های مختلفی به دولتمردان و 
مدیران ابلاغ شده که تمرکززدایی و تفویض بیشتر اختیارات مالی به استانها از 

مهمترین ویژگی های آن است.
علی رضا صالح بیان کرد: در همین راستا تلاش می شود صندوق پیشرفت و 
عدالت ایران احیا شود تا در قالب آن اختیار استانها در اعطای تسهیلات افزایش 

یاید.
وی ابراز داشت: طبق برنامه دولت در قالب صندوق پیشرفت و عدالت ایران در 
مرحله اول ۲ هزار میلیارد تومان به هر استان اختصاص پیدا می کند که بدلیل 
مخالفت مجلس شورای اسلامی این صندوق به حساب تغییر ماهیت داد و به 
همین دولت تلاش می کند تا صندوق کارآفرینی امید را به صندوق پیشرفت و 
عدالت تغییر عنوان بدهد و بتواند برنامه های خود را از طریق این صندوق دنبال 

نماید.
وی با بیان اینکه نوعی تمرکززدایی مالی برای افزایش اختیارات مالی استانها 

از رویکردهای مهم سازمان برنامه و بودجه کشور است، خاطرنشان کرد: برنامه 
دولت برای رسیدن به رشد ۸ درصدی در قالب این قبیل برنامه ها و با احصای 

ظرفیت های هر استان بصورت مجزا شناسایی شده است.
صالح یادآور شد: با موافقت مسوولان ملی، استانها می توانند از بخشی از 
سرمایه های مالی اعتباری درون استانی خود را برای تامین هزینه های استفاده 

کند.
معاون مجلس، حقوقی و امور استان های سازمان برنامه و بودجه کشور یادآور 
شد: تجهیز منابع از سطح ملی و استانی و بسترسازی برای سرمایه گذاری از 
انتظارات مهم مسوولان ملی از سازمان مدیریت و برنامه ریزی های استانی 

است.
وی خاطرنشان کرد: تامین و تجیهز منابع، پاسخگویی، شفافیت و بسترسازی 
برای سرمایه گذاری اقتصادی و نائل شدن به رشد اقتصادی ۸ درصدی از برنامه 

های سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در سطح استانها است.
رییس جدید سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم:

تکمیل طرح های نیمه تمام با جدیت دنبال می شود
 ، گفت:  آیین  نیزدراین  قم  جدید  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رییس   
و  تمام  نیمه  پروژه های  اتمام  پاسخگویی،  پذیری،  مسوولیت  قانونگرایی، 
مولدسازی از رویکردهای مهم این سازمان در دوره جدید است که تحقق کامل 

آنها با جدیت در سطح استان دنبال خواهد شد.
حسن نادری افزود:  در دوره مدیریت جدید تلاش می شود با خرد جمعی 

شرایط توسعه و پیشرفت استان روند مطلوبتری به خود بگیرد.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم اضافه کرد: پیگیری اجرای شایسته و 

تمام برنامه های دولت در استان قم هدف اصلی این سازمان است.
که  است  دولت  مهم  اهداف  از  درصد  اقتصادی ۸  رشد  داشت:  ابراز  وی 
مطالعات آن بصورت کامل انجام و طی آن سهم استان قم از این رشد نزدیک به 

۸ درصد است که به تفکیک بخش های مختلف مشخص شده است.
نادری اشتغال فارغ التحصیلان را از اهداف دیگر سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان دانست و یادآور شد: تلاش می شود با همراهی دستگاه های 

اجرایی زمینه اشتغال بخشی از فارغ التحصیلان را فراهم نماییم.
تمام مباحث توسعه ای قم باید بر مبنای سند توسعه آمایش دنبال شود 
رییس سابق سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم  نیزدراین آیین ، طی سخنانی 
ابراز داشت: برنامه محوری در دو بعد درون و بیرون سازمانی رویکرد اصلی این 

سازمان طی حدود ۴ سال گذشته بوده است.
محمود نوربخش ادامه داد: سند توسعه آمایش استان قم بعنوان بالاترین سند 
توسعه ای از سال ۹۸ مورد تصویب سازمان برنامه و بودجه کشور قرار گرفته و 

تمام مباحث توسعه ای قم باید بر مبنای این سند دنبال شود.
وی تصریح کرد: اشتغال روستایی از دیگر اقدامات این سازمان طی سالهای 
اخیر بوده که طی آن مطالعات ۷۰ روستای استان به پایان رسیده و مطالعات 
اقتصادی و اشتغال زایی ۵۴ روستای دیگر نیز تا پایان خردادماه جاری به پایان 
خواهد رسید و به این ترتیب قم اولین استانی خواهد بود که مطالعات اقتصادی 

تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار آن نهایی می شود.
نوربخش مطالعات بهره گیری از ظرفیت دریاچه نمک را از اقدامات شاخص 
سازمان مدیریت وبرنامه ریزی قم در چهار سال گذشته دانست و یادآور شد: 
آب مهمترین مساله و چالش این استان در زمینه توسعه است و به همین دلیل 
با خلع ید پیمانکار گذشته و تامین اعتبار جدید، امر تصفیه خانه جدید آب 
در وضعیت مناسبی قرار دارد. وی بهسازی راه های فرعی استان مانند قم-
جعفریه، قم-نیزار، قم-کهک و  قم -قلعه سنگی را از دیگر اقدامات مهم طی 
چهار سال گذشته ارزیابی کرد و گفت: تامین اعتبار تمامی این طرح ها بصورت 

کامل انجام و به زودی تمام این طرح ها به سرانجام خواهد رسید.
نوربخش با اشاره به اتصال گمرک قم به راه آهن سراسری عنوان کرد: از محل 
سفر رییس جمهوری به قم ۲۵ میلیارد تومان برای اتصال راه آهن سراسری به 

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان انجام گرفته است.
راه  احداث  برای  گفت:  قم  ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان  سابق  رییس 
دسترسی به نمایشگاه بین المللی قم نیز تامین اعتبار لازم صورت گرفته و برای 

اجرای این طرح هیچ مشکلی در سطح استان احساس نمی شود.
 حسن نادری کارشناس ارشد رشته مدیریت و برنامه ریزی توسعه متولد سال 
۱۳۵۱ در شهر نایین است که ریاست سازمان برنامه و بودجه استان خراسان 
شمالی، معاون هزینه ای امور استانها و مناطق سازمان برنامه و بودجه کشور، 
معاون امور برنامه ریزی، نظارت و آمایش سرزمین سازمان نقشه برداری کشور 
و به مدت ۱۵ سال نیز در چندین پست سازمانی در سازمان برنامه و بودجه قم 
سوابق مدیریتی دارد. محمود نوربخش از ۲۷ دی ماه سال ۹۷ به عنوان رییس 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم منصوب شده بود.

با حضور استاندار قم و معاون سازمان برنامه و بودجه کشور ،

رییس جدید سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم معرفی شد
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